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STAŇTE SE I VY SOUČÁSTÍ NAŠEHO TÝMU
ZABÝVÁME SE :

Firma ADAPT electronic CZ s.r.o. se sídlem v Nízké Srbské - výroba
kabelové konfekce hledá spolupracovníka/spolupracovnici na 
pozici:

SKLADNÍK/SKLADNICE
Popis práce: 
• Příjem a vstupní kontrola došlého materiálu
• Vychystávání a odepisování materiálu ze skladu
• Zajišťování plynulosti chodu skladu
• Odpadové hospodářství
Požadujeme:
Pečlivost, spolehlivost , dobrá fyzická kondice, práce na PC –
MS Exel, Word , obsluha VZV . 
Nabízíme:
Smlouvu na HPP, jednosměnný provoz , příspěvek na dopravu, 
stravenkový paušál, čisté pracovní prostředí, proplácené přesčasy, 
zázemí stabilní společnosti.
Nástup možný ihned nebo dle dohody.
Životopisy zasílejte na e-mail: klimova@adapt-electronic.cz 
nebo na telefonním čísle: 733 125 661

NAŠE SPOJENÍ JSOU JEDINEČNÁ – STEJNĚ JAKO NAŠI LIDÉ

• Sestavováním , zapojením a elektrickým testováním 
elektronických sestav

• Elektrickou kontrolou kabelů a kabelových svazků 

• Kabelovou konfekcí ,zpracováním kabelů , krimpováním
( ručním i strojním) , cínováním , letováním , montáží konektorů , 
vyvazováním kabelových stromů
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Slovo starosty
Vážení občané,

čas masopustních veselic či „vostatků“ 
minul, a soudě dle aktuální povětrnostních 
podmínek minul i čas zimních radovánek. 
Krátký závan zimy nám umožnil spustit ly-
žařský vlek, zprovoznit kluziště na sídlišti 
a projet lyžařské stopy. Všem, kdo na tom 
mají zásluhu patří velké uznání a poděková-
ní, za čas a práci, kterou věnují tomu, aby si 
jiní mohli užít! Blíže se tomuto tématu věnu-
je ve svém článku pan místostarosta Radek 
Starý. Stran našich zimních sportovišť jsme 
v závěru února čelili i drobné místní „fake 
news“ týkající se pořízení dětského lyžař-
ského vleku, přičemž pravdivé a objektivní 
informace k tomuto tématu přináší v tomto 
čísle Polického měsíčníku Martin Balák.

Úvodem svého slova se ještě vrátím 
na konec ledna, kdy jsme se rozloučili 
s hejtmanem naší Ostrostřelecké gardy 
Polické, Karlem Sýkorou. Sám jsem bohu-
žel z vážných pracovních důvodů nemohl 
být přítomen smutečnímu obřadu, nicméně 
bezprostředně po svém návratu do Police 
jsem se připojil ke smutečnímu karu v klu-
bovně ostrostřelců, kde jsem mohl vyjádřit 
svou upřímnou soustrast jak rodině, tak 
kamarádům ostrostřelcům. V souvislosti 
s Karlovým úmrtím jsme jako projev naší 
účasti na radnici vyvěsili černou vlajku, 
a na webových stránkách města uveřejni-
li ostrostřelecké parte. Přesto, že již od té 
doby uteklo hodně času, neodpustím si ještě 
dodat, to důležité, co mi leží na srdci: Karle, 
bylo mi ctí, Tě poznat! Odpočívej v pokoji…

Od posledních věcí člověka se přenese-
me do problematiky, která se týká rozvoje 
města. V polovině února proběhla totiž 
velmi důležitá Valná hromada Místní akční 
skupiny Stolové hory, z. s., na které členové 
„MASky“ projednávali, a nakonec i schváli-
li, rozdělení finančních alokací pro dotač-
ní programy Integrovaného regionálního 
operačního programu (IROP), ve kterých 
budou oprávněnými žadateli o dotace měs-
ta a obce. Valná hromada nakonec bez při-
pomínek schválila návrh předložený radou 
MASky, který celkovou alokaci na roky 2021 
– 2027, čítající celkově 44,6 mil. Kč, rozdělil 
mezi opatření v oblastech dopravy (bez-
pečná nemotorová doprava; cyklodoprava); 
hasičů (podpora vybavení jednotek JPO 
II., III. a V.), vzdělávání (odborné učebny); 
sociální služby (infrastruktura sociálních 
služeb); kulturu (revitalizace a vybavení 
muzeí) a cestovní ruch (infrastruktury udr-
žitelného cestovního ruchu). Vedle těchto 
uvedených prostředků bude na jaře letoš-
ního roku MASkou administrována drobná 
výzva v Programu rozvoje venkova (PRV) 
s alokací 1,2 mil Kč, na kterou v dalších 
letech navážou větší dotační výzvy. Dále 
pak bude možnost získat do regionu do-
tační prostředky z Operačního programu 
životního prostředí (OPŽP) na 2 projekty 
v oblasti snižování energetické závislosti 

veřejných budov. Nové dotační prostřed-
ky do území přitečou ještě z programu OP 
TAK. Konkrétně se bude jednat o necelých 
3,5 mil Kč s tím, že tyto prostředky budou 
určeny pro podnikatelské subjekty v regio-
nu, a čerpání těchto prostředků bude zamě-
řeno na inovace, digitalizaci a automatizaci 
výroby. Z uvedeného je zřejmé, že MASka 
nadále zůstává významným nástrojem do-
tační politiky v našem území, přičemž naše 
zapojení do vedení MASky se vrací do měs-
ta a jeho okolí ve formě úspěšných dotač-
ních projektů.

Po jednání Valné hromady MASky pro-
běhlo též veřejné jednání Dobrovolného 
svazku obcí Policka, jehož hlavním moti-
vem bylo schválení rozpočtu na letošní rok. 
Víceméně jednoduché, a tematicky úzké, 
jednání DSO pak vyplnily především in-
formační body týkající se dodatečných ná-
kladů na plavecký výcvik žáků mateřských 
a základní škol, resp. dalšího vývoje v oblas-
ti zajištění lékařské (pediatrické) péče v na-
šem regionu. Co se týče úhrady dodatečně 
vyčíslených nákladů na plavecké kursy žáků 
mateřských a základních škol se obce nyní 
shodly, že bez dalšího není možné nároky 
společnosti VEBA, textilní závody, a. s., ak-
ceptovat, a že otázka schválení finanční po-
moci ze strany obcí si ještě vyžádá zpřesně-
ní podaných žádostí a další jednání jak mezi 
obcemi napříč regionem, tak se společností 
VEBA. Druhým obsáhlým tématem pak bylo 
z mé strany podání informaci o jednání, kte-
ré k tématu dostupnosti lékařské péče pro-
běhlo na hejtmanství za účasti pana hejtma-
na Martina Červíčka, radního pro oblast 
zdravotnictví pana Zdeňka Finka, zástupců 
krajského úřadu, zástupce Zdravotnického 
holdingu a delegace starostů pod vedením 
náchodského starosty J. Birke. Na jednání 
byl diskutován jak současný stav v oblasti 
zajišťování praktické pediatrie v regionu, 
tak byla projednávána i opatření, která Kraj 
již nyní realizuje, nebo která bude v bu-
doucnu aplikovat či prosazovat stran zlep-
šení situace. Kraj v posledních pěti letech 
vypsal jenom na místa praktických léka-
řů pro děti a dorost 21 výběrových řízení 
(všechna bohužel bez úspěchu). Kraj vede 
intenzívní jednání se zdravotními pojišťov-
nami, na nichž opakovaně požaduje zajiště-
ní dostupnosti péče pro všechny obyvatele 
regionu i v periferních lokalitách. Dále Kraj 
opakovaně vyhlašuje náborová stipendia 
pro absolventy lékařských fakult. Vedle 
snahy o navyšování počtu školitelů v oblasti 
pediatrie, kteří se zapojují do přípravy mla-
dých lékařů pro výkon této praxe, je snaha 
dosáhnout změny i ve stážích mediků, aby 
součástí těchto byly i stáže v ordinacích 
praktických lékařů či pediatrů, což by moh-
lo přivést některé z mediků k této profesní 
dráze. Obce ve spolupráci s Krajem budu 
hledat další možnosti, jak pro lékaře zájem 

o praxi v našem regionu zatraktivnit, a to 
formou nabídky kvalitního bydlení, kvalit-
ního vyžití v mimopracovní době, kvalit-
ního zázemí pro rodinu. Kraj bude nadále 
tlačit na zdravotní pojišťovny, a ve shodě 
s ostatními hejtmany chce vyvolat další jed-
nání s vládou a iniciovat rovněž potřebné 
legislativní změny. Sami pediatři navrhují 
soubor opatření, která by výkon praktické 
pediatrie zatraktivnila, či administrativ-
ně zjednodušila, případně by výkon praxe 
upravila tak, aby pediatři měli možnost pře-
vzít i další pacienty nad rámec stávajících 
kapacit. Hejtman potvrdil, že i nadále bude 
Kraj pokračovat v podpoře předatestačního 
vzdělávání v krajských nemocnicích, vyplá-
cet stipendia a aktivně komunikovat s léka-
ři v regionu.

V únoru se pak rovněž konalo 1. veřej-
né zasedání zastupitelstva města v tomto 
roce. Na pořadu jednání bylo tentokrát 23 
bodů. K několika bodům proběhla podnět-
ná diskuse, nicméně patrně nejvíce vzruchu 
vyvolalo projednání a následné schválení 
žádosti o poskytnutí dotace pro neformální 
uskupení, kterou podala za toto uskupení 
fyzická osoba. Na tomto místě nechci nyní 
ani tak rozebírat, zda je přiznávání dota-
cí v tzv. individuálním režimu systémově 
správné nebo nesprávné. Ostatně, o tom, se 
vedou diskuse již několikáté volební období, 
a dosud se nepodařilo tento gordický uzel 
spravedlivě rozetnout. Každopádně si dovo-
lím jen krátkou reakci na poslední vystou-
pení z veřejnosti, v rámci kterého zaznělo 
zpochybnění legality přiznávání dotací fy-
zickým osobám. V tomto směru si dovolím 
ujistit, že o dotace může města a obce žádat 
každá fyzická či právnická osoba, přičemž 
tuto možnost stanoví přímo § 10a zákona 
č. 250/2000 Sb., o rozpočtech územních 
samosprávních celků, ve znění pozdějších 
předpisů. Dané ustanovení zákona (a ani 
další na něj navazující ustanovení) nikterak 
nezmenšují možnost obcí rozhodovat o při-
dělení dotace v tzv. individuálním režimu, 
naopak pro „programové“ dotace stanoví 
minimální obsahové náležitosti vyhlašo-
vaných programů. Otázkou tak je spíše to, 
nakolik je přidělování individuálních dota-
cí politicky šťastné, neboť rozpočet města 
unese jen určitou zátěž individuálních do-
tací. I proto jsem nakloněn revizi dotačního 
systému, ve které vidím naději na zklidnění 
situace v této oblasti do budoucna.

Posledním bodem, kterému se chci 
(okrajově) ve svém článku věnovat, je vy-
hlášení elektronické aukce na stavební po-
zemky v ulici Větrná. V pátek 17. 2. jsme 
obdrželi od právníků revizi posledního 
klíčového dokumentu pro vyhlášení elek-
tronické aukce (text návrhu kupní smlou-
vy). V první polovině března již budeme 
připraveni elektronickou aukci vyhlásit. 
Elektronická aukce pozemků je i pro nás 

INFORMACE Z RADNICE
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Poplatek za odpady v roce 2023
 y základní sazba poplatku pro rok 2023 

je 780 Kč
 y sazba poplatku bude snížena o 120 Kč 

poplatníkům, kteří jej uhradí v plné 
výši nejpozději do 30. 4. 2023 – zapla-
tí tedy konečných 660 Kč za celý rok
Ostatní úlevy a osvobození dle vyhláš-

ky č. 6/2021 o místním poplatku za provoz 
systému shromažďování, sběru, přepravy, 
třídění, využívání a odstraňování odpadu 

- v plném znění na webových stránkách 
města: https://www.policenm.cz/
mesto/vyhlasky-a-narizeni-mesta/

Zodpovědnost za úhradu poplatku 
za nezletilé nesou se všemi právními dů-
sledky plně jejich zákonní zástupci !!!

Povinnost platit tento poplatek se 
vztahuje i na občany s trvalým pobytem 
na městském úřadě a cizince s jakýmko-
liv druhem pobytu na území města.

Oba poplatky můžete platit již od 2. 1. 2023 přímo 
v pokladně MěÚ, kancelář č. 11 – přízemí vpravo /před-
nostně v úřední dny – pondělí a středa od 8:00 od 11:30 
a od 12: 30 do 17:00 hod; ve čtvrtek je úřad pro veřejnost 
uzavřen/ nebo bezhotovostně převodem na účet č.9005-
4629551/0100, VS- rodné číslo. Bližší údaje k platbě uveď-
te do poznámky. 

Poplatky lze také platit platební kartou na terminálu 
přímo v pokladně úřadu.

Případné bližší informace:
tel. 491 509 991, 
mail: adamova@policenm.cz - Adamová Daniela /odpady/
tel. 498 100 916, 
mail: beranova@policenm.cz  - Beranová Radka /psi/
web: www.policenm.cz 
záložky: život ve městě/odpady/odpadový poplatek

Daniela Adamová, Radka Beranová, FSO - poplatky

Poplatek ze psů 
v roce 2023

 y 300 Kč za psa v domech do tří 
bytových jednotek

 y 500 Kč za psa v domech od 4 by-
tových jednotek

 y 250 Kč Hlavňov, Pěkov, Hony, 
Radešov

 y 200 Kč osoby nad 65 let

novou zkušeností, nicméně věříme, že po-
může k zajištění dostatečně transparent-
ních výběrů kupujících, a že do budoucna 
budeme tento nástroj využívat i u dalších 
rozvojově zajímavých nemovitostí. Tento 
typ prodeje bude nový i pro zájemce o kou-
pi stavebních pozemků, proto jsme připra-
veni věnovat dostatek času každému, kdo 
bude mít s dokumenty elektronické auk-
ce či s přihlášením se do aukce jakékoliv 
problémy. Jediné, s čím nebudeme nikomu 
moci pomoct, je vlastní účast v aukci, ale 

to je – věřím – pochopitelné. Současně pak 
bude v průběhu března zahájena výstavba 
sítí technické a dopravní infrastruktury pro 
oblast ulice Větrná. O postupu výstavby, 
harmonogramu výstavby, a dalších otáz-
kách spojených s realizací této náročné in-
frastrukturní stavby budeme ještě v detailu 
informovat jak obyvatele dotčené lokality, 
tak občany města.

V závěru měsíce března nás čeká pří-
chod jara. Po celkem teplé zimě možná 
není jaro tak toužebně vyhlíženo, jako je 

tomu v letech, kdy zima ukáže svou plnou 
sílu. Na druhé straně nebudu asi jediný, kdo 
v příchodu jara vidí naději na více sluneč-
ných dnů, které nám vrátí sílu a energii, kte-
rou potřebujeme každý pro zvládnutí jarní 
únavy a překonání nástrah a pastí, které 
nám klade do cesty náš život. Přeju každé-
mu dostatek sil a pevné zdraví!

V úctě
Jirka Škop

Aktuální informace pro zájemce o stavební parcelu
Vážení zájemci o koupi stavebního pozemku, město Police nad 

Metují (dále jen „město“), pokračuje v přípravě výstavby nové 
ulice pro rodinné domy (ul. Větrná). Touto cestou Vám dáváme 
na vědomí aktuální informace o průběhu této investiční akce.

Usnesením Rady města Police nad Metují č. 9/22RM/2022 
ze dne 3. 10. 2022 schválila rada města základní vyvolávací cenu 
za 1 m2 zasíťovaného stavebního pozemku pro první kolo elektro-
nické aukce ve výši 1500 Kč. Rada města projednala podmínky pro 
určení základní vyvolávací ceny 1 m2 stavebního pozemku v připra-
vované lokalitě, vycházející ze základních rozpočtů stavebních ob-
jektů vypracovaných projektantem v rámci přípravy projektové do-
kumentace pro provedení stavby a schvaluje s ohledem na náklady 
související s pořízením pozemku, projektovou přípravou dopravní 
a technické infrastruktury, a s ohledem na předpokládané realizač-
ní náklady dopravní a technické infrastruktury. Ve výše uvedené 
vyvolávací ceně je zohledněn fakt, že část nákladů na vybudová-
ní dopravní a technické infrastruktury ponese město Police nad 
Metují, případně budoucí provozovatelé vybraných částí technické 
infrastruktury. Ve schválené ceně se také zohlednila možná dotace 
poskytnutá Ministerstvem pro místní rozvoj, o kterou bude město 
žádat. Ke konečné ceně není také připočtena daň z přidané hod-
noty, ač ji město bude povinno odvádět. Skutečné náklady na 1 m2 
zasíťovaného stavebního pozemku jsou přibližně ve výši 2300 Kč 
(včetně DPH). 

Prodej jednotlivých parcel bude probíhat formou elektronické 
aukce prostřednictvím e-aukční portál. V současné době bylo do-
končeno několiko dokumentů, které budou součástí elektronické 
aukce. Bylo třeba upravit všeobecné obchodní podmínky, Smlouvu 
a prohlášení zájemce o účasti v elektronické aukci, text elektronické 

aukční vyhlášky, text návrhu kupní smlouvy tak, aby vše odpovídalo 
schvalovacím procesům a potřebám města. 

Veškeré aktuální informace týkající se spuštění jednotlivých 
aukcí, výstavby infrastruktury, stejně jako další dokumenty týkající 
se samotné výstavby rodinných domů najdete na stránkách města 
https://www.policenm.cz/rozvoj-mesta/nova-ulice-vetrna/. 

Bc. Hana Plná, správa majetku
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Milí Poličáci,
je to již více než rok od chvíle, kdy vy-

pukla válka na Ukrajině. Pro mnohé z nás to 
byla šokující zpráva, něco, co se velmi silně 
dotklo našich životů, pocitu bezpečí, důvěry 
v okolní svět. Řada z nás nikdy nepředpo-
kládala, že se ve svém životě setká s vál-
kou. Válka se stala abstraktním pojmem, 
něčím, co se děje tam někde daleko, mezi 
národy, které jsou nám vzdálené geogra-
ficky, kulturně, politicky, ideologicky. I rok 
1968 se pro mnohé stal jen historickým 
pojmem, s nástupem nových generací nám 
schází osobní zkušenost. Válka na Ukrajině 
se nás však týká bezprostředně, ovlivňuje 
naše životy, ohrožuje nás svojí nesmysl-
ností a konfrontuje nás se sebou samými. 
Kdo jsme, my lidé? Čeho jsme schopni? Jak 
funguje historická paměť nebo ponaučení? 
To je jedna strana mince. Naštěstí existuje 
i ta druhá strana. Naše soucítění, ochota po-
moci druhému člověku v nouzi, dobrá vůle, 
lidskost.

Vzpomínám na dobu, kdy vypukl covid. 
Během krátké doby se rozběhlo šití roušek, 
hlásili se dobrovolníci na pomoc seniorům, 
lidé se báli, ale zároveň podporovali, společ-
nost najednou táhla za jeden provaz. Něco 
podobného se stalo i před rokem. Nejen 
Polici, ale celou Českou republiku zachvá-
tila vlna solidarity. Lidé spontánně organi-
zovali sbírky potravin, přispívali do finanč-
ních sbírek, nabízeli ubytování, poskytovali 
nábytek a další vybavení do domácnosti, 
přiváželi uprchlíky z hranic. Ráda bych 
vám všem poděkovala. Měla jsem v té době 
spoustu práce a mnozí z vás mi nezištně 
a dobrovolně pomohli. I pár talířů, postel, 
základní potraviny a dobré slovo byly ten-
krát nad zlato. Pomohly lidem překonat ty 
nejtěžší chvíle v životě.  

Jsme o rok dál a válka stále pokračuje. 
Často už nemáme sílu sledovat zprávy o za-
bíjení, násilí a ničení. Spojujeme si válku 
na Ukrajině s inflací, zdražováním ener-
gií, bojíme se ztráty životního standardu, 

na který jsme zvyklí. Dozvídáme se o tom, 
že do Čech přišla z Ukrajiny i řada lidí, kte-
ří mají jiné zvyky či jiné chování. V každém 
národě jsou lidé čestní, spolehliví, pracovití, 
ale i ti druzí. Neznalost zákonů neomlouvá, 
ale je opravdu náročné a pracné se vyznat 
v zákonech jiné země. Chce to čas a průvod-
ce. Media dokáží významně ovlivnit spole-
čenské mínění. Vypíchnout právě to, co se 
politikům hodí do krámu. V dnešní době, 
kdy se pravda stala nedostatkovým zbožím, 
kdy nikdo neví, které informace jsou prav-
divé a které naopak tendenční a ovlivněné 
propagandou, musíme vsadit na svůj cit 
a selský rozum. Žijeme v době informač-
ní války. Za tu nemůže maminka s malý-
mi dětmi, které přišly o tátu, ani seniorka, 
které zůstal jen holý život, protože raketa 
rozbila dům, zahradu i hrob jejího manže-
la. Válku nechceme ani doma, ani za humny 
a všichni lidé, kteří ztratili své blízké, stře-
chu nad hlavou a základní jistoty si zaslouží 
naši podporu a pomoc. Jsou to lidé jako my 
a mají za sebou těžkou životní zkušenost.

Společně s pořadateli festivalu Jeden 
svět v Polici nad Metují a Pellyho domy 
bych ráda pozvala ty, kteří chtějí projevit 
solidaritu s uprchlíky z Ukrajiny a vyjádřit 
svůj nesouhlas s válkou, na promítání do-
kumentárního filmu Dům z třísek (87 min.). 
Dánský režisér Simon Lereng Wilmont, je-
hož film Vzdálený štěkot psů, jsme v Polici 
úspěšně promítali v roce 2018, v něm cit-
livě a zblízka sleduje dopady války na vý-
chodě Ukrajiny na nejvíce zranitelné aktéry, 
děti. Konflikt, který následoval po obsazení 
Krymu v únoru 2014, po sobě zanechal roz-
dělené rodiny a probudil v řadě lidí jejich 
stinné stránky i závislosti. Děti, o které se 
vlastní rodiče v této situaci nedokázali či 
nechtěli postarat, tak v ústavu nedaleko 
bojové linie čekají na rozhodnutí o svém 
dalším osudu. Působivý dokument naplno 
odkrývá důsledky rodičovského selhání, 
které děti nutí dělat dospělá rozhodnutí 
a brání jim prožít skutečné dětství. Zároveň 

však vykresluje sílu nově vznikajících vzta-
hů a často překvapivou snahu dočasných 
obyvatel ústavu, jejímž cílem není dostat 
se zpět k rodičům, ale udělat co nejlepší 
dojem na potenciální pěstouny a vyhnout 
se státnímu sirotčinci. Intimní a hluboký 
snímek bodoval na řadě světových festivalů 
a je mezi nominovanými na ocenění filmo-
vý Oskar v kategorii celovečerní dokument. 
Možná nám pomůže nahlédnout do duší 
těch, kteří byli nuceni opustit své rodiny 
po ruské invazi 24. února 2022 a hledat do-
časný domov v našem regionu.

Projekci doprovodí beseda s Natálií 
Dotsenko, která pracuje v Integračním cen-
tru pro cizince v Hradci Králové a je před-
sedkyní ukrajinského regionálního krajan-
ského spolku v Královéhradeckém kraji. 
Vstupné na promítání je dobrovolné a jeho 
výtěžek věnujeme na pomoc Ukrajině.

Mgr. Olga Landová
vedoucí sociálního odboru

JULINKA UŽ OPĚT TEČE
V rámci pravidelného sledování artézského vrtu Jůlinka na po-

lickém náměstí, je prováděno kontinuální měsíční měření vydat-
nosti a každoroční dvoukolová kontrola kvality vody. Na jaře je 
prováděn kompletní rozbor, na podzim pak rozbor zkrácený, zda 
vyhovuje požadavkům pro pitnou vodu podle vyhláška č. 252/204 
Sb.  V důsledku poklesu hladiny a tlaku v podzemní zvodni a vyš-
šího čerpání vody z vrtu na Plachtách, přestala koncem loňského 
roku Julinka téci. Nemohly být proto odebrány vzorky vody a pro-
vedeno podzimní kontrolní kolo. 

Podzimní srážky ale zvodeň alespoň částečně doplnily, 
a od poloviny ledna už voda opět teče. RNDr. Ivan Koroš, jednatel 
Hydrogeologické společnosti s.r.o., který Julinku pro město sledu-
je, mohl proto změřit vydatnost, odebrat vzorky vody a předat je 
akreditované společnosti Ekologická laboratoř PEAL s.r.o., ke zkrá-
cenému rozboru. Z výsledků vyplývá, že vydatnost prameníku 
činila cca 0,16 l/s (tedy necelých 10 l /min) a voda po stránce 
chemické i bakteriologické i nadále vyhovuje limitům pro pit-
nou vodu bez úpravy. Svým charakterem jde o voda středně mi-
neralizovanou a středně tvrdou (2,4 mmol/, nebo také 13,48 °dH). 
Z důvodu vyššího obsahu dusičnanů (44 mg/l), není tato voda 
vhodná pro přípravu umělé výživy kojenců (limit pro přípravu 
kojenecké stravy je 15 mg/l). Protokol o zkoušce č. 839/2023 je 

k dispozici na polické radnici, na odboru IMŽP. Následná kontrola 
bude provedena na jaře 2023.

Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n. M.
RNDr. Ivan Koroš, HG společnost, s.r.o.

ukazatel jednotka skutečnost limit

tvrdost (Ca+Mg) mmol/l 2,4 2,0 - 3,5
železo mg/l 0,06 max. 0,20

mangan mg/l < 0,02 max. 0,05
dusičnany mg/l 44 max. 50
dusitany mg/l < 0,01 max. 0,50

amonné ionty mg/l < 0,15 max 0,50
TOC (celk. organic. uhlík) mg/l 0,6 max. 5

konduktivita mS/m 53,6 max. 125
zákal ZF(n) 0,18 max. 5

Escherichia coli KTJ/100 ml 0 max. 0
koliform. bakterie KTJ/100 ml 0 max. 0

Hodnoty vybraných ukazatelů podzimního kontrolního kola:
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SLOVO MÍSTOSTAROSTY JAROSLAVA SOUČKA
Vážení spoluobčané, milí Poličáci,

otevírám své další, tentokrát únorové 
“okénko“.

Na konci ledna jsem se zúčastnil zasedá-
ní Regionálního kongresu zájmového sdru-
žení právnických osob Euroregion Pomezí 
Čech, Moravy a Kladska – Euroregion 
Glacensis, který se konal v Hejtmánkovicích. 
Jeho hlavním smyslem je rozvoj a podpora 
vzájemné přeshraniční spolupráce na obou 
stranách hranice zejména v oblastech 
územního plánování, spolupráce v oblasti 
hospodářství a obchodu, zlepšování život-
ního prostředí, rozvoje turistiky a spolu-
práce v oblasti školství, kultury a sportu, 
v humanitární a sociální oblasti.

Nejdříve jsme si vyslechli prezentaci 
činností Euroregionu Glacensis, předsta-
vení společných projektů a Fondu mikro-
projektů.  Nejdůležitějším bodem ovšem 
byly volby do orgánů sdružení Euroregion 
Glacensis, tj. volba členů Rady sdružení 
Euroregionu Glacensis a volba předsed-
nictva sdružení Euroregionu. Za okres 
Náchod byli po vzájemné jednomyslné do-
mluvě zvoleni Pavlína Jarešová, starostka 
Meziměstí a Jan Birke, starosta Náchoda 
a jako první náhradník moje maličkost, za-
stupující město Police nad Metují. Jan Birke 
byl také zvolen prvním místopředsedou.

Já osobně vidím v tomto sdružení vel-
ký potenciál pro další rozvoj našeho měs-
ta a regionu, kdy se pro nás otevírají další 
možnosti pro financování nových projektů, 
které bychom měli do budoucna využít.

Další schůzky jsem absolvoval ohled-
ně tématu, které jsem zde nakousnul už 
minule a sice rekonstrukce Kolárova diva-
dla. Odbor IMŽP zpracoval popis a speci-
fikaci projektového záměru pro veřejnou 
zakázku, na jehož základě jsme vyhlásili 
výběrové řízení na zpracování projektové 
dokumentace. Bohužel v prvním kole se 
nám nikdo nepřihlásil, proto jsme výběro-
vé řízení museli vyhlásit znovu a posunout 
termín dodání. Nyní (v době kdy píšu ten-
to článek) výsledek ještě není známý. Rád 
bych zde ještě znovu připomněl, že se jedná 
o tzv. variantu „vrabec v hrsti“, tj. výměna 
oken, rekonstrukci střechy divadla, zatep-
lení obálky budovy a rekonstrukce topení.

Zároveň chceme, aby projektová 

dokumentace splňovala kritéria Operačního 
programu Životní prostředí, očekávanou  
37. výzvu pro MRR a 38. pro PR výzvu – 
Snížení energetické náročnosti veřejných 
budov a veřejné infrastruktury. Výzva 
podporuje revitalizaci budov veřejného 
sektoru s cílem snížení konečné spotřeby 
energie a úspory primární energie z ne-
obnovitelných zdrojů, dále obnovitelných 
zdrojů a zlepšení kvality vnitřního pro-
střední budov.  Tím bychom pokryly vý-
znamnou část finančních nákladů.

Sešel jsem se také s Ing.arch. Krtičkou 
z Ateliéru Tsunami a domluvili jsme se 
na tom, že nám pomůžou s tím, aby se záro-
veň s rekonstrukcí pohlídala i kvalita prove-
dení interiérů, ideálně co nejblíže k původ-
nímu stavu.

Další jednání, které chci zmínit, jsem 
vedl s panem Karlem Sladkým, preziden-
tem nadačního fondu Modráček nad pro-
jektem „Škola hrou aneb Merkur pomáhá“, 
jehož cílem je dodat školám do 1. – 3. tříd 
speciálně rozšířené stavebnice Merkur 
„ABECEDA“. Obnovili jsme záštitu města 
Police nad Metují a zároveň přislíbili finanč-
ní participaci.

Dále bych chtěl polickou kulturní veřej-
nost informovat o tom, že jsem domluvil, aby 
byla do prostor Kolárova divadla z Hradce 
Králové přemístěna Hradecká divadelní 
konzervatoř. Jedná se o dvouleté studium 
pro amatérské divadelníky z celých Čech. 
Jsou vypsány dva obory – činoherní režie a  
činoherní herectví, u nichž jsou vedoucími 
lektory profesoři z JAMU a DAMU Doc. Aleš 
Bergman a Doc. Lukáš Rieger. Konzervatoř 
je akreditována pod Ministerstvem školství. 
V současnosti zde působí 25 frekventantů, 
kteří už v našem divadle pod odborným 
vedením zkoušeli a pracovali třetí víkend 
v lednu a nyní se chystají na další víkendový 
semestr ve dnech 18. -19. března, přičemž 
v neděli 19.3. v 15.hod své studium zakon-
čí absolventským představením. Kdo bude 
mít zájem, může se přijít podívat!

A pokračuji v práci na oslavách 770 let 
od založení města Police. Prvním hmatatel-
ným výstupem je logo navržené právě k to-
muto účelu. Jsem moc rád, že vám ho mohu 
představit vůbec poprvé v našem měsíč-
níku. Co na něj říkáte? Bude vás celý tento 

rok provázet – rádi bychom ho propagovali 
a umísťovali všude tam, kde to bude vhodné. 
A abych vás navnadil ještě víc: v rámci oslav 
plánujeme stěžejní akci, která se bude ko-
nat v září, bude venku a spolupracovat na ní 
budeme i s Police Symphony Orchestra. Ale 
víc už neprozradím. Těšte se!
Moji milí,

pro dnešek by to stačilo, dávejte na sebe 
pozor a myslím tím hlavně zdraví! 

Vím, o čem mluvím - v únoru jsem one-
mocněl, znovu jsem chytnul Covid a doteď 
se z toho vzpamatovávám.

Tak se otužujte a dbejte na sebe, ať vás 
nelapí jako mě.

Váš Jarda Souček, místostarosta

Slovo místostarosty Radka Starého
Vážení a milí spoluobčané, 

druhý a nejkratší měsíc roku máme 
za sebou, byl ve znamení nejen jednání se 
zástupci spádových obcí a spolků působí-
cích v našem městě, ale i v rozjetí některých 
investičních akci. Únor měl být také měsí-
cem, kdy má být plně využíván vlek, kluziště 
či lyžařské tratě. Bohužel díky často mění-
címu se počasí a výkyvům teplot nám bylo 
dopřáno užít si zimní sporty jen pár dní. 
Budu se opakovat, ale i tak si dovolím zno-
vu poděkovat všem dobrovolníkům, kteří se 
zasloužili o to, aby byl narychlo připraven 

svah na Nebíčku a kluziště na sídlišti, pro-
jety stopy pro běžkaře, stojí za tím mnoho 
práce v mrazivém počasí.  Poličtí hasiči na-
víc přijeli připravit led po velmi náročné 
víkendové noci plné výjezdů k popadaným 
stromům přes komunikace. Radost těch 
nejmenších ale za toto úsilí stojí.

Leden jsem bohužel zakončil účas-
tí na pohřbu dlouholetého předsedy 
Ostrostřelecké gardy polické, spolku 
Radecký, pana Karla Sýkory. Bylo mi ctí 
pronést pár slov, byť jsem si vědom, že ne-
mohou nahradit ztrátu u těch, co ho měli 

rádi. Za město si vážíme Karlovi pomoci, 
ochoty a obětavosti, se kterou přistupoval 
k požadavkům či prosbám města.

Jak jsem psal již výše, účastnil jsem 
se za město také několika milých setká-
ní, ještě poslední lednovou sobotu jsem 
byl pozván na valnou hromadu TJ Sokol 
Hlavňov. Všichni přítomní byli seznámeni 
s dosavadní činností, s plánem akcí na rok 
2023 a také se vzpomínalo, např. na paní 
Rotterovou, dlouholetou aktivní členku jed-
noty v Hlavňově. Dále jsem se jako zástup-
ce města a současně člen účastnil výroční 
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schůze AMK Police nad Metují. Společně 
jsme vyhodnotili rok 2022 a naplánovali 
akce na rok 2023, třeba již tradiční mistrov-
ství republiky v závodu minikár. Vyhlásili 
jsme také úspěšné reprezentanty klubu – 
Karla Jandu, Honzu Vajsara ml., Vaška Kohla 
a Miloše Théra. 

V únoru se konala veřejná zasedání 
osadních výborů, 9. 2. jsem jel společně 
se starostou, ředitelem technický služeb 
a radními na do Hlavňova. Řešilo se mnohé, 
spolupráce s městem, údržba komunikací 
a zeleně, doprava, turismus  a s ním spojené 
problémy s parkováním, odpadem, znečiš-
ťováním okolí. Bohužel ne všechno je v si-
lách města vyřešit. 22. 2 se pak konalo jed-
nání Osadního výboru v Pěkově. Hlavními 
tématy byla spolupráce s městem, sporto-
viště v Pěkově, investice, údržba a rozvoj. 

Společně s J. Škopem, P. Pohnerem a J. 
Hlaváčkovou jsme zavítali na Slavný, konalo 
se zde 14. 2. zasedání Dobrovolného svazku 
obcí Policka. Velkým tématem byl doplatek 
za plavecký bazén v hotelu Veba využívaný 
školkami a školami na Policku.

15. 2. se konalo letošní první veřejné 
zasedání zastupitelstva, ke schválení bylo 

předloženo nezvykle mnoho bodů, k ně-
kterým z nich byla nabídnuta informační 
schůzka ještě před konáním zastupitelstva. 
Všem přítomným zastupitelům patří podě-
kovaní za odpovědný přístup k projednáva-
ným usnesením.

V únoru, konkrétně 16. 2., se kona-
lo také první jednání pracovní skupiny 
pro přípravu investiční akce Sportpark 
Ostašská, členové byli seznámeni s inves-
tičním záměrem. Úkolem této skupiny je 
koordinace, návaznost a jednotnost všech 
činností realizovaných nebo plánovaných 
v rámci přípravy této velké investiční akce.

Snažím se být nápomocný při rozjetí ně-
kterých investičních akcí, či dokončení těch 
rozjetých. Musím říci, že jsem překvapen 
tím, co vše je spojené se zadáním mnohdy 
menší akce. Vzhledem k tomu, že město 
hospodaří s penězi nás všech, musí být vše 
transparentní a dle předpisů, což v důsled-
ku znamená časovou a administrativní ná-
ročnost. V únoru byla schválena zakázka 
na stavební úpravy v domě s pečovatel-
skou službou (modernizace a bezbariéro-
vost), ve stejném objektu řešíme i opravu 
či výměnu výtahu. Také jsem oslovil několik 

firem se žádostí na podání nabídky dodání 
a montáže zábradlí okolo bazénu na koupa-
lišti a pevně věřím, že vše bude dokončeno 
tak, aby koupaliště mohlo zahájit v červnu 
provoz. Bylo také zadáno zpracování pro-
jektové dokumentace na klubovnu, po které 
dlouho volají občané Radešova. 

Jelikož je v mé gesci také problematika 
bydlení, jel jsem s vedoucí sociálního odbo-
ru Mgr. Landovou 10. 2. do Hradce Králové 
na setkání pořádané Královéhradeckým 
krajem a Ministerstvem pro místní rozvoj 
ČR na téma Rozvoj dostupného bydlení. 
Zástupci MMR nás seznámili s návrhem 
zákona o podpoře bydlení a možnostech 
financování v roce 2023. Mgr. Hanušová 
z Centra Investic a rozvoje inovací nám 
představila projekt Monitorování bydlení 
v kraji – karta bydlení. Získané poznatky 
nám budou nápomocné v rámci plánovaní 
investic v oblasti bydlení či případného zís-
kávání dotací na rozvoj bydlení.

Závěrem Vám všem přeji příjemné 
prožití měsíce března spojeného s radostí 
z prvních jarních dní.

S úctou 
Radek Starý

Volejte na help linku  
Člověka v tísni  

tel.: 770 600 800  
po–pá 9–17 hod. 

Stát nabízí pomoc – příspěvek na bydlení. 

Pokud za bydlení dáváte měsíčně  více než 30 % příjmů domácnosti, 
může pomoci i vám.

• Řekneme vám, jestli na příspěvek 
máte nárok.

• Spočítáme, v jaké výši.

• Poradíme, jak a kde si o něj zažádat.

• Nemusíte vše řešit sami. 

Než zavoláte, připravte si přehled 
všech příjmů domácnosti a nákladů 
za bydlení (nájem, vyúčtování energií 
a služeb).

 jakprezitdluhy.cz/energie  
clovekvtisni.cz

Nezvládáte platit 
účty za bydlení, 
např. nájem, energie, vodu?

UKONČENÍ PROVOzU PObOČKY 
ČESKé SPOřITELNY V POLIcI 
NAd METUJÍ

Máme nejširší po-
bočkovou síť v ČR, 
přesto však nemůžeme 
být všude. Snažíme se přizpůsobovat našim klientům 
a mít pobočky tam, kde je nejvíce využijí. Chod pobo-
ček proto pečlivě sledujeme a podle míry jejich využití 
je přemísťujeme či zvětšujeme jejich spádovou oblast, 
případně uzavíráme. V této souvislosti jsme po detailní 
analýze dospěli k rozhodnutí, že 24. března 2023 pro-
voz pobočky v Polici nad Metují ukončíme. Bankomat 
zůstane i nadále v provozu.

Klienty budeme o trvalé změně pochopitelně infor-
movat. Čísla účtů, ani nastavení jejich dalších produktů 
se jim nijak nezmění. V Polici nad Metují bude nadále 
klientům k dispozici 24 hodin denně náš bankomat, 
který umožňuje kromě výběru a vkladu hotovosti na-
příklad zadání jednorázového i trvalého platebního 
příkazu, zaplacení složenky, dobití kreditu mobilního 
telefonu, změnu PIN kódu nebo zobrazení limitů karty. 

Nabízíme také řadu jiných možností obsluhy účtu – 
internetové nebo mobilní bankovnictví George s nepře-
tržitým provozem. K dispozici je i bezplatná informační 
linka Finanční skupiny České spořitelny 800 207 207. 
Poradenské služby poskytne klientům také kterákoli 
jiná naše pobočka. Naši bankéři jsou připraveni klien-
ty z Police nad Metují osobně obsloužit v pobočce s po-
kladnou Náchod, která je běžně otevřená každý pracov-
ní den.

Děkujeme za pochopení.
Martina Suchomelová

oblastní ředitelka pobočkové sítě
Česká spořitelna
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Rozpis lékařů
stomatologické služby

březen 2023
služba je zajištěna v době 

od 8.00 do 12.00 hodin
Datum  Lékař  Tel. č.
04. - 05. 03. MDDr. Jana Škodová Třísková
 Krásnohorské 672, Náchod 737 449 355
04. - 05. 03. MUDR. Petr Juran (MUDr. Blanka Filipová)
 Komenského 10, N. Město n.M. 491 472721
11. - 12. 03. ZNL s.r.o. MDDr. Petr Houštěk 
 Machov 119 602 333 466
11. - 12.03. ARIES MUDr. Jolana Nezvalová
 Velký Třebešov 118 491 453 272
18. - 19. 03. P3K DENTAL s.r.o. MDDr. Jan Petřík
 Kamenice 113 , Náchod 724 086 199
18. - 19. 03. MUDr. Petr Juran
 Komenského 10, N. Město n.M.491 472 721
25.  - 26. 03. ZNL s.r.o. MUDr. Lukáš Neoral    602 333 427
 17. listopadu 291, Police n. M.  491 541 654
25. - 26. 03. MUDr. Lucie Strnadová 
 Z. Němečka 130, Josefov 491 812 495
01. - 02. 04. Frydent s.r.o. (MDDr. Martin Kyselý)
 Rokolská 123, Nový Hrádek 495 496 030 
01. - 02. 04. Zubní praxe s.r.o. (MUDr. Radka Prouzová)
 Jugoslávská 33, Náchod 602 234 217

NOVINKY z TEchNIcKÝch SLUŽEb
Máme za sebou téměř dva měsíce no-

vého roku, tudíž je před námi poslední 
třetina topné sezóny. S bezprecedentním 
nárůstem cen elektřiny a tepla se kaž-
dý vyrovnává jak může. Myslím, že nám 
všem zatím pomohl velmi příznivý prů-
běh zimy. Nedošlo tedy k naplnění někte-
rých katastrofických scénářů a všechny 
důležité energetické komodity byly sice 
za draho, ale celou dobu bez omezení 
dostupné. Podle průběžných čísel je pa-
trné, že se všichni snažíme s teplem še-
třit a jeho spotřeba meziročně poklesla 
o cca 15 %. Jestli bude počasí v poslední 
periodě zimy nadále příznivé, zůstane 
v zásobnících dostatek plynu z letoška 
a nebude nutné ho tolik nakupovat v prů-
běhu roku. V tom případě by se jeho cena 
na příští rok mohla oproti letošku snížit 
poměrně výrazně pod současný cenový 
strop garantovaný státem. Momentální 

ceny na burze s dodáním v nejbližších 
týdnech už jsou na velmi zajímavých hod-
notách, ale vzhledem k tomu, že si všichni 
potřebné množství plynu na rok 2023za-
jistili, vzhledem k situaci na trzích, ještě 
za vysoké ceny na podzim roku loňského, 
tak se snížení cen propíše do cen komodit 
až od příští topné sezóny. Zemní plyn po-
třebný pro provoz teplárny na rok 2024 
postupně již nyní nakupujeme v menších 
krocích. V současné době máme nakou-
peno cca 15 procent očekávané spotřeby 
příštího roku a budeme dál postupně pra-
videlně přikupovat, abychom se vyhnuli 
případným cenovým výkyvům.

V polovině ledna se rozběhla do pl-
ného provozu kogenerační jednotka spo-
lečnosti ČEZ Energo v teplárně na sídliš-
ti. Po vychytání počátečních provozních 
nedostatků najela jednotka postupně 
na plný výkon a na konci února si budeme 

moci poprvé vyhodnotit její přínosy, za-
tím vypadá souběh jednotky s našimi kot-
li velmi dobře.

Mírný průběh zimy nás zatím provází 
na místních komunikacích, spíše než sníh 
nás zatím více potrápila ledovka, která 
udělala z komunikací místy kluziště, se 
kterým měla místy problém i naše tech-
nika. Opravdové kluziště jsme pomáhali 
udělat ve spolupráci s místními nadšenci 
z řad obyvatel na sídlišti, kde si děti moh-
ly zabruslit na přírodním kluzišti jako 
za časů Josefa Lady. 

V domě s pečovatelskou službou jsme 
na začátku února předali do užívání zre-
konstruovanou bytovou jednotku, kde 
se nám podařilo po odstranění staré ne-
funkční komínové šachty nejen rozšířit 
podlahovou plochu bytu, ale změnou dis-
pozice vytvořit pro obyvatele z řad polic-
kých seniorů příjemné a moderní bydlení. 
Nyní dokončujeme menší rekonstrukci 
dalšího bytu na poště a poté se pracovníci 
TS přesunou na dokončení opravy bytu 
v Pěkově. 

Začínáme si chystat techniku na jarní 
úklid města a následnou údržbu zeleně.
Vybavení jsme doplnili o přídavný smeták 
na malotraktor, který nám pomůže s úkli-
dem zimního posypu na chodnících. Ale 
do té doby nás asi zima ještě potrápí, tak 
nám všem přeji brzké jaro plné sluneč-
ních paprsků.

Aleš Freiwald, 
jednatel TS Police nad Metují

Technické služby, Police nad Metují, s.r.o.  
V Domkách 80, 54954 Police nad Metují 

PŘÍJMOU BRIGÁDNÍKY  
PLAVČÍKY, POKLADNÍ  
A PRONÁJEM BUFETU S 

OBČERSTVENÍM 
Na hlavní sezónu červen – září. 
Podmínkou je dovršení 18 let. 

Plavčík – náplň práce 
• provádí dozor nad bezpečností návštěvníků střediska 
• je nápomocen návštěvníkům  
• odpovídá za čistotu kolem bazénů a jejich okolí  
• vede záznamy o úrazech 
• poskytuje první pomoc, přivolává lékaře  
• Kurz plavčíka toto školení ZDARMA zajistíme + oblečení 

Ostatní informace získáte na tel. č.: 491 512 252 pan Hambálek 
hambalek@tspolice.cz 

Pokladní – náplň práce 
• Prodej vstupenek a drobného sortimentu (pleny pro kojence, 

pohlednice) 
• Půjčování sportovního náčiní 

Ostatní informace získáte na tel. č.: 491 512 252 pan Hambálek  
hambalek@tspolice.cz 

Pronájem bufetu v areálu – prodej občerstvení a služeb. 
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JAK SPRÁVNĚ TOPIT A UŠETřIT (2. část)

V loňském roce vydalo MŽP ČR Průvodce ekonomickým 
a ekologickým vytápěním domácností pevnými palivy - „Jak 
správně topit a ušetřit“. Tato brožura přináší rady a informace, 
jak správně provozovat topné zařízení, abyste dodrželi všechny zá-
konné požadavky, ušetřili na výdajích za vytápění a chránili dlouho-
době své zdraví. Brožuru můžete obdržet na polické radnici, od-
bor IMŽP, nebo si ji můžete otevřít či stáhnout na stránkách MŽP. 
Zkrácený text této brožury nabízíme také touto cestou
(2. část):

Jak správně provozovat spalovací 
zařízení v domácnostech
1. Spalovací zařízení

Od 1. 9. 2024 bude zakázáno provozovat spalovací zařízení 
horší než 3. třídy (včetně spalovacích zařízení vlastní výroby) - zda 
právě vaše zařízení vyhovuje, zjistíte při povinné pravidelné tříleté 
kontrole technického stavu a provozu tohoto zařízení.

Pořizujte si pouze zařízení výkonově vhodné pro vámi vytápěný 
objekt - máte-li předimenzovaný kotel, doplňte k němu akumulační 
nádrž o dostatečném objemu.

Pokud to výrobce doporučuje, instalujte své spalovací zařízení 
i s akumulační nádrží. Pokud je využití akumulační nádrže podmín-
kou návodu k instalaci, je její absence porušením zákona o ochraně 
ovzduší a zpravidla také záručních podmínek na zboží. Hrozilo by 
vám uložení sankce za přestupek a ztráta záruky. Akumulační ná-
drž umožňuje trvalý provoz kotle při jmenovitém tepelném výkonu, 
tento provoz je spojen s nižšími emisemi a vyšší účinností - ušetříte 
tedy jak své zdraví a životní prostředí, tak čas spojený s čištěním 
kotle a peníze za palivo.

Instalaci a první nastavení svěřte odborníkům, správnost insta-
lace můžete ověřit v rámci povinné tříleté kontroly. Pokud by neby-
la správná, požadujte nejlépe ještě během záruční doby nápravu.

Pokud měníte spalovací zařízení, je povinnost provést vždy i re-
vizi spalinových cest (komínu a kouřovodu). Výběr nového spalo-
vacího zařízení (kotle či topidla) konzultujte s kominíkem ideálně 
před jeho koupí, abyste věděli, zda je vhodné pro váš komín nebo 
zda bude nutná jeho úprava a kolik bude stát. Moderní zařízení jsou 
velmi citlivá na správný tah komína a mají specifické požadavky 
na odolnost vzhledem k nižší teplotě spalin a riziku vzniku konden-
zátu. Nevhodná kombinace zařízení a komínu může vést k těžko 
odstranitelným problémům, k obtěžování okolí kouřem, k nedosta-
tečné kvalitě spalování, k zanášení výměníku kotle atd. Pokud je tah 
komína kolísavý, může pomoci jednoduchý regulátor tahu, s jehož 
nastavením vám pomůže kominík.

Zajistěte dostatečný přístup vzduchu k vašemu spalovacímu 
zařízení (do kotelny). Utěsněné dveře a okna sice brání úniku tep-
la ven, nicméně přívod vzduchu je pro správné spalování zcela zá-
sadní! Také u topidel umístěných v obytných místnostech je nutné 
mít tuto podmínku na paměti. Nízký přívod vzduchu může způsobit 

hromadění spalin včetně jedovatého oxidu uhelnatého v místnosti 
a ohrožovat vás na životě!

Dbejte na správnou instalaci a dobrý technický stav bezpeč-
nostních prvků kotle i kamen (pojistné ventily, ochlazovací smyčky, 
apod.).

Pokud nejste s provozem zařízení spokojeni nebo si na vás stě-
žují sousedé, něco děláte špatně - poraďte se s odborníkem, který 
vám provádí pravidelnou povinnou tříletou kontrolu, kominíkem či 
prodejcem zdroje.

2. Palivo
Používejte výhradně takové palivo, které určil výrobce vašeho 

zařízení. Dodržte také druh dřeva (např. pouze tvrdé) nebo zrni-
tost uhlí. Černé uhlí nelze volně zaměňovat za hnědé, které má jiné 
parametry. Hnědé uhlí stejně jako dřevo obsahuje vysoký podíl 
prchavé hořlaviny (plynné hořlavé látky), která ke svému spálení 
potřebuje dostatečný prostor, například klasické litinové prohoří-
vací kotle neumožňují dostatečné prohoření hnědého uhlí, a proto 
do těchto zařízení nepatří. U řady zařízení je pro dřevo stanovena 
jeho maximální vlhkost (většinou max. 20 % z celkové hmotnosti, 
což odpovídá sušení po dobu zhruba dvou let). 

Nespalujte ve vašem spalovacím zařízení žádný odpad (plasty, 
jakékoliv chemicky ošetřené dřevo - např. stará okna či jinak lako-
vané dřevo, dřevotřísku, nápojové kartony, celobarevné letáky a ča-
sopisy, zbytky potravin apod.).  

Zakázáno je také spalovat některé druhy paliv, které jsou ur-
čeny pouze pro velká zařízení, jako třeba hnědé uhlí energetic-
ké (prachové uhlí a průmyslové směsi), lignit, uhelné kaly (floty) 
a proplástky. 

Po dodavateli paliva můžete požadovat doklady prokazující 
splnění požadavků na jeho kvalitu (sirnatost, obsah popela, vody 
a podíl menších frakcí). Dodavatel je povinen vám takový doklad 
vystavit. V případě kontroly tak budete schopni prokázat, že vaše 
palivo splňuje stanovené požadavky na kvalitu. Pokud máte problé-
my s kvalitou paliva nebo s jeho dodavatelem, můžete se obrátit 
na Českou obchodní inspekci (ČOI). 

U paliv pro automatické kotle je nutné dodržet určitou kvalitu 
(zaručenou například nezávislou certifikací) – obsah cizorodých 
příměsí a nevhodné mechanické vlastnosti, šetření na kvalitě paliva 
může vést k zablokování podavače paliva či jeho poškození a ná-
klady na opravu pak zpravidla tuto úsporu převýší. Palivo správně 
skladujte (u dřeva sušte nejméně dva roky na zastřešeném místě, 
dřevo by mělo být chráněno vůči dešti a izolováno od země, mělo by 
být vyskládáno tak, aby kolem něj mohl proudit vzduch). Vhodně 
usušené dřevo vám ušetří náklady na vytápění, protože všechna 
zbytková vlhkost musí být nakonec v kotli odpařena, což představu-
je ztrátu energie pro topný systém. Používání suchého dřeva může 
také prodloužit životnost vašeho zařízení. 

Spalování nevhodného paliva či odpadu vede nejen k vyšším 
emisím znečišťujících látek, ale způsobuje také další komplikace. 
Takové spalování může např. způsobit zanášení zařízení i spalino-
vých cest (kouřovodu a komínu) dehtovými úsadami, které snižují 
přenos tepla ve výměníku a mohou zúžit spalinové cesty a narušit 
jejich funkci. Především jde ale o hořlavé látky, které mohou vést 
k požáru! Spalováním např. plastového odpadu může dojít k poško-
zení zařízení v důsledku vysokých teplot spalování nebo vyšších 
koncentrací chloru. Spalování vlhkého dřeva nebo kombinace dře-
va či uhlí a odpadu může vést ke zvýšené korozi, včetně velmi agre-
sivní tzv. chlorové koroze. 

Pokud je dané zařízení ke spalování tohoto paliva vhodné, platí 
přibližně toto pořadí podle vlivu pevného paliva na kvalitu ovzduší 
(od nejvhodnějších po nejméně vhodné): dřevní pelety - dřevní bri-
kety - suché tvrdé dřevo - suché měkké dřevo - méně suché dřevo 
- koks - uhelné brikety - černé uhlí - hnědé uhlí. Vždy je ale podstat-
né, jaké palivo je pro dané zařízení určeno jeho výrobcem

Dokončení příště
Sestavil Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n.M.

INFORMACE Z RADNICE
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Významné dny přírody a životního prostředí
Světový den divoké přírody

Na 3. března připadá Světový den di-
voké přírody - World Wildlife Day (WWD), 
vyhlášený OSN v roce 2013.  Tento den je 
příležitostí poukázat na úžasné a rozličné 
formy divoké přírody a vyzdvihnutí význa-
mu ochrany a zachování divoké přírody pro 
existenci Země a lidstva. Datum 3. břez-
na nebylo zvoleno náhodně, je to den, kdy 
v roce 1973 vstoupila v platnost Úmluva 
o mezinárodním obchodu s ohroženými 
druhy volně žijících živočichů a planě ros-
toucích rostlin (CITES), která hraje důle-
žitou roli v zajištění toho, aby mezinárod-
ní obchod neohrozil přežití jednotlivých 
druhů. Prostřednictvím CITES je hájeno 
na 5 000 druhů zvířat a kolem 29 000 druhů 
rostlin před hrozbou vyhubení v přírodě, 
pro nadměrné využívání při obchodování. 
Česká republika se k CITES připojila v roce 
1992.

Světový den vrabců
20. březen je vyhlášen jako Světový den 

vrabců (World Sparrow Day). Vrabec domá-
cí, tento ptačí druh, dříve běžný a všudypří-
tomný, dnes v mnoha zemích Evropy téměř 
vymizel. Kvůli jeho úbytku byl tento den or-
ganizací Nature Forever Society v roce 2010 
vyhlášen. Podle ornitologů je důvodem 
úbytku změna prostředí a životních pod-
mínky v blízkosti lidských sídel. Mezi limitní 

faktory patří především změna způsobu do-
pravy obilí, které se už nevozí v netěsných 
vagónech, ale v kamiónech, které nepro-
pustí ani zrnko. Významnou roli hraje také 
znečištění ovzduší a snižování biodiverzity 
krajiny, v jejichž důsledku mimo jiné ubývá 
hmyz, který je základním krmným prvkem 
pro mláďata. Tam, kde byla dříve početná 
hejna, jsou dnes pouze desetiny těchto sta-
vů. Pak stačí jedna špatná zima a malé hejno 
ztrácí schopnost reprodukce a zanikne úpl-
ně. Pár desítek přeživších šťastlivců migruje 
za lepšími podmínkami. Tam lze, při troše 
štěstí, hejno vrabců domácích ještě spatřit.

Mezinárodní den lesů
21. března je připomínán Mezinárodní 

den lesů. Byl vyhlášen OSN v roce 2012. 
Hlavním účelem jeho vyhlášení je připo-
mínka a zvýšení povědomí o významu všech 
typů lesních ekosystémů pro trvale udrži-
telný život na Zemi. Lesy celkově pokrývají 
třetinu zemského povrchu a ukrývají v sobě 
vysokou úroveň biologické rozmanitosti. 
Životně důležité jsou také pro člověka, ne-
boť mu poskytují potraviny, krmivo, vodu, 
dřevo, přístřeší, koloběh živin a také rekre-
aci. Lesy zároveň hrají důležitou roli v tvor-
bě klimatu - zvyšují vlhkost vzduchu, tvoří 
přirozenou bariéru větru, zmírňují horko, 
mráz a sucho a tím regulují klima, filtrují 
vzduch, brání erozi, akumulují a čistí vodu. 
Mají také zásadní význam pro zásobování 
planety sladkou vodou, bez které není život. 
Zalesněná povodí a mokřady dodávají až 
75 % světové sladké vody. Asi jedna třetina 
největších světových měst získává význam-
ný podíl pitné vody přímo ze zalesněných 
chráněných oblastí a změna klimatu, způ-
sobená úbytkem lesů, ovlivňuje dostup-
nost vodních zdrojů. Téma zachování lesů 
je u nás v posledních letech spojováno také 

s kůrovcovou kalamitou, která má a bude 
mít vliv na změny druhové skladby a způ-
sob hospodaření v lesích.  

Světový den vody
22. března 1993 byl OSN vyhlášen 

Světový den vody. Měl by lidem připomí-
nat význam a důležitost vody a potřebu 
udržitelného nakládání s vodními zdroji. 
Voda, a hlavně pitná nezávadná voda, je 
jedním z největších bohatství, které nám 
naše planeta dává, a její existence je záro-
veň nenahraditelnou podmínkou pro život. 
Především z těchto důvodů byl tento světo-
vý den vyhlášen. 

Téma letošního světového dne je 
„Vody není nekonečně, užívejme ji spo-
lečně“. Je dobré si uvědomit, že na světě žije 
přes miliardu lidí, kteří mají nedostatek pit-
né vody a jsou tak přímo ohroženi na svém 
zdraví. Važme si toho, že u nás máme v pod-
zemí, a tím i v našich vodovodech, pitné 
vody prozatím dostatek a neplýtvejme s ní. 
Jejím základem je voda srážková a povrcho-
vá, životodárná i pro krajinu, která občas 
ještě naprší a zatím stále ještě pramení. 
Narušený vodní režim už nejsme schop-
ni plně obnovit, proto alespoň vytvářejme 
podmínky pro maximální zadržení a využití 
povrchové vody v naší krajině. 

sestavil  Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n. M.

STROMY U SILNIc JSOU SOUČÁSTÍ zELENé SÍTĚ V NAŠÍ KRAJINĚ

Českou krajinou prochází přes 30 ti-
síc km silnic III. třídy a nejméně 14 tisíc 
km silnic II. třídy. Tato technická infra-
struktura naši krajinu rozděluje, ale po-
kud je lemována vegetací, tak také spo-
juje. Síť silniční vegetace je významnou 
spojnicí mezi jednotlivými ostrůvky bio-
diverzity, kterými jsou například meze, 
remízy, břehové porosty, sady a lesy. A co 
je to biodiverzita? Pestrost života a základní 
předpoklad pro fungování ekosystémů. Její 

ohrožení představuje problém pro popula-
ce všech druhů včetně toho lidského. Podle 
odborníků má biologická rozmanitost zá-
sadní význam pro udržení světa v nám zná-
mé podobě.

Stromy na silničním pozemku 
jsou součástí komunikace

Podle zákona o pozemních komunika-
cích je příslušenstvím silnice také silniční 
vegetace. Jedná se samozřejmě o vegetaci 
rostoucí na silničních pozemcích. Ta nesmí 
ohrožovat bezpečnost užití pozemní komu-
nikace nebo neúměrně ztěžovat údržbu ko-
munikací či obhospodařování sousedních 
pozemků. Předměty umístěné na vozov-
kách, dopravních ostrůvcích a krajnicích sil-
nice tvoří pevnou překážku. Výjimkou jsou 
samozřejmě dopravní značky a jiná zařízení 
sloužící k provozu na komunikaci. Na ná-
vrh Policie České republiky nebo silniční-
ho správního úřadu je vlastník, popřípadě 
správce silnice oprávněn kácet dřeviny 

na silničních pozemcích, ovšem v souladu 
se zákonem o ochraně přírody a krajiny. 
Toto oprávnění platí zejména tehdy, pokud 
dřevina tvoří pevnou překážku. Pro správce 
silnic je tedy prioritou bezpečnost silnič-
ního provozu a zajištění bezproblémové 
údržby komunikací. Žádoucí je odstranění 
pevné překážky bez náhrady. V konkrét-
ních případech je pro správce komunikace 
akceptovatelné ponechat stromy na krajnici 
„na dožití“ anebo obnovit stromořadí či alej 
v „bezpečné vzdálenosti od vozovky“. 

Jednoduchá statistika
Žádné oficiální statistiky o kácení 

a výsadbě alejí podél silnic neexistují. 
Souhrnné přehledy na základě dotazování 
u jednotlivých krajských správ silnic zpra-
covává spolek Arnika. Získaná data mají jen 
omezenou vypovídací schopnost. Například 
neexistuje jednotná interní metodika, podle 
které by krajské správy silnic evidovaly po-
čty pokácených a vysázených dřevin. Chybí 

INFORMACE Z RADNICE
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také zásadní informace o tom, jak jsou nové 
výsadby úspěšné nebo kolik stromů vysá-
zených u silnic před deseti lety zdárně pro-
spívá. Podle údajů za období 2003–2021 
převládá u krajských silnic kácení, a tak 
z naší krajiny zmizelo už více než 304 tisíc 
stromů. Na tomto čísle se bezesporu kromě 
rozšiřování a rekonstrukce silniční sítě po-
depsaly také roky špatné údržby a extrémní 
projevy počasí. Jenže za stejné období jsme 
k silnicím vysadili jen 191 tisíc stromků. 
To odpovídá přibližně dvěma vysazeným 
stromkům za tři poražené stromy. Přes 
různé proklamace politiků i příslušných 
ministerstev, přes vyhlašované dotační pro-
gramy na ochranu krajiny i přes ojedinělé 
zvraty k lepšímu v některých krajích vidí-
me, že degradace naší krajiny pokračuje. 
Zelená síť podél komunikací mizí a pokra-
čuje fragmentace krajiny, následkem kte-
ré nejsou malé ostrůvky volné půdy mezi 
technickými stavbami schopné plnit svoji 
funkci.

Proč mizí stromy  
od krajských silnic

Mohli bychom mluvit o dědictví mi-
nulosti a okouzlení technikou a rychlostí 
po vynálezu automobilu. Rozvoj a pokrok 
ve společnosti je ale i v současnosti spojo-
ván s rozvojem dopravní sítě a prioritou je 
rychlost a bezpečnost přemísťování zboží 
a osob. Neudržitelnost takového rozvoje už 
docela jasně pociťujeme právě na úbytku 
stromů a biodiverzity, ale také ztrátou este-
tických a hygienických hodnot našich sídel, 
znehodnocováním zemědělské půdy a pře-
množováním některých druhů z důvodu vy-
mizení biotopů jejich přirozených nepřátel.

Zlepšit stav stromů u silnic, či dokonce 
nějaké nové vysadit, znamená překonat ně-
kolik překážek:

 y nejsou peníze na údržbu vzrostlých ani 
nově vysazených stromů; provozní roz-
počty státních organizací i soukromých 
vlastníků prostě nepočítají s dostatečnou 
položkou na obnovu a údržbu zeleně; 

dotační tituly poskytují finance na 3–5 
let údržby nových sazenic; ovšem žádný 
strom za pět let nedosáhne dospělosti,

 y projektová dokumentace pro výstavbu 
nových a rekonstrukci stávajících silnic 
se stromy moc nepočítá, zejména pokud 
jde o projekty vytažené po několika le-
tech ze šuplíku,

 y osoby na správách silnic, odpovědné 
za koncepci silniční vegetace, většinou 
nemají dostatek kompetencí a znalostí 
k prosazování změny,

 y zemědělci vlastnící pozemky u silnic 
(tedy alespoň mnozí z nich) stromy 
na svém pozemku nechtějí.

Některé krajské správy silnic přitom 
byly v minulých letech průkopníky v obnově 
vegetačního doprovodu silnic. Mají ale dře-
viny vysazené před pár lety šanci udržet se 
v krajině? Podle zákona o ochraně přírody 
a krajiny jsou povinni pečovat o stromy 
na svých pozemcích. Podle silničního zá-
kona mají zajišťovat běžnou údržbu nejen 
silniční vegetace, ale i silničních příkopů. 
Problém představují stromy, které rostou 
na silničním pozemku (na krajnici), ale i ty, 
které rostou mimo něj na vnější hraně sil-
ničního příkopu.

Při běžné údržbě vozovky opakovaně 
dochází k poškozování jejich kořenového 
systému. Tím se silničáři dostávají do kon-
fliktu s požadavky orgánů ochrany přírody 
nepoškozovat kořenový systém stromů. 
Tyto orgány požadují dodržení technické 
normy pro ochranu stromů při stavebních 
pracích (ČSN DIN 83 9061) a arboristické-
ho standardu pro ochranu dřevin při sta-
vební činnosti (SPPK A01 002).

Jenže při použití běžné techniky 
pro údržbu komunikací to není možné. 
Provádět čištění příkopů v blízkosti stro-
mů ručně a šetrně, to by zřejmě silničáři 
považovali za špatný vtip. Pro kraje by to 
znamenalo zásadním způsobem navýšit 
rozpočty svých správ silnic, podle někte-
rých informací v řádu desítek miliónů. 

A tady je zakopaný pes. Silničáři chápou 
celospolečensky významnou péči o dřeviny 
v krajině jako přítěž, na kterou nemají pe-
níze ani odbornost. Objevují se stížnosti, 
že místo metodické podpory orgánů ochra-
ny přírody nastupují demotivující sankce. 
Tenhle typický příklad resortismu naprosto 
spolehlivě hatí snahy o lepší ochranu stro-
mů v krajině.

Jak to někde přesto nějak jde
Podle dendroložky Gabriely 

Dymákové z Krajské zprávy údržby silnic 
Středočeského kraje se zde v posledních le-
tech zaměřili především na kvalitu nových 
výsadeb. Jde jim o to, aby dali stromkům co 
největší komfort hned po výsadbě. Vysazují 
je ke třem kůlům, chránička proti okusu 
zvěří je samozřejmostí a spon udržují 
takový, aby umožnil také údržbu okolní 
zeleně. Nejsou jedinou správou silnic, která 
realizuje nebo plánuje také výsadby keřů. 
Keře podporují biodiverzitu, nahrazují 
zásněžky a lze je využít k ozelenění krajiny 
tam, kde stromy nejsou vhodné z důvodu 
zajištění bezpečného provozu na komuni-
kaci. Velkou pozornost věnují komunikaci 
s dodavateli výsadbového materiálu a reali-
zátory výsadeb. Od dodavatelů vyžadují od-
bornost, aby nedocházelo k nevratnému po-
škozování dřevin při ořezech. Kromě toho 
školí své cestmistry a zvýšili kontroly prací 
dodavatelů. Spolupracují také s místními 
spolky, které mají zájem sázet podél silnic. 
Aktivita místních spolků pomáhá stro-
mům u silnic také v Moravskoslezském 
kraji. Společné konzultace a terénní po-
chůzky umožňují nastavit způsob údrž-
by silniční vegetace tak, aby byl zachován 
krajinný ráz i biotopy významných druhů 
živočichů. Příkladů dobré praxe je ale více 
a dobrá spolupráce je i s místní Údržbou 
silnic Královéhradeckého kraje. Taková 
spolupráce je velmi potřebná, protože kra-
jina bez alejí by byla jako obraz bez rámu.

z Odpadového fóra sestavil 
Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n. M. 

INFORMACE Z RADNICE
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OdPAdOVé INFORMAcE
Otevření kompostárny 
a sezónní provozní doba 
sběrného dvora, úprava 
otvírací doby

Ve středu 29. března 2023 bude pro 
občany, po krátké zimní přestávce, opět 
otevřena městská kompostárna (v uli-
ci V Domkách, vedle odpadového sběr-
ného dvora u areálu technických služeb). 
Zároveň přejde na sezónní provozní 
dobu i odpadový sběrný dvůr. Pro obě 
zařízení je tato provozní doba sjedno-
cena, stejně tak i otvírací doba, a potrvá 
do poloviny listopadu.   

MĚSTSKÁ 
KOMPOSTÁRNA

OdPAdOVÝ 
SbĚRNÝ dVŮR

PO 16 - 19 hod.
ST 15 - 18 hod.
SO 08 - 12 hod.

PO 16 - 19 hod.
ST 15 – 18 hod.
SO 08 – 12 hod.

Do kompostárny je možné odkládat 
bioodpad rostlinného původu ze zahrad 
a ostatních ploch zeleně (trávu, listí, rost-
liny vč. plevelů, úrodu, větve, piliny apod.).  

Do sběrného dvora je možné odklá-
dat objemné odpady zbavené tříděných 
odpadů (plastů, papíru, kovů), větší množ-
ství vytříděných plastů, papíru a kovů, které 
se nevejdou do kontejnerů a nádob na ve-
řejných sběrných místech a dále tabulové 
sklo, dále nebezpečné komunální odpady 
(barvy, ředidla, čistící prostředky, zahradní 
a další chemikálie a pod.), jedlé oleje a tuky, 
vyřazená elektrozařízení (velké a malé spo-
třebiče, nářadí a nástroje, hračky, komuni-
kační a počítačová zařízení, svítidla, baterie 
apod.), oděvy a textil, pneumatiky, autoba-
terie a malé množství stavebního odpadu 
(mimo eternit). 

Město pokračuje ve změně svozu třídě-
ného odpadu a rozdávání nádob na plasty 
s nápojovými kartony a papír

Město Police n. M. dlouhodobě usilu-
je o zkvalitňování systému hospodaření 
s odpady, aby zajistilo podmínky pro jejich 
využití, ekologické standardy, požadav-
ky zákona o odpadech a v rámci možností 

i ekonomickou efektivitu.    
Velká část komunálních odpadů je 

využitelná, a neměla by končit v čer-
né popelnici, a tím i na skládce.  Proto 
od loňského roku, v rámci podpory třídě-
ní, zavedlo město, ve spolupráci se spol. 
Marius Pedersen a.s., adresný svoz plastů 
s nápojovými kartony (PL s NK) a papí-
ru (PAP) přímo od domů. Pro tento účel 
také poskytuje občanům sběrné nádoby. 
Do současné doby město zapůjčilo již více 
než 200 párů nádob.  

I přes relativně malý zájem obyvatel 
o zavedení této služby, zjištěný v anke-
tě provedené v obcích v loňském roce, se 
město rozhodlo, rozšířit adresný svoz 
tříděného odpadu i do místních částí 
Hlavňov, Pěkov a na Hony. Důvodem je 
skutečnost, že ve směsném odpadu z těchto 
míst je stále velká část využitelných odpa-
dů, které je možné vytřídit, tím snížit množ-
ství odpadů vyvážených na skládku, a takto 
– ruku v ruce – snížit vysoký poplatek, který 
město za skládkování tohoto odpadu platí.

Sběrné nádoby jsou zájemcům při-
dělovány do výpůjčky, po přihlášení 
do městské evidence. Přihlásit se může fy-
zická osoba (poplatník městského odpado-
vého poplatku), za jednu domácnost jedna 
osoba, a to pouze o obě nádoby (1 pár). 

Výpůjčka nádob je zdarma, na dobu 
neurčitou, na základě smlouvy o výpůjč-
ce. Nádoby musí být umístěny a používány 
na území města Police n. M., na adrese uve-
dené v přihlášce a ve smlouvě.

Zapojení do adresného svozu PL s NK 
a PAP je dobrovolné, a pro jeho uživatele 
nebude znamenat žádné navýšení odpa-
dového poplatku. (pozn.: Pokud jste zvyklí 
donášet vytříděný odpad do kontejnerů 
na veřejných sběrných stanovištích, můžete 
u donáškového způsobu setrvat – síť těchto 
stanovišť zůstane zachována).

Adresný svoz v Hlavňově, Pěkově 
a na Honech bude zahájen od dubna 
2023. 

Od května 2023 pak dojde ke změně 
četnosti svozu směsného komunálního 
odpadu, který bude celoročně svážen již 
pouze 1× za 2 týdny, stejně jako v ostat-
ních částech města.   

PL s NK jsou sváženy 1× za 2 týdny, PAP 
1× za 4 týdny. Konkrétní svozové termíny 
naleznete ve svozovém kalendáři, který je 
k dispozici na webových stránkách města 
(https://www.policenm.cz), v pokladně 
Městského úřadu Police n. M., a obdržíte ho 
také při převzetí nádob.

Přihlásit se můžete: 
 y vyplněním a odesláním elektronické 

ONLINE přihlášky; 
odkaz na tuto přihlášku najdete 
na webových stránkách města (https://
www.policenm.cz), 

 y vyplněním níže uvedené písemné 
přihlášky a jejím odevzdáním v po-
datelně Městského úřadu Police  
n. M. 
Oba způsoby přihlašování jsou rovno-

cenné, všichni přihlášení zájemci budou 
zavedeni do evidence. Prosíme, upřed-
nostněte elektronické přihlášení. Po za-
evidování obdržíte na Váš e-mail nebo tele-
fonní číslo potvrzení o přihlášení. 

Vysloužilé baterie  
a kolektivní systém Ecobat 

Společnost Ecobat s.r.o., oprávně-
ná Ministerstvem životního prostředí ČR 
k provozování kolektivního systému 
zpětného odběru přenosných baterií 
a akumulátorů, děkuje všem svým smluv-
ním partnerům za spolupráci v loňském 
roce. Rok 2022 byl pro společnost Ecobat 
s.r.o. obzvláště výjimečný, neboť oslavila 
20 let své existence! Jsou to již dvě dekády, 
co se společně se všemi partnery zasazuje 
o čistší a zdravější přírodu a svět kolem nás. 
Kolektivnímu systému Ecobat se také kaž-
doročně daří plnit sběrové kvóty stanovené 
EU a rozšiřovat sběrnou síť - a to jen díky 
partnerům z řad obcí. 

Baterie najdeme již v podstatě všu-
de a jejich prodej každým rokem víc a víc 
narůstá. S počtem baterií však také roste 
důležitost jejich zpětného odběru poté co 
doslouží. Bez zodpovědného přístupu uži-
vatelů, by se odpadní baterie mohly dostat 
do přírodního prostředí, kde by způsobi-
ly znečištění, nebo na skládku, bez využití 
důležitých surovin, které obsahují. Každá 
zpětně odebraná baterie má proto velký 
význam. 

Jako poděkování za spolupráci za-
slala spol. Ecobat městu Police n.M. 
Osvědčení o přínosu pro životní prostře-
dí. Uvádí v něm, že v roce 2022 odevzda-
lo město, prostřednictvím sběrné sítě 
Ecobat, ke zpětnému odběru a následné 
recyklaci celkem 117 kg použitých bate-
rií. Z tohoto množství bylo recyklací zís-
káno 88 kg kovonosných druhotných su-
rovin, které budou opětovně využity při 
výrobě nových produktů (nikl, ocel, mangan, 
kadmium, měď, zinek, olovo, kobalt, stříbro, 
lithium).       

V Polici je možné vysloužilé baterie 
odložit v elektroprodejnách, do ven-
kovních elektrokontejnerů na sběrných 
místech tříděného odpadu, a dále do in-
teriérových sběrných boxů na chodbě 
České pošty, v přízemí Pellyho domů 
a na radnici, v chodbě k odboru IMŽP. 

Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n. M.

OdPAdOVé hOSPOdÁřSTVÍ
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  Jubilea
V LEDNU 2023 slavili
70 let  paní Jaroslava Šubíková
 pan Jaroslav Ulrich
75 let paní Marcela Hlucháňová
 paní Miluše Turková
80 let paní Hana Kozárová
 paní Milada Filipová
 paní Věra Krtičková
 paní Jana Hrnčířová
 pan Josef Středa
 pan Jan Jenka

85 let paní Marta Nentvichová
 paní Anna Bašťúrová
 pan Miloš Hrubý
 pan Jaroslav Macoun
90 let paní Jiřina Justová
 paní Marie Marelová

Dle dostupných údajů mělo ke dni 
uzavírky tohoto čísla měsíčníku, tj. 
k 20. 1. 2023 město Police nad Metují  
3 931 obyvatel. 

  Statistika
Všem jubilantům přejeme pevné 

zdraví a mnoho krásných dní plných 
pohody v dalších letech.

Prosíme jubilanty, kteří budou teprve slavit své výročí a nepřejí si být jmenová-
ni v této rubrice, nebo si nepřejí návštěvu komise pro obřady a slavnosti, aby toto 

sdělili předem na matriku MěÚ Police nad Metují,  
hambalkova@policenm.cz, 491 509 990 Dagmar Hambálková,matrkikářka

  Poděkování
Děkujeme polickému domovu dů-

chodců, zejména všem sestrám, ošetřo-
vatelkám a ošetřovatelům za péči, s jakou 
se věnují svým klientům. Za obětavost, 
trpělivost, úsměv i vlídná slova.

Naše maminka Eva Zítková tady byd-
lela skoro tři roky a my jsme byli rádi, že 
je o ni dobře postaráno.

Rodina Skálova, rodina Zítkova

Polická univerzita volného času
Cyklus tří přednášek na téma: Cesta za historickými prameny 
aneb co kde najdu.  Na březen jsou připraveny dvě přednášky:
	Úterý 14. 3. 2023 od 15 hodin 

Mgr. Jan Tůma: Proč se vydat do Muzea Náchodska a všech 
jeho poboček včetně Police nad Metují
Úkolem muzeí je spravovat a zpřístupňovat své sbírky prostřed-

nictvím výstav, přednášek, ale také pro badatele. V moderním mu-
zeu najdete také zdroje pro svá studia rodinné historie. Zástupce 
ředitele a odborný pracovník Mgr. Tůma představí sbírky Muzea 
Náchodska, jeho jednotlivých fondů, a např. i významných sbírko-
vých předmětů včetně expozice polické pobočky. 
	Úterý 28. 3. 2023 od 15 hodin 

Mgr. Milan Košťál: Police na starých fotografiích
Staré fotografie jsou cenným zdrojem informací. Díky panu 

Miroslavu Pichlovi má Police dochovanou sbírku historických foto-
grafií a pohlednic Police. Pan Mgr. Košťál nám část nejzajímavějších 
obrazů zmizelé Police představí a doplní komentářem. 

Přednášky budou na sále Pellyho domů. Přednášky se platí 
jednotlivě před každou z nich – 80,- Kč přihlášení účastníci uni-
verzity a 90,- Kč ostatní zájemci. Další informace vám rádi sdělíme 
Knihovně města Police nad Metují v půjčovní době nebo na telefo-
nu 491 543 230, 775 440 686. 

Těšíme se na vás – pracovníci Knihovny města a Centra kultury 
a vzdělávání Pellyho domy.

Život s vášní a čokoládou 
- zážitková a vzdělávací řízená degustace

Věděli jste, že čokoláda provází lidstvo více jak 3000 let? Víte, 
proč je právem považována za superpotravinu? Chcete se dozvědět, 
jak se poctivá čokoláda vyrábí? A hlavně - chcete ochutnat tu oprav-
du kvalitní? To vše a ještě více vám nabídne beseda o čokoládě s její 
degustací. V jejím průběhu ochutnáme kakaové boby a 10 druhů 
čokolád. Po besedě budete mít  možnost si vše z aktuálního sorti-
mentu Jordi´s zakoupit.

Degustací vás provede Marcela Krčálová.
Počet účastníků besedy je omezen. Rezervace nutná v knihovně 

nebo na tel. čísle 775 440 686.
Knihovna města 16. 3. 2023 v 18 hodin. 
Vstupné 50.- Kč.

Někdy zahřeje slovo jindy ponožky
Polické dámy rukodělné opět pomáhaly. Pro pacienty Hospice 

Anežky České v Červeném Kostelci dobrovolnice napletly celkem 
72 párů ponožek. K předání ponožek došlo 10. února 2023 v polic-
ké knihovně. 

Během setkání byla domluvena další spolupráce. Hospic po-
třebuje nejen ponožky, ale také šité froté žínky. Obracíme se tedy 
na vás, obyvatele Police a Policka – přidejte se k nám. Pomožte 
plést, šít nebo jen opatřit materiál, tj. vlnu či froté látky. Na žínky 
stačí i zbytky látek. Vše můžete přinést do IC v Pellyho domech.

Je víc než sympatická rukodělná aktivita místních dam. Jejich 
heslo Pleťme a nedělejme pletky si můžeme vzít k srdci a jejich 
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výrobky si pacienti Hospice určitě 
užijí. Svou troškou do mlýna může 
přispět každý z nás, třeba materiá-
lem nebo i vlastní tvorbou. 

Zajímá vás, jak ještě pomoci 
Hospici Anežky České? Finanční 
pomoc můžete poslat na účet KB 
8282670227/0100, VS 5001.

Každý dar, byť jen malý, je pro 
Hospic velkou pomocí a pracovníci 
Vám děkují!

Perníková chaloupka 100x jinak
V lednu byla na chodbě před knihovnou instalována výstava 

Božena Němcová: Osobnost - dílo – mýtus. Na jednom z panelů 
byla připomenuta pohádková tvorba velké spisovatelky. Od něho 
byl již krůček k nápadu oslovit školní družiny a vyzvat je k výtvar-
nému tvoření na téma perníková chaloupka 100x jinak. Čekali jsme 
výkresy s perníkovými chaloupkami. Jenže… Fantazie dětí nebo 

spíš výtvarné vedení 
učitelek družiny nám 
vyrazily dech. Přijďte si 
prohlédnout 3D perní-
kové chaloupky, perní-
kovou chaloupku např. 
francouzskou, mexic-
kou atd. Také perníčky 
(samozřejmě z papíru) 
zde najdete. Nechybí 
ilustrace k původní 
pohádce B. Němcové. 
Výstava je ke shlédnutí na chodbě před knihovnou. Chaloupky 
vytvářely děti ze školních družin v Polici nad Metují, Žďáře nad 
Metují, Bukovici a Machově. Děkujeme dětem i jejich vychova-
telkám.  Následně se chaloupky z Machova a ze Žďára přestěhují 
do tamních obecních knihoven.

Čtenářská lekce v Náchodě
Ve středu 15. února proběhlo na Základní škole v Náchodě 

- Plhově setkání knihovníků a učitelů 2. stupně v rámci akce 
Čtenářské dílny s beletrií pro 2.stupeň, kterou vedla Mgr. Jana 
Línková z plhovské základní školy. Byla to již několikátá čtenářská 
dílna, kterou prostřednictvím projektu „Učíme se na Náchodsku 
– MAP 3“, zorganizovala pracovní skupina pro čtenářskou gramot-
nost z Místní akční skupiny MAS Stolové hory. Ukázková hodina 
byla zaměřená na práci s knihou a na práci s emocemi jednotlivých 
postav. Součástí dílny byla prezentace nových nebo oblíbených 
knižních titulů určených pro žáky 2. stupně, kterou zajišťovala po-
lická a červenokostelecká knihovna. Čtenářské lekce se zúčastnily 
čtyři učitelky českého jazyka z druhého stupně polické základní 
školy, knihovna se tak může těšit na další vzájemnou spolupráci se 
základní školou.
Knihovna města Police nad Metují má FACEBOOK

Nabídka knih:
 ¾ Cartland, Barbara:  Mise v Monte Carlu 

Romantický příběh s dobrodružným pozadím vypráví o neče-
kaném, takřka detektivním pátrání, odehrávajícím se v Monte 
Carlu na konci 19. století. 

 ¾ Picoult, Jodi: Vlk samotář 
Psychologický román o vztazích mezi rodinnými příslušníky, 
kteří jsou postaveni před zásadní rozhodnutí. Když vlk v di-
vočině ví, že nadešel jeho čas, že už své smečce není k užitku, 
rozhodne se vytratit. Zachová si hrdost a zemře tak, jak žil. 
Lidé takové štěstí nemají.

 ¾ Atwood, Margaret: Kočičí oko 
Kočičí oko je kouzelná skleněnka, která mění svět. Z dívky, 
která se skrze ni dívala, vyrostla uznávaná malířka, jejíž život 
i dílo silně poznamenaly zážitky z dětství a dospívání. Román 
zasazený do Kanady druhé poloviny 20. století sahá od kon-
ce druhé světové války až do osmdesátých let a krom toho, 
že je brilantní sondou do dívčí psychiky a nevyzpytatelných 
a mnohdy krutých pravidel, jež ovládají přátelství mezi dív-
kami, nabízí také neotřelý pohled na řadu kulturních fenomé-
nů té doby, včetně feminismu a různých proudů moderního 
umění.

 ¾ Ludvíková, Jitka: Poslední pozdrav 
Detektivní román, ve kterém dlouho očekávanou dovolenou 
policejního kapitána přeruší nález mrtvé dívky v místním ryb-
níce. 

 ¾ Toušlová, Iveta: Toulavá kamera. 35.
Další díl knižního zpracování oblíbeného televizního pořadu 
obsahuje padesát cestopisných reportáží z výletů po České 
republice. U každého výletního místa jsou uvedeny praktické 
informace o otvírací době, dopravní dostupnosti a dalších za-
jímavých lokalitách v okolí včetně mapky.

 ¾ O'Connell, J. P.: Hotel Portofino 
Román, zasazený do Itálie doby nástupu fašismu. V tomto 
prostředí se anglická hrdinka pokouší vést hotel a vyrovnat 
se s manželskou krizí... Snaží se poskytnout své rodině nový 
začátek v situaci, kdy její vztah s manželem prochází krizí, 
mladší syn zemřel a starší se vrátil z války se zraněním. Bel-
la vkládá do nového hotelu velké naděje, ale musí se potýkat 
s mnoha osobními i provozními těžkostmi, a navíc je vše ovliv-
něno drsným nástupem italského fašismu a vyděračstvím 
místního fašistického politika Danioniho.

 ¾ Whiteley, Aliya: Úkryt v nebesích 
 Zvláštní sci-fi o soužití ženy a mimozemšťana, kteří provozují 
hospodu v kraji odmítajícím moderní technologie. 

 ¾ Anour, René: Vídeňská krev 
Historický thriller z lékařského prostředí. Fanny Goldmanno-
vá dokáže rozpitvat každé tajemství. Některé zločiny ale sahají 
hodně vysoko... 

 ¾ Thurlow, Cynthia: Přerušovaný půst pro ženy: 45 denní pro-
gram pro ženy, jak zhubnout, zlepšit hormonální zdraví a zpo-
malit stárnutí 
Přirozený režim střídání jídla a půstu je trvale udržitelnou 
cestou k tomu cítit se lépe, zhubnout a zlepšit si zdraví. 

 ¾ Dlouhý, Michal: Historky z četnických pátracích kursů 
Adepti služby na četnických pátracích stanicích museli být 
pro svoji nadcházející činnost náležitě odborně připraveni. 
Na Ústředním četnickém pátracím oddělení v Praze proto pra-
videlně probíhaly odborné pátrací kursy, ve kterých se vzá-
jemně setkávali a poznávali četníci z celého státu, kteří si zde 
mimo jiné i navzájem předávali své zkušenosti z předchozího 
výkonu pátrací služby.

Dáša Ducháčová



13Polický měsíčník BŘEZEN 2023

 
Polický měsíčník – červen 2014 – strana 1 

 

PELLYHO DOMY 
 

ZÁPIS DO KURZU SPOLEČENSKÉHO 
TANCE A VÝCHOVY PRO MLÁDEŽ  
NA ROK 2023 
Přijímáme přihlášky. Kurz bude probíhat 
o sobotách, od 9. 9. 2023 do 9. 12. 2023.  
Přihlášky jsou k dispozici v Informačním 
centru a na www.pellyhodomy.cz/cs/ke-
stazeni 
 
POLICKÁ UNIVERZITA VOLNÉHO ČASU 
Mgr. Jan Tůma 
Proč se vydat do Okresního muzea  
Náchod a všech jeho poboček včet-
ně Police nad Metují 
Úterý 14. 3. 2023  od 15:00 hod 

 

Mgr. Milan Košťál 
Police na starých fotografiích 
Úterý 28. 3. 2023 od 15:00 hod 
 

Přihlášky přijímá Knihovna města Police 
nad Metují. 
Cena přednášky: 80 Kč pro předem  
přihlášené, 90 Kč pro ostatní.  
 

KINO 
 

BUKO 
Čtvrtek 2. 3. 2023 od 19:00 hod 
Film Alice Nellis vypráví o tom, že štěstí 
přeje připraveným a taky těm, kteří  
se svému strachu dokážou postavit. 
Jarmila se po ztrátě muže ocitne na 
životní křižovatce, kde se musí rozhod-
nout, zda zbytek života už jen trpělivě 
“přečká”, nebo se vzepře a vrhne se do 
dobrodružství s nejistým koncem. Na-
vzdory dobře míněným radám svých 
dospělých dětí si zvolí druhou možnost. 
Tou je život na chalupě v romantické 
divočině uprostřed Máchova kraje, kde 
to měl rád především její muž. Ten jí 
navíc v závěti odkázal vysloužilého cirku-
sového koně Buka, což na první pohled 
vypadá jako drsný vtip, protože Jarmila 
se koní bojí. S pomocí sousedů se roz-
hodne vzniklé situaci postavit čelem  
a brzy zjišťuje, že i když to tak zpočátku 
nevypadalo, právě s tímhle koněm by se 
jí do života mohlo vrátit štěstí.Komedie / 
Drama. Česko, 2022, 112 min. 
Vstupné: 100 Kč 
 
ASTERIX A OBELIX: ŘÍŠE STŘEDU 
Neděle 5. 3. 2023 od 18:00 hod 
Píše se rok 50 před Kristem, celá Galie  
je obsazena Římany. Celá? Ne, jedna 
vesnice v Armorice pořád odolává řím-
skému uchvatiteli. A právě sem přijíždí, 

do nám již známe vesnice, vozík s čín-
skou císařovnou FuYi, která požádá Galy  
o pomoc. V čínském císařství se totiž 
dostal k moci jistý Feng Tsin Qin, který 
svrhl princeznu. Sláva nepřeložitelných 
Galů je podle všeho známá až do Šan-
ghaje… Komedie / Dobrodružný. Francie, 
2023, 112 min.  
Vstupné: 100 Kč 
 

SRDCE DUBU 
Neděle 12. 3. 2023 od 18:00 hod 
Kdesi na Zemi stojí starý dub. Již přes 
dvě stě let chrání mohutnou korunou 
své nájemníky jako dobrý král své krá-
lovství. Dokument Srdce dubu přináší 
dechberoucí dobrodružství obyvatel 
jednoho stromu. Takovou akci byste od 
„obyčejných“ mravenců, veverek a pol-
ních myší nikdy nečekali. Podívaná stvo-
řená pro velké plátno vám otevře oči  
a vtáhne vás do světa dobrodružných 
příběhů a zvláštních zážitků. Až příště 
půjdete kolem jednoho z takových stro-
mů, zastavte se a chvíli tiše pozorujte. 
Možná nějakého akčního hrdinu potkáte 
naživo a zažijete vlastní nezapomenutel-
né dobrodružství… 
Dokumentární. Francie, 2022, 80 min. 
Vstupné: 100 Kč   
 

KOCOUR V BOTÁCH: POSLEDNÍ PŘÁNÍ 
Úterý 4. 4. 2023 od 18:00 hod 
Když máte k dispozici devět životů, tak 
vám na tom, že tu a tam něco odskáče-
te, vůbec nezáleží, zvlášť když jste le-
gendární hrdina, který se dobrovolně 
vrhá do těch nejbláznivějších dobrodruž-
ství. Kocour v botách právě zachránil 
obyvatele jednoho městečka před řádě-
ním zuřivého obra, jenže při tom přišel  
o předposlední ze svých životů.... Naděje 
ale naštěstí umírá poslední – v Kocouro-
vě případě má podobu legendární 
Hvězdy přání, která by mu mohla obno-
vit ztracené životy. Jenže taková vzácná 
věc se nesmírně těžko hledá....  
Animovaný / Akční / Dobrodružný / 
Komedie / Rodinný / Fantasy. USA, 
2022, 101 min. 
Vstupné: 100 Kč 
 

DĚTI NAGANA 
Úterý 11. 4. 2023 od 19:00 hod 
Film je poctou úspěchům českých hoke-
jistů a vzdává hold legendám. Zároveň 
předává poselství o tom, že dětské sny 
mají mnoho podob a děti je třeba pod-
porovat.  
Rodinný / Sportovní. Česko, 2023,  
98 min. 
Vstupné: 120 Kč 

ENNIO 
Neděle 23. 4. 2023 od 18:00 hod 
Oscarový režisér Giuseppe Tornatoro 
přináší filmovou poctu svému příteli  
a legendárnímu skladateli filmové hudby 
Enniu Morriconemu.  
Dokumentární / Životopisný / Hudební. 
156 min.  Film s českými titulky. 
Vstupné: 100 Kč 
 

KOLÁROVO DIVADLO                                                                                                                               
 

LEŽ … aneb KOMEDIE O PRAVDĚ 
Úterý 7. 3. 2023 od 19:00 hod  
Hra o tom, zda je možné ve vztazích lhát. 
Kde končí ohleduplnost a začíná lež.  
A zda lze s absolutní pravdou ve vztahu 
obchodovat. Alice a Paul jsou poměrně 
šťastný a spokojený manželský pár. Jed-
noho dne čekají hosty k večeři – své 
dlouholeté přátele Laurence a Michela, 
kteří také žijí v harmonickém manželství.  
Alice je ale celá nesvá a žádá po manže-
lovi, aby večeři na poslední chvíli odvo-
lal. Ten se samozřejmě brání a chce znát 
důvod, proč by to měl udělat. Ovšem 
ona mu pravý důvod nechce říct: toho 
dne dopoledne zahlédla ve městě Mi-
chela, jak se líbá s cizí ženou. Alice je tak 
postavena před velké morální dilema: 
udělá přítelkyni větší službu, když jí  
o tom řekne, nebo když jí to naopak 
zamlčí? Oba se rozhodnou večeři odložit, 
ovšem v tu chvíli už jejich přátelé zvoní  
u dveří a společný večer musí proběh-
nout. Nejistota a různé postoje Alice  
a Paula vedou ke spoustě humorných 
situací a k zajímavému rozuzlení… 
 

 
 

Věkové doporučení: 15+.  
Délka představení: 1:40 hod, bez pře-
stávky. 
V inscenaci Divadla Verze hrají Petra 
Špalková, Petr Lněnička, Eva Kodešová 
/ Gabriela Mikulková a Jan Dolanský. 
Vstupné:  
490 Kč v předprodeji / 590 Kč na místě 
 
VELIKONOČNÍ POHÁDKA 
Pondělí 20. 3. 2023 od 18:00 hod  
Pohádka Divadýlka Mrak na motivy lido-
vých zvyků a obyčejů, vhodná pro děti 

KULTURA
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mateřských škol a prvního stupně ZŠ.  
Délka představení cca 50 min. 
Vstupné: 90 Kč v předprodeji, 
120 Kč na místě 
 

SEDMERO KRKAVCŮ 
Sobota 25. 3. 2023 od 18:00 hod   
- PREMIÉRA 
Neděle 26. 3. 2023 od 18:00 hod  
- REPRÍZA 
V muzikálu Základní umělecké školy 
Police nad Metují a její dvorní skladatel-
ky Ádi Kubečkové se představí pěvecké, 
taneční a dramatické oddělení ZUŠ.  
Prodej vstupenek od 8. 3. 2023. 
Vstupné: 120 Kč v předprodeji, 
150 Kč na místě 
 

PŘIPRAVUJEME  
 

DIGITIME - představení pro děti            
Pondělí 17. 4. od 18:00 hod 
/ Kolárovo divadlo                                       
  Každý den čelíme síle digitálního světa. 
Nenechme se jím pohltit. Tvoříte? Máte 
nápady? Jste kreativní? NA MOBILU? 
Stáhněte si aplikaci Digitime. Ale rychle! 
Jinak si aplikace stáhne vás.  
  

 
 

 
 

Autorská pohádka Divadla Nosálci zpra-
covává aktuální téma. Představení  
je symbiózou hudebního, pohybového  
a loutkového divadla zaměřené na děti 
školního věku. Délka představení:  
60 min, vhodné pro děti od 4 let.              
Vstupné: 90 Kč v předprodeji, 
120 Kč na místě 
 

OSTROSTŘELECKO-MĚSTSKÝ PLES 
Sobota 15. 4. 2023 od 20:00 hod  
Hraje Bumble Bee Band. 
Prodej vstupenek od 6. 3. 2023  
v Informačním centru v Pellyho domech. 
Vstupné: 150 Kč 

INFORMAČNÍ CENTRUM 
 

JARNÍ PRODEJNÍ VÝSTAVA 
I letos pro vás chystáme Velikonoční 
výstavu, která bude opět probíhat 
v infocentru. Výstava započne v pátek,  
3. března a ukončíme ji v sobotu,  
1. dubna.  Již teď se můžete těšit na 
drátkované i keramické dekorace, ozdo-
by z korálků, voňavé svíčky a mýdla, 
háčkované ozdoby, kraslice dřevěné, 
malované i děrované, kuřátka, zajíčky, 
věnečky a spoustu dalších krásných 
výrobků, které ozdobí váš příbytek. Vý-
robky opět dodají tvůrci z Police a jejího 
okolí. S instalací výstavy nám pomůže 
paní Krtičková se studentkami z Velkého 
Poříčí a moc jim za to děkujeme.  
Těšíme se na vaši návštěvu. 
 

Sborník rodným krajem 
Oblíbený sborník, jež zaznamenává  
ve svých článcích osudy zajímavých lidí, 
kteří jsou spjati se zdejší krajinou nebo 
příběhy míst a památek, máme nyní  
v prodeji. Cena 40 Kč  
 

Předprodej vstupenek do Zahradní 
kavárny TREES Červený Kostelec 
Již delší dobu u nás můžete zakoupit 
vstupenky na kulturní akce do Hronova, 
Náchoda, i Červeného Kostelce. Novin-
kou však je, že od února u nás lze zakou-
pit i vstupenky na koncerty pořádané 
v zahradní kavárně TREES v Červeném 
Kostelci. Můžete si vybrat lístky na kon-
cert Báry Basikové, Michala Pavlíčka, 
Kamila Střihavky, Anety Langerové nebo 
Tomáše Kluse.  
 

KNIHY V NAŠÍ NABÍDCE – POSLEDNÍ 
KUSY V PRODEJI 
Chybí vám do vaší regionální knihovničky 
nějaká kniha, o které jste si mysleli, že už 
se neprodává? Třeba to bude některá 
z těch, které máme po pár kusech stále 
na skladě:  
Vysoká hra – Pavel Lisák 
Lezení v Adršpašsko-teplických skalách  
v datech. Kniha pro horolezce a milovní-
ky pískovcových skal. Kniha mapuje 
historii lezení ve všech oblastech Polické 
vrchoviny a jejího blízkého okolí.  
Cena 595 Kč 
Bezděkovský kostelíčku 
– Petr Bergmann 
Kniha spisovatele Petra Bergmanna, 
který představuje Sigismunda Boušku 
nejen jako básníka, spisovatele, malíře, 
grafika, literárního a výtvarného kritika, 
ale také jako vášnivého obdivovatele 
japonských dřevorytů a obětavého kně-
ze. Cena 460 Kč 

Periferie něhy – Eva Kroupová 
Šla v dešti. Fialové dlažební kostky ostře 
cvakaly pod dopady vysokých podpatků. 
Šla najisto, ale puchýřek na levé patě  
ji nepříjemně tlačil. Zastavila a posunula 
si lodičku víc do špičky... Cena 299 Kč 
 
Krkonoše na starých rytinách a litografi-
ích – Petr Bergmann 
Kniha představuje přes 150 grafik z let 
1740–1900, které ve většinou nebyly  
od svého vzniku publikovány ani repro-
dukovány. Soubor zahrnuje lokality  
od západního cípu Krkonoš počínaje 
Harrachovem a Novým Světem, až po 
Žacléř a Trutnov na východě, českou  
i slezskou stranu Krkonoš, včetně Brou-
movského výběžku s Adršpachem  
a Teplickými skalami až po kladskou 
Hejšovinu, jak bylo pohoří Krkonoš – 
Riesengebirge v minulosti vnímáno.  
Cena 498 Kč 
 
Dali tomu všechno – Eva Foglarová 
Čas nám všem ubíhá a na prožitá léta 
nám zbývají vzpomínky, které vyprávíme 
při setkáních s přáteli. Ovšem někteří  
je dokážou zachytit a napsat. To je pří-
pad paní Eva Foglarové, která prožila 
celý život vedle manžela „nimroda“ a les 
ji tak provázel každý den. Sepsala krátké 
příběhy – vzpomínky nejen své, svého 
muže, ale také jeho kamarádů myslivců. 
Cena 50 Kč 
 
Broumovsko a Policko literární 
– Jan Meier 
Originálně pojatá knížka se zabývá spi-
sovateli, kteří se inspirovali Broumov-
skem a Polickem a do zdejšího prostředí 
zasadili své příběhy, literárními vzpo-
mínkami těch, kteří jím prošli, i autory, 
již jsou s ním hluboce spjati svými životy.  
Cena 255 Kč 
 
Zpověď počátku tisíciletí 
– Pavel Frydrych 
Soubor deseti mezi sebou zdánlivě ne-
souvisejících povídek. Autor se snaží 
zaznamenat svět kolem sebe v celé jeho 
pestrosti a barevnosti - a to i ve chvílích, 
kdy děj jeho příběhů přeskočí ze součas-
nosti do minulosti nebo k blízké bu-
doucnosti.  
Cena 199 Kč 

Daniela Vojtěchová 
 
INFORMAČNÍ CENTRUM V BŘEZNU: 
Pondělí – pátek: 

8.30 – 11.30 a 12.00 – 16.00 
Sobota:   8.30 – 11.30 

KULTURA   
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Muzeum papírových modelů
Workshop 
v Radkowie 
– práce s laserem

V rámci spolupráce s našimi polskými 
přáteli nabízíme možnost se v dubnu zú-
častnit celkem čtyř workshopů v Polsku. 
A na co se můžete těšit? Během čtyř setkání 
se seznámíte s prací s laserem: gravírování 
nebo vypalování do dřeva. LASER je akro-
nym z anglického Light Amplificatiop by 
Stimulated of Radiation, tj. zesilování svět-
la stimulovanou emisí záření) a stal se po-
měrně běžnou záležitostí dnešního světa. 
Využívá se v průmyslu, lékařství, vojenství, 
spotřební elektronice nebo ve výzkumu. 
Princip laseru fyzikálně popsal už roku 
1917 Albert Einstein, ale první laser vznikl 
až v roce 1960.

Přijďte využít jedinečnou příležitost 
a pojďte se naučit pracovat s laserem a na-
učit se něco nového. Součástí je i tvůrčí mo-
delářská dílna. Workshop je vyhlášen pro 
děti od 9 do 15 let a je zcela zdarma.

Termíny worshopů v Radkowie: soboty 
1., 8., 15., 22. a 29. dubna. Odjezd z Police 
v 8:30 hodin.

Pokud máte zájem, ozvěte se na te-
lefonním čísle 777 828 657. Počet míst je 
omezen!

Papírové království v brně
I pod novým zřizovatelem pokračujeme 

v tradičních aktivitách. A tak stejně jako 
v předcházejících letech začala v polovině 
února modelářská sezóna soutěží „Papírové 
království“ v Brně v Lužánkách. I letos se 
sešla špička české modelářské scény a stej-
ně jako v minulých letech bylo na místě 
i Muzeum papírových modelů.

Bohužel letos to necinklo. Ale nevadí, 
protože nelze stále vyhrávat. Důležité bylo 
setkání s modeláři a vydavateli vystřiho-
vánek, a tak cca dvacet nových modelů, 

které jsme dostaly darem z pozůstalosti. 
Ty samozřejmě projdou nutnou kontrolou 
a opravou a pak se teprve ocitnou mezi mo-
dely, na které se můžou návštěvníci těšit.

No a my se zase těšíme na další mode-
lářskou soutěž, která se bude konat na kon-
ci března v Ostravě.

Sobotní rodinné workshopy
Vždy od 14 do 17 hodin pro volně 

příchozí.
Workshopy se konají v kreativní díl-

ně v budově Muzea papírových modelů.
Partnerem dílen je Družstvo vlastníků 
Police nad Metují

Dílny nabízíme také pro školní skupiny.

KRASLICE - 11. 3. (zdarma)
Projektový den mateřského centra MC 

Mamina. Přijďte 
si vyrobit de-
korace nebo 
výslužku pro 
své koledníky 
pod vedením 
Hany Váňové. 
Její kraslice mají 
certifikát regio-
nální produkt.

DEKORACE ZE SENA - 18. 3. 
(50,-Kč / slepička nebo zajíček)

Vázání dekorací ze sena je zábava i pro 
nejmenší děti. Seno je tvárný materiál a při 
práci je opravdu velký nepořádek. Přijďte si 
užít tvorbu k nám.

VELIKONOCE Z MERKURU - 25. 3. 
(55,-Kč / slepička nebo zajíček)

Jednoduchá sta-
vebnice z několi-
ka dílů, kterou si 
i odnesete domů 
včetně nářadí.

Sběratelská burza
Sobota 18. března 8:00 – 12:00

Tradiční setkání sběratelů všech obo-
rů pořádá Muzeum papírových modelů. 
Přijďte ochutnat jedinečnou atmosféru se-
tkání lidí, kteří jsou „postiženi“ stejnou váš-
ní, jež se jmenuje sběratelství.

Výstava zUŠ
Zelený domeček
Vernisáž: čtvrtek 30. března od 16:00

Novou výstavní sezónu v Zeleném do-
mečku začíná už tradiční výstava prací žáků 
místní Základní umělecké školy. A jako kaž-
doročně ukáže bezbřehý svět dětské fanta-
zie, který nám dospělým prostě schází.

Nenechte si ujít jedinečnou možnost 
podívat se, jak vypadá svět, který se ještě 

netočí kolem hypotéky, ko-
lem otázek na cenu čehokoliv 
nebo nutnosti být na několi-
ka místech najednou.
Vstupné dobrovolné.
Výstava potrvá do 30. dubna.

za Muzeum papírových 
modelů Pavel Frydrych

 * * * * * * * * * * *

Muzeum stavebnice Merkur 
V expozici Muzea dál pokračuje její mo-

dernizace. Za únor jsme stihli fyzicky pro-
pojit Muzeum stavebnice Merkur s Muzeem 
papírových modelů a teď se naše úsilí 
napíná k rekonstrukci robotiky. Ta nabídne 
tu nejsoučasnější produkci Merkuru plnou 
pohybu. A samozřejmě v expozici nebudou 
scházet jména Josefa a Karla Čapkových 
– zatímco ten prvně jmenovaný vymyslel 
název „robot“, ten druhý ho proslavil svou 
divadelní hrou R. U. R. po celém světě. 
A milovníci sci-fi literatury najdou v expo-
zici i další literární jméno, kterým je Isaac 
Asimov. A zájemci o fyziku najdou informa-
ce o německém vědci Peteru Grünbergovi, 
který se narodil v Plzni a v dětství si hrá-
val se stavebnicí Merkur. Díky jeho objevu, 
za který později získal Nobelovu cenu, dnes 

můžeme používat třeba MP3 přehrávače 
a násobně se zvýšila paměťová kapacita 
počítačů…

A kromě robotiky dozná změny i vstup 
do samotného Muzea.

Pracujeme s bannery, které návštěvní-
ky přivítají a hned za dveřmi představíme 
historii budovy. Ta sahá do roku 1913, kdy 
se v polické „Nové čtvrti“ poprvé koplo 
do země, při hloubení základů budoucí 
budovy soudu. Potom už bude následovat 
ochutnávka tvorby jak z Merkuru, tak i z pa-
píru. A dál se už nachází svět tvůrčí fantazie 
a nezáleží na tom, zda je z kovu nebo papíru.

Podrobnější informace o rekonstrukci 
najdete na našem facebooku.

A pracujeme na velikém překvapení pro 
objednané skupiny. Ale protože nechceme 

nic zakřiknout, tak podrobnější informace 
přineseme v nadcházejícím čísle Polického 
měsíčníku.

Pro objednané skupiny, ale i pro veřej-
nost, připravujeme Velikonoční tvoření. 
Stavebnice Merkur pro jaro letošního roku 
připravila pro všechny krásný Velikonoční 
dar: stavebnici zajíčka nebo slepičky s ku-
řátky. Ty jsou v tuto chvíli určeny výhradně 
pro tvoření v Muzeu (pro které využijeme 
i kreativní dílnu v Muzeu papírových mo-
delů). Ale do budoucna se třeba objeví jako 
stavebnice dostupná na trhu. A samozřejmě 
prvním místem, kde si ji budete moci pří-
padně zakoupit, bude prodejna v Muzeu 
stavebnice Merkur.

Za Muzeum stavebnice Merkur
Pavel Frydrych
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POLIcKÝ dIVAdELNÍ SPOLEK NA PřEhLÍdcE 
V ČERVENéM KOSTELcI

Milí poličáci, příznivci polického diva-
dla, chtěl bych se s vámi podělit o radost 
a informovat vás, že jsme na divadelních 
prknech úspěšně reprezentovali Polici.

Ve dnech 16.-19.2. se Divadelní spolek 
Kolár Police nad Metují zúčastnil se svou 
novou inscenací Mrzák Inishmaanský 
postupové přehlídky amatérské-
ho činoherního a hudebního divadla 
v Červeném Kostelci. Jednalo se už o 26.
ročník, ve kterém měli diváci možnost vi-
dět jedenáct soutěžních představení, je-
denáct souborů a 126 účinkujících. Byly 
zastoupeny čtyři kraje: Královéhradecký, 
Pardubický, Liberecký a Středočeský. 
Odborná porota složená z divadelních 
profesionálů zde rozhodovala o postupu 
na celostátní přehlídku činoherního a hu-
debního divadla ve Volyni. 

A vězte, že porota doporučila na ce-
lostátní přehlídku Divadelní piknik 
Volyně právě naší inscenaci!

Vedle toho jsme obdrželi Cenu za he-
recký výkon pro Květu Vídeňovou 
za roli Kate, cenu za scénografii pro 
Josefa J.Kopeckého a Leoše Marka 
a čestná uznání pro Stanislavu 
Holečkovou za herecký výkon v roli 
Eileen, pro Jaroslava Součka za režii 
a pro soubor DS Kolár za inscenaci 
Mrzák Inishmaanský. 

A zde přikládám, co o nás řekla porot-
kyně Petra Richter Kohutová:

„Mrzák inishmaanský, dnes již klasická 
černá komedie, vedle Krásky z Leenane nej-
častěji uváděná hra Martina McDonagha. 
Je očividné, že režisér Jaroslav Souček vě-
noval péči převyprávění příběhu, výkladu 

i aranžmá situací, oceněná scénogra-
fie Josefa Jana Kopeckého a Leoše 
Marka je esteticky zajímavá a funkč-
ní. Pečlivě udělaná je i základní cha-
rakteristika postav“.

Porota dále ocenila vyrovnané 
a nadstandardní herecké výkony 
a porotkyně Regina Szymiková, kte-
rá vede na DAMU Kabinet hlasové 
a mluvní výchovy, chválila všech-
ny herce za jevištní řeč a mluvený 
projev.

No, nedivte se mi, že mám radost!
Za DS Kolár

Jaroslav Souček, předseda spolku

Členové Spolku Přátelé 
Na Městečku v Machově Vás 

srdečně zvou

NA POZNÁVACÍ ZÁJEZD 
DO KLADSKA

V sobotu 22. 4. 2023 plánujeme zá-
jezd do Kladska. Odjezd z Machova je 
v 7.30 hodin. Příjezd do Kladska v 9.30 
hodin. Zastávky po dohodě v místě 
bydliště. V Kladsku nás čeká prohlíd-
ka pevnosti, cesta podzemní chod-
bou pod Kladskem, prohlídka kostela 
Nejsvětější Panny Marie (hrob Arnošta 
z Pardubic), volný program na náměs-
tí, odjezd z Kladska mezi 14. a 15. ho-
dinou. Průvodce: Mgr. Jan Nawrat, zku-
šený průvodce. Cena: 200 Kč. V ceně 
zájezdu je jen doprava a honorář 
průvodce. Vstupy si účastníci zájezdu 
hradí sami. Pevnost – 35 zl, důchodci 
28 zl, podzemní chodba – 28/14 zl. 
Prosíme o závazné přihlášení nejpoz-
ději do 14.3. 2023 na e mail helena.
martincova@seznam.cz. Za přihlášku 
považujeme i platbu. Platbu lze pro-
vést přes účet (2602125213/2010, 
do zprávy pro příjemce uveďte jmé-
no, příjemní a bydliště) nebo hoto-
vě u pí H. Martincové, L. Maryškové 
a M. Prušové. Prosíme, abyste oslovi-
li i známé, abychom naplnili autobus 
a nemuseli zvyšovat cenu zájezdu.

Základní organizace Českého zahrádkářského svazu Častolovice ve spolupráci  
s ÚS ČZS Rychnov n. Kn. a za podpory městyse Častolovice pořádá 

ve dnech 31. 3. – 2. 4. 2023 od 9 hod. – 17 hod. 
ve výstavištním areálu v Častolovicích

22. VELIKONOČNÍ VÝSTAVU

VELIKONOCE – SVÁTKY JARA
Nosným prvkem budou nejen velikonoční tradice,  

ale i staročeská řemesla a zahrádkářská tematika. Uskuteční  
se i soutěž o nejlepší kolekci kraslic. Pro návštěvníky bude 

připraven doprovodný program a bohaté občerstvení.
Bližší informace na telefonu 721 311 719 a na www.zahradkari.com

 

Jarní 

Český zahrádkářský svaz 
Machov

Vás srdečně zve na

24. - 25. 3. 2023

výstavu
"U Lidmanů" v Machovské Lhotě

Výstava je otevřená:
Pátek:                            
 Sobota:                          

Vstupné dobrovolné.
 

Přijďte nasát jarní atmosféru

10 - 19:00 hod.
 

10 - 19:00 hod.
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Více informací na www.muzeumnachodska.cz a Facebooku Muzea Náchodska

Velikonoce jsou svátky jara

Velikonoční výstava v Dřevěnce v Polici nad Metují
K vidění bude ukázka tradiční velikonoční výzdoby

Vernisáž: 21. 3. 2023 v 16:00
Doba konání výstavy: 22. 3. 2023 – 9. 4. 2023

Otevírací doba: 9:30 – 12:00, 13:00 – 16:00
Hudební doprovod na vernisáži zajistí ZUŠ Police n. M.

MUZEUM NÁCHODSKA  
POLICE NAD METUJÍ - březen 2023

z MUzEJNÍhO dEPOzITÁřE
Obraz běloveské lázně od Jindřicha havlíčka

Jindřich Havlíček (28. března 1882 Náchod – 4. října 1947 
Praha) byl český krajinář a pedagog. Narodil se v Náchodě. Jeho 
tatínek, cukrář a perníkář vlastnil dům nedaleko náměstí v mís-
tech, kde dnes stojí Komerční banka. Základní vzdělání (obecnou 
a měšťanskou školu) získal v Náchodě, v Hradci Králové absolvo-
val Vyšší školu reálnou a poté studoval Akademii výtvarných umě-
ní v Praze u profesorů Maxmiliána Pirnera a Rudolfa Ottenfelda. 
Po ukončení vysokoškolského studia pracoval jako suplent na reál-
kách v Moravské Ostravě a Lipníku nad Bečvou. Po aprobaci v roce 
1911 působil jeden rok jako profesor na gymnáziu v Uherském 
Hradišti a následujícího roku, kdy se také oženil se svou první že-
nou Miloslavou Chválkovou, nastoupil na České státní reálné gym-
názium v Olomouci, kde působil až do svého odchodu do předčas-
ného důchodu v roce 1930.

Jeho život silně poznamenala první světová válka. Na konci 
června 1914 byl mobilizován a následně poslán na východní fron-
tu, kde padl v květnu 1916 do zajetí. Od jara 1918 až do července 
1920 byl členem československých legií v Rusku. Působil jako člen 
skupiny umělců – legionářů. Z první světové války se vrátil s podlo-
meným zdravím – do konce života trpěl chronickým katarem prů-
dušek, rozedmou plic, katarem hrtanu a astmatem, kvůli čemuž byl 
v pouhých 48 letech předčasně penzionován. Vrátil se do rodného 
Náchoda, kde se roku 1933 oženil s Boženou Kuřátkovou. Na okra-
ji Bělovsi si postavili vilu s ateliérem, ve které byli během druhé 
světové války ubytováni na prázdniny známí lékaři a spisovatelé. 
Ve vile také často docházelo k poslouchání zahraničního rozhlasu. 
Za své protinacistické postoje byl roku 1942 vězněn gestapem. 

Jindřich Havlíček zemřel v roce 1947 ve Všeobecné nemocni-
ci v Praze. Jeho manželka, která ho přežila o úctyhodných 56 let, 
uchovávala jeho dílo v pietě vcelku, jednotliviny pak propůjčova-
la k výstavám. Paní Božena Havlíčková (1907-2003) se díky člen-
ství ve Svazu bojovníků za svobodu seznámila s ředitelem tehdy 
Okresního muzea Náchod a muzeu pak darovala nejen manželovy 
obrazy, ale i sochu Hrona z Náchoda od Čeňka Vosmíka, která byla 
umístěna do stálé expozice v Náchodě. Některé obrazy pak přešly 
do muzea až po smrti paní Havlíčkové jako dědictví.

Celkem muzeum získalo soubor téměř 400 obrazů a kreseb, 
které mají různé, zejména krajinářské náměty. Jindřich Havlíček 
byl bytostný realista, který dokumentoval především krajinu, již vi-
děl kolem sebe. Z jeho legionářského období to byla města v Rusku, 
zejména Vladivostok (ty však v muzejní sbírce nejsou zastoupe-
ny), kvůli podlomenému zdraví trávil vždy část roku u Jadranu 
a za námět mu pak sloužil např. Dubrovník či Split. Pro muzeum 

jsou obzvláště cenné obrazy a kresby, které nějakým způsobem 
dokumentují náš region, přičemž jeho záběr je nesmírně široký 
od České Skalice, přes Nové Město a Náchodsko až po Machovsko.

Havlíčkův smysl pro detailní zachycení krajiny je krásně vidět 
na vyobrazení lesní scenérie s potůčkem proplétajícím se mezi ka-
meny a stromy se studánkou. Jedná se olej na lepence o rozměrech 
500 x 650 mm. Dílo je signováno vpravo dole: J. Havlíček. Na zad-
ní straně je autorovou rukou napsáno: „Potůček mezi kameny se 
studánkou, Machov, 1932“. Je více než pravděpodobné, že se jedná 
o Studánku pod Borem, která je dnes upravena a zastřešena. Pokud 
se ji rozhodnete navštívit, vydejte se z obce Machov, která o stu-
dánku pečuje, po modré turistické značce cestou na Bor. Po zhruba 
2,5 km narazíte na odbočku ke studánce, kde si můžete v lesním 
příšeří odpočinout.

Mgr. Mariana Poláková, Ph.D.

Stálé expozice muzea
V březnu jsou expozice Muzea Náchodska v Dřevěnce 

i v Klášteře uzavřeny (mimo termíny výstav). Organizované sku-
piny si však v případě zájmu mohou prohlídku objednat na tel. 
čísle 775 393 608 nebo na e-mailu vecerova@muzeumnachod-
ska.cz.

Akce a výstavy
Velikonoční Dřevěnka

Muzeum Náchodska vás zve do Staré školy Dřevěnky na ve-
likonoční výstavu Velikonoce jsou svátky jara. Přijďte se podívat 
na velikonoční výzdobu a nasát trochu jarní atmosféry. Otevřeno 
je denně mimo pondělí od 9:30 do 12:00 a od 13:00 do 16:00.
Vernisáž proběhne v úterý 21. března od 16 hodin.
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Kalendárium - březen 2023
Významná kulturní a historická výročí

4. března 1678 se v Benátkách v ro-
dině houslisty narodil italský barokní hu-
dební skladatel Antonio Vivaldi – 345. 
výročí. Vivaldi byl vysvěceným knězem 
a vyučoval na konzervatoři pro osiřelé dív-
ky. Kromě vyučování tam až do roku 1740 
skládal koncerty a oratoria pro pravidelné 
týdenní koncerty. Už v té době si vydobyl 
mezinárodní uznání jako houslový virtuos, 
který udivoval své posluchače mistrov-
skou technikou. V roce 1740 přijal místo 
skladatele na dvoře Karla VI. ve Vídni. Jeho 

skladby studoval mladý J. S. Bach a mnohé se zachovaly jen díky 
jeho přepisům. K jeho nejslavnějším dílům patří známé houslové 
koncerty Čtyři roční období. Zemřel ve Vídni 28. července 1741.

5. března 1953 zemřel v Moskvě  
ve věku 62 let ruský hudební sklada-
tel a klavírní virtuos Sergej Sergejevič 
Prokofjev, jeden z hlavních představitelů 
moderní hudby 20. století – 70. výročí. 
Narodil se 23. dubna 1891. Hudbu studo-
val u jiných slavných ruských skladatelů, 
jako byli R. Glier a N. Rimskij-Korsakov. 
V letech 1918 až 1933 žil v západní 
Evropě, jako pianista se živil koncertová-
ním a skládal klavírní koncerty a sonáty. 

Po návratu do Sovětského svazu se ho oficiální propaganda snažila 
zařazovat jako hudebního představitele socialistického realismu, 
ve skutečnosti však musel bojovat s cenzurou a byl kritizován pro 
„přehnaný formalismus“ a kakofonii. Mezi jeho nejznámější díla pa-
tří Péťa a vlk a balety Romeo a Julie, Popelka další. Zemřel právě 
v době, kdy se v Moskvě začal nacvičovat jeho nový balet Kamenný 
kvítek. Je méně známou skutečností, že psal i scénickou a filmovou 
hudbu.

19. března 1813 se ve skotském 
Blantyru narodil skotský misionář, lékař 
a cestovatel David Livingstone, nejzná-
mější objevitel Afriky. Vystudoval me-
dicínu a teologii v Glasgowě. Pracoval 
spolu s manželkou, dcerou známého mi-
sionáře Roberta Moffata, a brzy se dostali 
do míst, kam nikdy předtím nevstoupila 
Evropanova noha. V roce 1849 překro-
čil poušť Kalahari a uviděl jezero Ngami. 
V roce 1851 se svoji rodinou první uvi-
děli řeku Zambezi. Později Livingstone 

splavoval řeku Zambezi až po její ústí do Indického oceánu a byl 
prvním Evropanem, který viděl Viktoriiny vodopády. Napsal knihu 
Misijní cesty a výzkumy v jižní Africe (1857), která ho proslavila. 
Naposledy byl viděn živý v roce 1871 s výpravou vedenou noviná-
řem Stanleyem. Zemřel v Chitambu, v dnešní Zambii, pravděpodob-
ně v roce 1873. Později byly jeho pozůstatky převezeny do londýn-
ského Westminsteru.

26. března 1923 zemřela v Paříži 
nejznámější divadelní herečka své doby 
Sarah Bernhardtová – 100. výročí. 
Narodila se 22. října 1844 jako dcera kur-
tizány. Chodila do dívčí klášterní školy 
a pak studovala na pařížské konzervatoři.. 
V roce 1862, kdy prvně vstoupila na prk-
na  Comédie Francaise, zaujala tak málo, 
že musela opustit společnost. Vrátila se 
tam až v roce 1872, po letech strávených 
v jiných divadelních společnostech. Její 
herecká proslulost vzrostla brzy poté 

natolik, že si mohla založit vlastní divadelní společnost, se kte-
rou pravidelně navštěvovala Londýn i New York. Mezi její slavné 
kusy nepatřila jen Dumasova Dáma s kaméliemi, ale i hlavní role 
v Shakespearově Hamletu. Pro svoji krásu a zvonivý hlas proslula 
jako „božská Sarah“. Hrála až do své smrti, i když už měla amputová-
nu jednu nohu. Byla vyznamenána členstvím v Čestné legii.

30. března 1853 se v holandském 
Zunederte u Bredu narodil malíř světového 
významu, představitel postimpresionismu 
Vincent van Gogh – 170. výročí. Narodil 
se v rodině protestantského pastora a sám 
se také pokoušel o misionářskou činnost 
v hornickém prostředí v Belgii. Začal ma-
lovat krajiny a žánrové obrazy, na nichž ne-
zřídka znázornil sociální témata, zejména 
těžký život chudých lidí. V Paříži u bratra 

Thea, který mu byl trvalou oporou, se setkal s Pissarem, Signacem 
a Seuratem. Rozuměl si zejména s Gauguinem a Bernardem. Van 
Goghova malba se vlivem neoimpresionismu zjasnila a příznačné 
pro ni začaly být temperamentní dělené tahy. Z jeho vrcholného 
období jsou známé Slunečnice a Obilné pole s havrany. Věnoval 
se i portrétu i autoportrétu. Trpěl obrovskými depresemi, v jedné 
z nich si dokonce uřezal ucho. V duševní krizi, při malování obrazu 
Obilné pole, se postřelil a zemřel (29. července 1890). Van Gogh, 
který dnes patří k nejvíce ceněným malířům všech dob na světě, se 
za života velkého uznání nedočkal. Jeho obrazy nikdo nekupoval 
a jeho dílo i osobní život byly nezřídka terčem skandálů.

dvě významné březnové osobnosti 
z Police a Policka

12. března 1930 zemřel v Praze čes-
ký prozaik, dramatik, středoškolský uči-
tel, a politik Alois Jirásek. Narodil se 23. 8. 
v Hronově jako syn tkalce (později peka-
ře). Navštěvoval německé benediktinské 
gymnázium v Broumově (1863–1867), 
české gymnázium v Hradci Králové (1867–
1871) a na pražské univerzitě vystudo-
val historii (1871–1874). Čtrnáct let žil 
v Litomyšli a působil tam jako gymnaziální 
profesor českého jazyka, dějepisu a země-

pisu. Celý život pracoval jako učitel dějepisu na gymnáziu, nejprve 
v Litomyšli a poté v Praze. Byl zastáncem samostatnosti českého 
a slovenského národa a jako jeden z prvních podepsal Manifest čes-
kých spisovatelů.  Ve svých dílech se soustředil především na tři 
období českých dějin: období husitského hnutí a let těsně následu-
jících, období protireformace a dobu národního obrození. 

Ve svém díle věnoval rozsáhlé místo Polici nad Metují a Policku. 
V povídkách „Sousedé“ a „Pandurek“ se zrcadlí život v Polici za pro-
tireformace a za sedmileté války; námět povídky „Sousedé“ později 
Jirásek využil ke svému dramatu „Emigrant“. Roku 1885 vyšel histo-
rický román „Skály“, v roce 1888 V. díl Ottovy místopisné monumen-
tální edice „Čechy“ s názvem „Hory Orlické a Stěny“, v níž se autor 
Alois Jirásek o Polici nad Metují rozsáhle zmiňuje. Kronika „U nás“ 
mistrně líčí život na Policku v 1. polovině 19. století. Do „Starých 
pověstí českých“ zařadil Alois Jirásek pověsti o Vlčinci, o kamenné 
panně na Boru a další. V románu „Temno“ vystupuje evangelík Jiří 
Vostrý – Žitavec, rodák z Hlavňova. V „Povídkách z hor“ a v románu 
„Skaláci“ se zrcadlí Jiráskův vřelý vztah k Policku a k celému čes-
ko-kladskému koutku. Také ve svých „Pamětech“ Jirásek vzpomíná 
na Polici a na své polické přátele.

28. března 2016 - zemřel v broumovské nemocnici Miroslav 
Pichl, známý polický patriot a autor vlastivědných článků a pu-
blikací z historie Police nad Metují. Narodil se 28. listopadu 
1941 v Bukovici, od roku 1946 trvale bydlel v Polici nad Metují. 
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Po maturitě na strojnické průmyslovce 
v Novém Městě nad Metují pracoval nej-
prve v Meoptě Hynčice a později v polic-
kém Kovopolu, kde setrval až do důcho-
dového věku.

Ve volném čase měl mnoho koníčků, 
ať už to byla práce v technickém záze-
mí Kolárova divadla, aktivní motoris-
mus šedesátých let, celoživotní zájem 
o fotografování, četba literatury, hou-
baření, zahrádka, po šedesátce aktivní 
cykloturistika.

Jedním z jeho koníčků se stala místní 
historie, jíž zasvětil velkou část svého ži-

vota. Systematicky pátral v dobových materiálech, objížděl matriky 
i archivy, shromažďoval data a následně je řadil. Ač amatérský his-
torik, jeho práce jsou na profesionální úrovni. Všechna díla, která 
napsal a která vyšla tiskem, najdeme v polické městské knihovně. 
Je to celkem 8 titulů (podle data vydání): 
• Hostince v Polici nad Metují: stručná historie pohostinství vše-

obecně, historie polických hostinců a jejich hostinských, o bu-
dovách hostinců a jejich dalších obyvatelích, historie polických 

pivovarů, o polických výrobcích kořalky a jejich výčepech (2003)
• Stručná historie Police nad Metují, Historické počátky měs-

ta Police nad Metují: 750. výročí první písemné zmínky (2003)
• Police nad Metují v datech: stručný přehled událostí let 993 – 

2003 (2004) 
• Sochařské památky Police nad Metují; 
• Osobnosti Police nad Metují (2009)
• Hvězda v Broumovských stěnách: historie v datech a obrazech 

(spoluautor František Janeček) (2010)
• Listování v polických kronikách (2015), 
• Police nad Metují – dějiny města a regionu v běhu let: 2 CD 

(2015)
Miroslav Pichl se vždy hlásil k odkazu polického písmáka Josefa 

Brandejse, z jehož úctyhodných zápisů často čerpal a jenž se mu stal 
v mnoha ohledech vzorem. Jako by větu, jíž charakterizoval Josefa 
Brandejse v knize o osobnostech Police nad Metují psal sám o sobě. 
Ta věta zní: „Všem jeho současníkům imponovala vytrvalost, s jakou 
své kronice věnoval celý svůj volný čas, jak houževnatě šel za každou 
zdánlivě nepatrnou zprávičkou, o níž se domníval, že by mohla mít pro 
jeho dějinný soupis nějaký význam.“

Připravil František Janeček

Přehled všech prezidentů Česka a Československa
Od vzniku Československa v roce 1918 až do současnosti samo-

statné České republiky se na Pražském hradě vystřídalo 11 prezi-
dentů. V lednu 2018 byl zvolen dvanáctý. Podívejte se na přehled 
dosavadních prezidentů.
PRVNí REPUBLIKA (1918–1938) 
DRUHá REPUBLIKA (1938–1939) 
VáLEČNé OBDOBí (1939–1945
POVáLEČNé ČESKOSLOVENSKO (1945–1948)

1) Tomáš Garrigue Masaryk (1850 – 1937) 
ve funkci 1918 – 1935 (zvolen v letech 1918, 1920, 1927, 1934, ze 
zdravotních důvodů roku 1935 odstoupil)
2) Edvard Beneš (1884 – 1948)
ve funkci 1935 – 1938 a 1945 – 1948 
(po Mnichově abdikoval a emigroval, 1946 zvolen znovu, abdikoval)
3) Emil Hácha (1872 – 1945)
ve funkci 1938– 1939 (1939 – 1945 tzv. státním preziden-
tem Protektorátu Čechy a Morava, po osvobození zatčen, umírá 
ve vězení)
SOCIALISTICKé ČESKOSLOVENSKO (1948–1989)
- Československá republika (do 1960)  - Československá socia-
listická republika (1960–1990) 

4) Klement Gottwald (1896 – 1953)
ve funkci 1948 – 1953 (umírá ve funkci)
5) Antonín Zápotocký (1884 – 1957)
ve funkci 1953 – 1957 (umírá ve funkci)
6) Antonín Novotný (1904 – 1975)
ve funkci 1957 – 1968 (abdikoval v důsledku změn na jaře 1968)
7) Ludvík Svoboda (1895 – 1979) 
ve funkci 1968 – 1975 (uvolněn z prezidentské funkce)
8) Gustáv Husák (1913 – 1991) ve funkci 1975 – 1989 
(donucen abdikovat po listopadu 1889)
ČESKá A SLOVENSKá FEDERATIVNí REPUBLIKA (1990–1992)
ČESKá REPUBLIKA (OD 1993) 

9) Václav Havel  (1936 – 2011)
ve funkci 1990 – 2003 (volen v letech 1989, 1993, 1998)
10) Václav Klaus (nar. 1941)
ve funkci 2003 – 2013 (zvolen 2003, 2008) 
11) Miloš Zeman (nar. 1944)
ve funkci 2013 – 2022 (zvolen 2013, 2018)
12) Petr Pavel (nar. 1961)
ve funkci od 2023                                        Připravil František Janeček
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Dvanáctý ročník festivalu dokumentárních 
filmů o lidských právech Jeden svět proběhne  
v Kolárově divadle v Polici nad Metují ve dnech  
30. 3.–2. 4. 2023.

Festival dokumentárních filmů o lidských prá-
vech Jeden svět každoročně vybírá festivalové 
téma, které odráží aktuální dění ve společnos-
ti a nejpalčivější společenská témata. V dnešní 
době plné nejistot a jedné krize za druhou vy-
vstává otázka bezpečí a jeho ceny. Cena bez-
pečí jako festivalové téma nám otevírá mnoho 
otázek, nad nimiž se v průběhu festivalu bude-
me moci společně zamýšlet. Co pro každého 
z  nás znamená bezpečí? Jakou hodnotu pro 
nás má? Co jsme pro něj ochotni obětovat? 
„Cena, kterou jsme za bezpečí ochotni platit, je 
pro každého jiná. Sloganem Cena bezpečí by-
chom chtěli přimět publikum napříč Českem 
k zamyšlení a vzájemnému respektu k různoro-
dým projevům strachu,“ popisuje ředitel festi-
valu Ondřej Kamenický.

S válkou se nelze smířit

Letošní 12. ročník Jednoho světa v Polici nad 
Metují bude mít skutečně nabitý program. 
„Díky velkému množství opravdu dobrých fil-
mů jsme se rozhodli vrátit k zahájení festivalu 
ve čtvrtek večer a nabídnout vám tak čtyři dny 
plné filmových zážitků,“ říká hlavní koordiná-
torka polického festivalu Michaela Plchová.

Možná máte pocit, že války je už všude moc 
a že už jste válkou na Ukrajině unaveni, a mož-
ná taky ne. V týmu jsme dospěli k názoru, že 
válka by neměla být něčím, co přijmeme jako 
součást světa a nebudeme ji řešit. Nadále vní-
máme, že se jedná o stále stejně skutečný pro-
blém jako před rokem, který ovlivňuje miliony 
lidí. Letošní festival proto zahájíme snímkem 
Východní fronta, který dokumentuje prvních 
šest měsíců války na Ukrajině z pohledu dobro-
volnické zdravotnické skupiny poskytující po-
moc vojákům na frontě, a zároveň nám ukazuje 
hlubší pohled do myslí ukrajinsko-ruského oby-
vatelstva. Po projekci pro vás chystáme debatu 
s analytikem Andrejem Poleščukem, původem 
z Běloruska a spisovatelkou Marií Iljašenko, pů-
vodem z Ukrajiny. Oba naši hosté shodou okol-
ností vyrostli na Policku a Broumovsku.

S napadením Ukrajiny nesouhlasí i mnoho 
Rusů. Pokud vás zajímá trochu odlehčenější 
pohled na válku, přijďte v sobotu odpoledne 
na projekci filmu Mladí Rusové na útěku. Hlavní 
protagonista, influencer a ekologický aktivista 
Jegor, dokumentuje svůj příběh ruského obča-
na chyceného v systému, který důmyslně uml-
čuje pravdu.

Silné filmové zážitky

V letošním roce se neostýcháme vás pozvat na 
silné filmové zážitky. „Mezi ty nejsilnější jedno-

30/3–2/4 2023
Police nad Metují
jedensvet.cz



značně patří film Kuciak: Vražda novináře, který 
nás provede s detektivní precizností a ve vší 
srozumitelnosti dlouhou minulostí mašinerie 
korupce a podvodů v nejvyšších patrech slo-
venské politiky,“ říká spoluorganizátor JS Pavel 
Pinkava. O hostovi do debaty zatím jednáme.

Smrt je náročné téma, proto nás také silně 
oslovil časosběrný dokument Veroniky Stehlí-
kové Naděje až do konce. Ten přibližuje život 
s nevyléčitelnou diagnózou ALS (amyotrofická 
laterální skleróza), která způsobuje postupné 
slábnutí svalů a končí celkovou paralýzou. Hlav-
ní protagonisté a jejich blízcí přesto v průběhu 

čtyřletého natáčení neztrácejí naději. Se zapo-
jením všech sil, fyzických i mentálních, a s pod-
porou rodiny a přátel dál cestují, tancují, milují… 
Téma onemocnění ALS rozvineme v následné 
debatě.

Dalším snímkem, který byste neměli přehléd-
nout, jsou Návštěvníci režisérky Veroniky Liš-
kové. Film přináší nejen dechberoucí scenérie 
Špicberků, ale především hluboký pohled do 
komunity nejsevernějšího města světa. Do 
pofilmové debaty jsme pozvali protagonist-
ku, antropoložku Zdenku Sokolíčkovou. „Podle 
mě jde o jeden z nejlepší dokumentů v letošní 
nabídce,“ je přesvědčena další z organizátorek 
festivalu Pavlína Binková a dodává: „Zdenka 
Sokolíčková se s rodinou odstěhovala na Špic-
berky, kde chtěla zkoumat místní komunitu, 
tohle pusté a odlehlé místo ji zaujalo natolik, 
že by jej ráda považovala za svůj domov. Ukáza-
lo se však, že zapadnout do místní komunity je 
těžší než zvládnout místní klimatické podmín-
ky.“ 

Silným filmovým zážitkem je též snímek Nepří-
jemně blízko otevírající tabuizované téma sexu-
álního zneužití v rodině, a zároveň nesnášen-
livost malých komunit. „Nenávistný vesnický 
chór“ kritizující hlavní hrdinku, která neváhala 
podat trestní oznámení na svého muže zneuží-

vajícího její dceru, vyvolává husí kůži. O tématu 
budeme diskutovat s Janou Vítkovou, dobro-
volnicí Bílého kruhu bezpečí.

Odraz dnešní doby

V poslední době vnímáme fenomény, které 
dříve nejenže nebyly tak časté, ale třeba ani 
neexistovaly, jako například sociální sítě. Do 
světa Instagramu a Tiktoku můžeme nahléd-
nout díky dokumentu Dívčí gang, který bude-
me promítat ve čtvrtek jako předfilm. Ve skvě-
lém dokumentu Farmář a hipster jsou sociální 
sítě prostředkem, díky kterému se potkaly dva 
odlišné světy: město a venkov. Film zároveň 
sleduje způsob udržitelného hospodaření, kte-
ré dnes díky nejrůznějším nařízením Evropské 
unie a nízkým cenám zemědělských produk-
tů v supermarketech bojuje o přežití. Pozvá-
ní do debaty přijal ekozemědělec Jan Bošina  
z Vernéřovic.

Téma dalšího dokumentu rezonuje dnešní spo-
lečností, neb jsou jím vztahy. Český dokument 
Šťastně až na věky otevírá hned několik otázek. 
Kolik lidí je potřeba k lásce? Jaké formy může 
mít vztah či jaké mohou ve vztazích vznikat 
překážky? Časosběrný snímek režisérky Jany 
Počtové je mozaikou šesti příběhů, jejichž pro-
tagonisté*ky se rozhodli*y nastavit si vlastní 
hranice partnerského soužití. Promítáme jako 
páteční dopolední relaxovanou projekci s hlídá-
ním dětí.

Afrika i Asie v Kolárově divadle

V průběhu festivalu budete moci shlédnout 
hned tři filmy z afrického kontinentu. Tento 
svět se nám může zdát velmi vzdálený a odliš-
ný, avšak obyvatelé Afriky řeší podobné životní 
výzvy jako my, například finance. Ve filmu Pení-
ze zdarma se můžeme přesvědčit o solidaritě, 
podnikavosti a cílevědomosti lidí, kteří dosta-
nou příležitost vymanit se z bídy díky garan-
tovanému příjmu. Garantovaný příjem jako 
forma pomoci otevírá mnoho otázek, které si 
můžeme prodiskutovat v pofilmové debatě.

Thajsko je zemí, kam většina turistů míří za zá-
bavou, mořem a za slony. Snímek Sloní matka 
ukazuje odvrácenou stranu turistického prů-
myslu spojenou s týráním slonů, proti němuž 
bojuje hlavní hrdinka Lek Chailert. Ta se snaží 
slony vykupovat a nechávat je žít co nejpřiro-



zenějším způsobem života. K tématu budeme 
diskutovat s odborníkem ze ZOO Dvůr Králové. 

Klimatická změna je další téma, které se týká 
celé planety, a nejen míst, kde dochází k nej-
většímu znečištění. To, jak měnící se podnebí 

a snižující se počet srážek ovlivňuje život v ob-
lastech Afriky, kde způsobuje katastrofální su-
cha, uvidíme v závěrečném filmu celého festi-
valu Sucho nad vodou. Snímek zároveň zaujme 
neobvyklým životním prostředím místních 
obyvatel a krásnými přírodními scenériemi. 

Projekce v Broumově

Velkou novinkou letošního ročníku bude jedna 
festivalová projekce v Broumově. „Ve spolu-
práci s Broumov 2028 jsme pro vás připravili 
projekci filmu Pongo Calling. Inspirativní příběh 
romského aktivisty Štefana Ponga, který s ro-
dinou přesídlil do Velké Británie, aby ji uchránil 
před diskriminací, ukazuje, jaký vliv má nedis-
kriminující prostředí pro dobrý život a zapojení 
do majoritní společnosti,“ upozorňuje Michaela 
Plchová. Po filmu následuje beseda se spisova-
telkou Květoslavou Podhradskou a ředitelkou 
Základní školy a Praktické školy Broumov Pet-
rou Pancnerovou.

Benefiční koncert PSO, afropárty,  
výstavy a další

Skvělé dokumenty a debaty se zajímavými 
hosty ovšem není všechno, co diváky na Jed-
nom světě letos čeká. Připravený pro vás bude 
i bohatý doprovodný program. Chybět nebude 
tradiční raut k slavnostnímu zahájení, který se 
letos ponese v duchu ukrajinské kuchyně, ani 
sobotní sítotisková dílna. V pátek se budete 
moci po filmu Bobi Wine: Prezidentské reggae 
zdržet v kině do pozdních nočních hodin a užít 
si afrodiskotéku v podání DJ Liquida A. „To 
však neznamená, že bychom vynechali sobotní 
živý koncert, který jsme si pro vás přichystali ve 

spolupráci s Police Symphony Orchestra. Těšit 
se můžete na vystoupení menší formace PSO,“ 
říká další z organizátorek festivalu Petra Roško. 
Koncert bude benefiční a jeho výtěžek věnuje-
me na tzv. Fond pomoci zastřešený sociálním 
odborem města Police nad Metují, jehož pra-
covnice ho budou moci využít vždy, když se na 
ně obrátí někdo v nouzi.

V předsálí jako každoročně vznikne festivalo-
vá kavárna, která vybízí k posezení a debatám 
o shlédnutých filmech i otázkách, které festival 
otevírá. Prostor kina zároveň naplní dvě výsta-
vy. První výstavu tvoří fotografie, které nám 
ukazují krásu českých alejí od spolku Arnika, 
a druhá je úspěšná výstava bourající stereoty-
py Neviditelná síla od skupiny Manushe.

V neposlední řadě se můžete těšit i na virtuál-
ní realitu. Díky spolupráci s Gymnáziem Brou-
mov si po celou dobu konání festivalu budete 
moci za asistence studentů vyzkoušet VR brý-
le a projít se po Zemi zničené lidskou činností, 
díky rituálu se znovu propojit s matkou Zemí, 
nebo se vtělíte do mladého člověka s depresí, 
což vám ukáže nejen hluboký vhled do „temné 
noci duše“, ale i naději a cestu, jak se s nemocí 
vyrovnat.

Jeden svět na školách i pro seniory

Festival Jeden svět přináší též dokumenty ur-
čené žákům a studentům základních a střed-
ních škol. Pod hlavičkou Jeden svět na školách 
se i náš tým chystá letos promítat pro všechny 
školy v regionu, které se do programu zapojí. 
Pokud jste pedagog a máte o školní projekce 
zájem, ozvěte se nám. 

Promítat budeme ale i pro seniory, pro které 
by bylo obtížné navštívit prostory divadla. Ve 
čtvrtek 30. března ve 14:00 se v Domě s pečo-
vatelskou službou uskuteční speciální festiva-
lová předprojekce. U dokumentu Krajina v tísni 
se společně zamyslíme nad současným stavem 
i proměnami naší krajiny.

Děkujeme za podporu městu Police nad Metují 
a všem dalším partnerům, kteří nás každoroč-
ně podporují.

Těšíme se na setkání v Kolárově divadle!

Za organizátory Jednoho světa
Ester Korandová
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Hlavní program
      Kolárovo divadlo

ČTVRTEK 30. BŘEZNA

16:00 Dívčí gang  OC   54‘
18:00 slavnostní zahájení festivalu
 Východní fronta  OC   98‘
 debata se spisovatelkou Marií Iljašenko 
 a analytikem Andrejem Poleščukem
 po skončení ukrajinský raut

PÁTEK  31. BŘEZNA

10:00 Šťastně až na věky     95‘
 debata s psychologem*ložkou

16:00 Nepříjemně blízko    84‘
 debata s Janou Vítkovou, Bílý kruh bezpečí

18:15 Peníze zdarma OC   77‘
 debata s odborníkem*nicí na nepodmíněný příjem

20:30 Bobi Wine: Prezidentské reggae   114‘
22:30 Afroparty s DJ Liquidem A

SOBOTA 1. DUBNA

10:00 Sloní matka OC   55‘
 debata s odborníkem*nicí ze ZOO Dvůr Králové

13:00 Návštěvníci     83‘
 debata s antropoložkou Zdenkou Sokolíčkovou

15:30 Mladí Rusové na útěku OC   53‘
18:00 Benefiční koncert Police Symphony Orchestra

20:00 Kuciak: Vražda novináře   100‘

NEDĚLE 2. DUBNA

10:00 Farmář a hipster    97‘
 debata s ekofarmářem Janem Bošinou

13:00 Naděje až do konce    89‘
 debata s odborníkem*nicí na onemocnění ALS

15:30 Sucho nad vodou, zakončení festivalu OC   90‘

OC   .......................české titulky
 .........české popisné titulky
 ........................... audiopopis
 ........................... hlídání dětí

Doprovodný program
ČTVRTEK 30. BŘEZNA

18:00 Pongo Calling 80‘ 
 debata se spisovatelkou Květoslavou Podhradskou 
 a s ředitelkou Petrou Pancnerovou     Informační  
 centrum – Konferenční sál Broumovska   
    pořádáme ve spolupráci s Broumov 2028

SOBOTA 1. DUBNA

10:00–15:30 Sítotisková dílna

NEDĚLE 2. DUBNA

● Farmářský koutek

PO CELOU DOBU FESTIVALU
● Filmy ve virtuální realitě: Spojeni se zemí     Tmání 
● Výstavy: 
 Sdružení Arnika – Aleje     
 Sdružení Manushe a Tomáš Vrana – Neviditelná síla
● Festivalová kavárna Krafárna
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POČÁTKY ČESKOSLOVENSKéhO TRAMPINGU NA POLIcKU
Trampská osada URAGÁN 1936 – 2023 bělý – 87 let (část první)

V roce 1936 vzniká skupinka čtyř kamarádů, kteří byli přísluš-
níky Junáka a skautského hnutí, které se rozvíjelo v období 1. re-
publiky a bylo zaměřeno na život v přírodě a vlastenectví. Narozeni 
v začátku samostatné republiky byli vychováni v masarykovském 
duchu a byli vlastenci v nejlepším slova smyslu. A v tomto roce se 
rozhodli zbudovat trampskou chatu. 

Byli to: Jiří Tázler zvaný „Bagdouš“, Jindřich Ansorge přezdív-
ka „Anesorg“, Jaroslav Košťál zvaný „Souček“ a Karel Philipp neboli 
„Maxim“. Potřebný materiál sehnali u p. Kracíka, obchodníka se dře-
vem v Bělém. Na osadě bylo veselo a trampové vymýšleli všemožné 
zábavy a oslavy. Den i noc jim občas pořádně okořenili svými žertí-
ky trampové „Draci“ ze sousední osady. Jak čas plynul, občas dosti 
hekticky, přišel rok 1939 a s ním velká změna. Počet osadníků se 
zvýšil o pět divokých trampů. 

Členy se stávají Miroslav Doležal zvaný „Lažola“, Stanislav 
Pášma zvaný „Barman“, Jan Suchánek zvaný „Popelář“, František 
Hofman přezdívkou „Bowie“ a František Vajsar zvaný „Calwert“. 

Nastala otázka a co teď? A tak se 
noví kamarádi rozhodli rychle 
jednat a v témže roce postavili 
další chatu. A protože dosavadní 
chata, a teď i ta nově postavená, 
neměla žádný název, přemýšleli 
o tom správném. Dumali a vy-
mýšleli až na to konečně přišli. 
Osadu nazvali „T.O. Uragán“. 

Ožívá pestrý sportovní život 
a mezi oběma chatami je provo-
zován stolní tenis, oblíbená lu-
kostřelba, na nově zbudovaném 
hřišti se hraje volejbal a fotbal

Kromě různých i dlouhých výletů po okolí, potlachů a zpívání 
u táboráků se pořádali občasné výlety na kolech se stanem po růz-
ných památkách po celých Čechách. Např. šestidenní výlet v červen-
ci 1941 na trase Police – Jaroměř – Pardubice – Chrudim – Čáslav 
– Kutná Hora – Sázava – Davle – Karlštejn – Praha – Poděbrady – 
Hradec Králové – Jaroměř – Police. Celkem ujeto s různými objížď-
kami přes 500 km. Udržovali se kamarádské vztahy s okolními osa-
dami jako „Šarkán“, „Donavan“, „Hampejs“, „Pětka“, „Turci“, „Jeseteři“ 
aj. Památný byl velký trampský potlach při táboráku v Řeřišném, 
dne 31. 5. 1941, který vznikl náhodně setkáním osad z okolí Bělého 
a Machova. V rámci kamarádských vztahů se však prováděly i různé 
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taškařice, jako přepadávání jiných osad, vykupování „zajatců“ apod. 
a z téhle doby se zachoval „opravdový skvost“! A ještě k tomu zbás-
něný – no posuďte sami: 

Jak bagdouš mírnil utrpení Lažolovo
Je krásný letní den, slunečná neděle,
osady žijí v pohodě a nic se neděje.
Jen v Uraganu Lažola má divné cukání,
k sousedním Šarkánům jej cos pohání.
Zatím co Bowiemu po kytaře ruka cuká,
tak Barman s Bagdoušem si víno srká.
A ostatní, jen sladce dřímají
a pranic hoši nevnímají,
že kamarád tiše jako vzduch
ztratil se jak duch.
A u Šarkánů podobná je nálada,
někdo se kolem chaty batolí
a jiný v spánek upadá.
Jen Franta Jenků krajem lesa chodí,
když náhle zří, jak Lažola se v dálce travou brodí.
Chviličku u stromu zůstal stát,
pak rychle vrátil se osadu vzburcovat.
Zalehli Šarkáni na kraji lesa.
Zatím co hrdinovi srdce plesá,
že už jen pár kroků a bude tam co chtěl,
tu náhle ze země chlapi rostou, divoké tváře zřel.
A než se v rychlý ústup mohl dát,
byl chudák chycen, povalen a jat.
U kolu uvázán v prudkém žáru slunce,
na hlavu drn mu dán a kus starého hrnce.
Když odvázán byl tento stopař smělý,
tak prostrčen rukávy klacek celý
a rozpažený Lažola byl bokem mezi stromy hnán,
že příběh vysílen a nikým nepoznán.

Teprv, když zasípal „žízeň mám chlapi“, poznali přítele.
Bagdouš taky vzpomněl hned na láhev nedopitou,
za dveřmi v rohu dobře skrytou.
Po ní hned bleskově poslepu sahá
by vzkřísil nešťastného kamaráda.
Ten chudák dosud spoután byl,
a proto osobně mu v hrdlo zbytek vlil.
Však místo díků kucká se on, chroptí, heká,
Bagdouše proklíná a na zem kleká ... 

A ptáte se proč proklet byl Lažolův přítel?
Proč svalil on se hanbou jako šišek pytel?
On totiž omylem, byla to jeho vina,
vzal láhev s petrolkou - namísto vína.

Historku zaznamenal: Bagdouš

Příště: Vynalézaví trampové
Fotoarchiv: Vladimír Linhart

Projekt za horizontem – učíme se společně
Zapojili jsme se do projektu Nové školy, o. p. s., který je financovaný 

Evropskou unií, Národním plánem obnovy a Ministerstvem kultury ČR. 
Projekt je zaměřený na kreativní učení. Spolupracujeme s Městskou kni-
hovnou v Polici nad Metují a VKC Klášter Broumov. V průběhu školního 
roku mají proběhnout 4 dvouhodinové lekce, které připravuje učitelka ZŠ, 
knihovnice a muzejní pedagožka. Projektu se účastní žáci 8. A. Vycházíme 
z našeho školního vzdělávacího programu a propojujeme ho s naším regi-
onem. Tématem prvních 3 lekcí se stalo baroko. Navazujeme na učivo dě-
jepisu, pracujeme s texty, seznamujeme se s barokními památkami. První 
lekce proběhla v knihovně, při druhé lekci jsme navštívili broumovský 
klášter a v třetí lekci, kterou plánujeme na březen, se budeme věnovat po-
lickému klášteru. Ten také navštívíme. Projekt má sloužit k propojování 
znalostí a dovedností, které žáci získávají ve škole v různých předmětech, 
ale také k propojování institucí. Na realizací lekcí spolupracují učitelé z 2. 
stupně ZŠ. Při přípravě lekcí využíváme metodickou podporu metodičky 
Mgr. Terezy Nakládalové z Nové školy, ale i inspiraci z dalších několika 
desítek zapojených organizací z celé České republiky - škol, knihoven 
a kulturních institucí. Nejbližší zapojenou školu je ZŠ Meziměstí, se kte-
rou tvoříme pracovní mini tým. Snažíme se, aby žáci vnímali knihovnu, 
ale i muzeum, kulturní památku jako prostor pro svoje celoživotní učení. 

Připojená fotografie je z prosincové lekce v broumovském kláš-
teře, kde jsme se zaměřili na interiér klášterního kostela sv. Vojtěcha 
a klášterní knihovnu. Žáci se blíže seznámili s životem mnichů, mohli 
se po klášteře pohybovat v mnišských kápích. Těšíme se na další spolu-
práci z Mgr. Kateřinou Boučkovou z polické knihovny a Mgr. Kateřinou 
Šichanovou z broumovského kláštera. 

Za pedagogy: Mgr. Naděžda Dvořáková

POLIcKÁ zÁKLAdNÍ ŠKOLA INFORMUJE
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Filharmonie plná mládí
V pátek 10. února proběhla další 

společná zkouška žáků ZUŠ a králo-
véhradeckých filharmoniků.

Nastudování nádherného kon-
certního programu se z žesťového 

oddělení naší Zušky účastní hornist-
ka Míša Kohlová a tubistka Simča 
Taucová, za smyčcové oddělení hous-
listka Eliška Novotná a violoncellist-
ka Johanka Cvrkalová.

Již zanedlouho budou 
realizovány dva koncerty 
pro školy a dva slavnostní 
koncerty pro veřejnost.

V pátek 17. března 
v dopoledních hodinách 
uslyší tento nádherný pro-
gram žáci východočeských 
škol a v sobotu 18. března 
v 16 a 18 hod široká veřej-
nost. Všechny produkce 
proběhnou v koncertním 
sále Filharmonie Hradec 
Králové.
Všichni jste srdečně zváni!

další autorský 
muzikál na spadnutí!

Možná se k vám už doneslo, že se 
v naší ZUŠ zase něco chystá. Je to tak. 
Usilovně pracujeme na tom, abychom 
vás všechny z blízka i z dáli, mohli po-
zvat na hudební pohádku -  muzikál 
Sedmero krkavců. Asi tušíte, že to bude 
po krátké době opět počin autorský 
a koho jiného než naší skvělé absolvent-
ky Ádi Kubečkové! Po Sněhové královně 
a Plaváčkovi, kterého jsme tak tak stihli 
před covidovým uzavřením všeho, je to 
tedy dílo třetí, inspirované nejen známý-
mi pohádkami. 

Kdo se to tady usilovně snaží? Žáci 
pěveckého, tanečního a dramatické-
ho oboru se svými pedagogy. Schází se 
i krkavčí kapela, aby tam té hudby bylo 
dostatek. Výtvarníci tvoří kulisy, bez 
kterých se pořádné představení obejde 
jen těžko. Maminky a babičky už před 
časem zahájily průzkum letitých domá-
cích pokladnic se zaměřením na dobové 
oblečky. Diakonie Broumov nám ochotně 
poskytla dar textilu pro dost velký počet 
účinkujících. Podpořila nás taky význam-
ně SPONA – Spolek nadšenců ze Suchého 
dolu - krásnými a originálními, místy sku-
tečně historickými kostýmy. 

V Kolárově divadle vás budeme čekat 
na premiéře v sobotu 25. března 2023 
v 18 hodin nebo v neděli 26. března 2023 
v 18 hodin. Předprodej vstupenek bude 
zahájen 8. března 2023 v Infocentru 
Pellyho domy. 

Doufáme, že se vše vydaří ke spoko-
jenosti i k potěšení všech zúčastněných. 

Vaše Zuška

zÁKLAdNÍ UMĚLEcKÁ ŠKOLA informuje 
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co nového na broumovském gymnáziu?
Anna Kráčmarová medailistkou  
na dětské olympiádě

Zeptali jsme se 
úspěšné medailistky 
Anny Kráčmarové, jak 
se dostala k myšlence 
dětské olympiády.

„Olympiáda dětí 
a mládeže byl můj 
první větší dětský 
sen. Věděla jsem, že 
v mé kategorii bude 
nominace těžší, než 
jsem si jako malá 
mohla myslet. „

Kolik se vás 
na olympiádu mělo 
šanci z kraje dostat?

„V běžeckém ly-
žování mají šanci jet 
druhé dva ročníky ze 

starších žáků a letos to byly ročníky 2009 a 2008. Z každého roční-
ku dvě holky a dva kluci z každého kraje.“

Takže se tedy kvalifikovala? Jaký to byl pocit ?
„Ano, dostala jsem se díky dobře zajetému nominačnímu závo-

du na těžkých tratích v Letohradu. Byl to skvělý pocit, měla jsem 
z toho radost a brala jsem to jako novou obrovskou zkušenost.“

Jaká byla atmosféra v dějišti her a jak na tebe působila ? 
„Všude byla skvělá atmosféra, jak kolem trati, tak v olympij-

ském domě, kde jsme byli ubytovaní. Kolem trati byla spousta lidí 
a tvořili skvělou atmosféru.“

Tvé dvě čtvrtá a jedno třetí místo jsou skvělé výsledky. Jak je 
vnímáš ty?

„Pondělní 4. místo mě trochu mrzí, protože dvě vteřiny nejsou 
nic, a také z důvodu, že jsme měli skvěle namazané lyže, ale záro-
veň to beru jako zkušenost a mám se stále v čem zlepšovat. V úte-
rý na klasice to bylo trápení, lyže jsme měli na sjezdy namazané 
skvěle, kdežto do kopců jsme měli klistr na teplejší podmínky, a tak 
to úplně nebylo dle představ. Čtvrteční štafeta se vyvedla dle před-
stav. Perfektní lyže i složení štafety byly základem pro medailový 
úspěch. Radost jsme tímto udělali i trenérům.“ 

(Klistr=speciální stoupací vosk)
Děkujeme za rozhovor

Milan Kulhánek

Maturitní ples oktávy je již minulostí, 
připomínka na fotografii Michala hnyka:

Máme vítězku okresního kola
Klára Dostálová z kvinty jede - tentokráte zvítězila v okresním 

kole Geologické olympiády 2023, kategorie B.  Blahopřejeme k vý-
borné reprezentaci naší školy. 

Milan Kulhánek

Studují na gymnáziu: 
Víte, že v 1.ročníku studuje výborná 
volejbalistka Magdaléna beranová?

Co říká o svém volejbalu samotná Magdaléna:
„Moje volejbalová cesta začala již v první třídě, když mě táta 

zapsal na volejbal do TJ Sokol Zbečník. Tudíž volejbal už nyní hra-
ji desátým rokem a baví mě to pořád stejně jako ze začátku. Klub, 
za který momentálně hraji, se nazývá VK Hronov. Působím tam 
hned ve třech družstvech: kadetky, juniorky a ženy. Nejvyšší sou-
těž, kterou v Hronově hraji, je 1. liga juniorek. Měla jsem příležitost 
jít i do extraligy, ale z osobních důvodu jsem to nakonec vypustila. 
Kdybych tehdy do extraligy šla, tak momentálně nestuduji na tomto 
gymnáziu. Vyhodnotila jsem to nakonec tak, že mám i v Hronově 
dost herních příležitost, a určitě mít budu. A jak jsem se vlastně 
dostala k nabídce do extraligy? V létě roku 2022 jsem se zúčastnila 
Staňkova volejbalového kempu v Dřevěnicích, kde mě po celou 
dobu pan Staněk (bývalý hráč extraligy, bývalý reprezentant ČR) 
sledoval. Na konci kempu jsem dostala ocenění za nejlepší hráčku 
kempu, a když jsem odjížděla, tak na mě pan Staněk ještě zavolal, ať 
jdu hrát extraligu. Nebrala jsem to úplně nějak extra vážně, ale asi 
dva měsíce na to mi přišla nabídka z Dukly Liberec, ve které bylo 
mimo jiné zmíněné, že mě doporučil pan Staněk, který v Liberci 
kdysi sám působil. V první třídě, když jsem volejbal začínala hrát, 
by mě ani nenapadlo, že by se mi v budoucnu mohlo takhle dařit. 
Myslím, že moje pětileté já by bylo šťastné. «

Tolik Magda, věřím, že na vysoké škole určitě extraliga dopad-
ne. Držíme palce. A jsme rádi za takové studentky.

Milan Kulhánek

Na fotografii je úspěšný juniorský tým Hronova, Magda má číslo 3.

Ad studentské prezidentské volby:
Zaslechl jsem informaci, že škola má být apolitická? Opravdu? 

Já si naopak myslím, že každá hodina dějepisu, zeměpisu, literatury, 
základů společenských věd a dalších předmětů je politická. Pokud 
by byla škola apolitická, nemohly by proběhnout ani studentské 
prezidentské volby.

Studentka Liliana Polická nám zaslala k prezidentských volbám 
komentář. Názor studentky 2.ročníku zde:

„Svoboda v konkrétním slova smyslu spočívá v možnosti volby.“ 
Simone Weil

Před několika málo hodinami, zde na gymnáziu, proběhly stu-
dentské volby prezidenta. Ačkoli první věta tohoto článku je cita-
cí výroku, vyřčeného francouzskou filozofkou, pak zcela dokonale 
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z polické mateřinky...
Pomalu se blíží zápisy do základních škol. 

Jedním z kritérií školní zralosti jsou mimo 
jiné i sociální dovednosti. Co to vlastně ty 
sociální dovednosti jsou? Jsou to vzorce 
chování a jednání, které pomáhají lidem v ži-
votě respektovat práva ostatních lidí i jejich 
vlastních. Získáme je učením stejně jako jiné 
znalosti a dovednosti, které si od útlého věku 
osvojujeme. Základem osvojení si sociálních 
dovedností jsou vztahy mezi rodiči a dítětem.  
Dítě bude opakovat tyto vlastnosti, když mu 
poskytneme dostatek času, aby si je osvoji-
lo nejprve skrze svůj primární vztah. Bude 
jednat se svými přáteli stejným způsobem, 
jak bylo zacházeno s ním a také vypozoro-
vaným způsobem, jak se chovají jeho rodiče 
a další lidé k sobě navzájem. Proto již ma-
lým dětem vštěpujeme stále dokola správné 
a žádoucí vzorce chování, dokud je nepřijmou 
zcela za své. Nejlépe probíhá proces učení 

sociálních dovedností formou hry, nápodo-
bou, ve školce dětem čteme různé motivační 
příběhy, hrajeme divadlo s modelovými situ-
acemi ze života a hledáme s dětmi odpovědi 
na otázky, proč je dobré pozdravit, poděkovat, 
poprosit, půjčovat si hračky, uklízet po sobě, 
chovat se slušně… Zanedbá-li se výuka so-
ciálních dovedností v raném věku, dítě se 
později jen obtížně naučí řešit složité sociál-
ní situace bez použití agrese a nepříjemných 
selhání, které dále oslabí jeho už tak křehké 
sebevědomí.  Z hlediska osvojování si soci-
álních dovedností je vhodné vnímat pravidla 
jako přirozenou součást vývoje dítěte a jeho 
fungování ve společnosti. Nastavíme pravidla 
tak, aby však dětem dávaly smysl. 

Občas nastávají u nás ve školce situa-
ce, kdy se pak ani nemůžeme divit tomu, že 
děti neumí pozdravit, poprosit, poděkovat…
někteří rodiče ráno přijdou s dítětem do třídy 

bez jakéhokoliv náznaku pozdravu a dokonce 
se i diví, že se s dětmi ráno zdravíme…děti 
nejsou zvyklé z domu poprosit, poděkovat. 
Jsou zvyklé, že jen rozkážou (Já chci! Podej 
mně! Udělej mě to! Ty musíš!…) nebo zakňu-
čí a hned jim rodiče vše donesou až pod nos. 
Proto apelujeme na rodiče, aby byli v tomto 
směru důslední.

Nezapomeňme, že zvládnutí sociálních 
dovedností pomůže člověku dobře obstát 
v životě. Pomáhá k utváření dobrých vzta-
hů, sebeovládání, posiluje empatii a toleranci 
k druhým lidem. Směřuje k asertivnímu řešení 
a zvládání konfliktů. Osvojení a uplatnění so-
ciálních dovedností v životě je předpokladem 
k tomu, že člověk nezůstane osamocen a vy-
členěn z veřejného života v společenské kultu-
ře, jíž je součástí.

Vaše paní učitelky
a pan učitel z MŠ na sídlišti.

ilustruje hlavní myšlenku textu. Byla jsem 
velice potěšena, když jsem zjistila, že ze 
135 platných hlasů bylo 133, pro podporu 
prezidentského kandidáta pana Petra Pavla. 
Přestože hledím na svět poměrně optimis-
tickým pohledem, tak věřím, že by výsled-
ky z 27.-28. ledna mohly být v procentu-
álně zastupující většině, tak jako u našich 
studentských.

Samozřejmě, že se nikdo zcela nezto-
tožní (a nebo opravdu mizivé procento) ani 
s jedním z kandidátů, ale život je o volbách. 
O mnoha volbách, nejen prezidentských. Ne 
každému se musí pan Pavel nutně líbit, což 
je v pořádku. Avšak když vidím jaká, s pro-
minutím, populistická postavička stojí proti 
němu, vyjádřím plnou podporu určitě pro 
pana Pavla. Tak jako mnozí ze studentů.

Nicméně ke konci je volba stále na kaž-
dém jednotlivci, tak běžte volit, jak uznáte 
za vhodné, ale hlavně s rozumem, nad-
hledem a hleďte do budoucna. (Chceme 
na Hrad snad pokračování nekonečné 

tragikomedie?) A jak končím, tak začínám, 
znovu nějakou výstižnou a krásnou citací.

„O vašem osudu rozhoduje volba, nikoli 
náhoda.“ (Aristoteles) 

Liliana Polická
P.S. A já jsem rád, že studenti našeho gym-
názia se nebojí vyslovit svůj názor a nebojí 
se pod něj podepsat. 

Milan Kulhánek

Pedagogická miniglosa:
Když se dělají různé průzkumy na téma, 

co se líbí studentům na naší škole, tak 
převažují odpovědi typu rodinné prostře-
dí, známe se všichni osobně, přátelské 
vztahy s učiteli. Já bych ještě doplnil bar-
vy. Všimli jste si, jak je naše škola veselá. 
A nyní po plesové výzdobě ještě víc. Když 
přicházím z pošmourného zimního rána 
do naší krásné budovy, hned mi je dobře 
na duši. Z barev je cítit pohoda, klid, ale 
i energie a vitalita mládí. Máte to také tak?

Milan Kulhánek

ŠKOLSTVÍ / zE SPOLKŮ A SPOLEČNOSTÍ 

Mladí hasiči Velká Ledhuje
Něco málo z naší činnosti za tento rok. 

V lednu jsme se sešli v hojném počtu 20ti 
oficiálních členů mladých hasičů Velké 
Ledhuje. Máme tedy o zábavu postaráno 
a pustili jsme do práce. Hned 21.ledna se 
konala první soutěž, „Teplický pětiboj“…jak 
už název napovídá, odehrává se v Teplicích 
nad Metují a to, v kryté hale. Je to velmi za-
jímavé klání a účastní se i velký počet hasič-
ských spolků. Letos o to více, že v minulých 
letech nebylo možné soutěž uspořádat z dů-
vodu Covidových opatření.

Z našeho sboru se účastnila hlídka star-
ších ve složení Michal Piši, Adélka a Vítek 
Hůlkovi, Radek Hůlka, Jindra Trojtl. Emílie 
Meierová se uvolila pomoci jinému sbo-
ru a byla tedy jako dobrovolný náhrad-
ník. První soutěže většinou bývají i trošku 
o trémě, ale tito naši závodníci už jezdí 
po soutěžích téměř 5 let a tak myslím už 
jsou zvyklí na okolnosti, a celkem pěkně se 

umístili na 9. místě z 18-ti družstev.
2.února jsme uspořádali pro děti, a také 

pro vzácné hosty, Dětskou výroční schů-
zi. Naše pozvání přijal pan starosta Police 
nad Metují Jiří Škop, starosta SDH Velké 
Ledhuje Jaroslav Kollert, zasloužilí členové 
našeho dobrovolného spolku pan Jaroslav 
Rus, Václav Frydrych s manželkou Blankou, 
dále pak naše kamarádka a i bývalá kole-
gyně Věrka Králová, host z dobrovolného 
spolku hasičů z Bukovice Vladislav Partel 
a fotograf Štěpán Horák, kterému děkujeme 
nejen za účast, ale také za fotografickou do-
kumentaci. Měli jsme připravené pohoštění, 
připomněli jsme si zajímavé události roku 
2022 a poděkovali za podporu od města 
Police nad Metují. Následovala debata a vol-
ná zábava s promítáním fotek.

18. února proběhla další zimní sou-
těž, kterou je uzlová štafeta v České Metuji 
a která také měla menší pauzu. Předmětem 

soutěže je vázání hasičských uzlů ve štafetě, 
na dvě kola. Můj úmysl účastnit se v hoj-
ném počtu družstev i jednotlivců se úplně 
nevyplnil, ale ke spokojenosti jsme vyra-
zili se „sedmi statečnými“ staršími hasiči. 
Tedy jedno kompletní družstvo ve složení, 
Jindřich Trojtl, Radek Hůlka, Vítek Hůlka, 
Emílie Meierová, Sebastián Koky, Jan Jirman 
a Michal Piši. Tito dobrovolníci se umístili 
na 8. místě z 10-ti družstev. Inu budeme 
muset zapracovat na čase, ale jinak slušné, 
neboť někteří u nás pobývají teprve několik 
měsíců. Za mladší jednotlivce se do vázání 
uzlů pustil Matěj Trojtl a vybojoval 7. místo 
z 12-ti jednotlivců. A pak jsme ještě poskyt-
li dva náhradníky do družstva Bukovice, 
Martina Podlešáka a Jana Jetmara. Taková 
výpomoc je běžná a často se hodí, když 
opravdu nemůžete shromáždit požadovaný 
počet dětí. Alespoň si jich více zazávodí.

Jana Kollertová
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honební společenstvo Suchý důl
Rádi bychom vás informovali o činnosti našeho honebního spo-

lečenstva (HS). 
Honební společenstvo je právnickou osobou založenou podle 

zákona o myslivosti. HS zajišťuje samo výkon práva myslivosti, 
anebo honitbu pronajme fyzické nebo právnické osobě nebo mysli-
veckému sdružení podle zákona o myslivosti k výkonu práva mys-
livosti. Členy HS mohou být pouze vlastníci nebo spoluvlastníci 
souvislých honebních pozemků, jejichž výměra v součtu dosahuje 
alespoň 500 ha.

Honební společenstvo Suchý Důl bylo založeno 25. 2. 1993. Jeho 
honitbu si pronajímá Myslivecké sdružení Koruna. V současné době 
má HS Suchý Důl 1.588 ha (tedy hlasů). Honební společenstvo má 
ze zákona povinnost vést seznam svých členů. Pokud další osoba 
nabude vlastnictví k pozemku člena honebního společenstva (kou-
pě, dědictví, dar), stává se automaticky členem a jako členské se 
pak počítají také všechny ostatní pozemky nacházející se v honitbě, 
vlastněné touto osobou. Člen má práva účastnit se projednávání 
záležitostí honebního společenstva a hlasovat na valné hromadě. 

Nejvyšším orgánem honebního společenstva je valná hro-
mada, kterou svolává honební starosta, zpravidla jednou ročně. 
Způsob vyrozumění o konání valné hromady může upřesnit valná 
hromada. U nás se vyrozumění o konání valné hromady vyvěšuje 
na webových stránkách obce, vývěsních tabulích v obci a dále se 
informace hlásí v místním rozhlase.

Každý člen honebního společenstva má na valné hromadě hla-
sovací právo. Na rozhodování se členové honebního společenstva 
podílejí podle výměry honebních pozemků, které vlastní a které 
tvoří společenstevní honitbu. Za každý, i započatý hektar výměry 
honebního pozemku, který v honitbě vlastní, přísluší členovi ho-
nebního společenstva jeden hlas. Členové HS mohou např. rozhod-
nout, zda bude HS provozovat honitbu ve vlastní režii a to včetně 
výkonu práva myslivosti nebo zda honitbu pronajme, podávat ná-
vrhy, jak využít finanční prostředky z pronájmu honitby. Může se 
vyjadřovat ke škodám způsobeným zvěří a na zvěři, ke stavům zvě-
ře a mysliveckému hospodaření v honitbě. 

Nejdůležitější oblastí z činnosti honebního společenstva by 
měla být péče o pozemky vlastníků. Ti by se měli přihlásit o svá 
práva a také odpovědnost za to, kdo a jak bude na jejich majetku 

myslivecky hospodařit, a to i v případě, že své pozemky pronajímají 
k zemědělskému podnikání někomu dalšímu. Členem honebního 
společenstva je vlastník pozemku, ne nájemce. Velká pozornost je 
věnována lovu zvěře z důvodů vznikajících škod na polních a les-
ních kulturách. Honebnímu společenstvu jsou předkládány výsled-
ky sčítání zvěře a hlášení o odlovu a úhynech zvěře.

HS schvaluje plány mysliveckého hospodaření, tedy záměr uži-
vatele honitby, jak bude od 1. dubna do 31. března roku následující-
ho v honitbě myslivecky hospodařit. Plán obsahuje např. plán lovu 
a chovu zvěře, plán péče o zvěř, plán počtu loveckých psů, ...

Poslední valná hromada HS Suchý Důl byla dne 6. 11. 2022 
v penzionu Majka na Slavném. V březnu čekají naše HS volby. Proto 
prosíme všechny členy, kterým není lhostejné, co se bude na jejich 
pozemcích dít příštích deset let, aby se zúčastnily valné hromady 
honebního společenstva a tím se i zapojili do činnosti HS. O termí-
nu konání se dozvíte z vývěsních tabulí, webových stránek obce 
a hlášení místního rozhlasu.  Pokud by měl někdo zájem zaslat po-
zvánku na valnou hromadu e-mailem, obraťte se, prosím, na obec 
Suchý Důl, kde vaši emailovou adresu předají výboru HS.

Za HS Suchý Důl Petra Geislerová a Helena Ištoková

Honební společenstvo Suchý Důl,  IČO: 62728571  
POZVÁNKA 

Výbor honebního společenstva Suchý Důl zve své členy 

na VALNOU HROMADU, 
která se koná 5. 3. 2023 od 13,30 hodin v Penzionu Majka na Slavném. 

 

Program:   
1.  Prezence, přivítání hostů 
2.  Volba zapisovatele, ověřovatele zápisu, mandátové, návrhové a volební komise 
3.  Zpráva mandátové komise 
4.  Zahájení řádné valné hromady 
5.  Schválení programu valné hromady 
6.  Zpráva o činnosti od poslední valné hromady 
7.  Zpráva pokladní 
8. Zpráva nájemce honitby 
9.  Diskuse 
10. Hlasování o způsobu využití společenstevní honitby 
11. Volba honebního starosty, místostarosty a členů honebního výboru 
12.  Hlasování o pověření nově zvoleného výboru uzavřením nové nájemní smlouvy 
13.  Usnesení a závěr 

Po ukončení schůze je připraveno pohoštění 
a krátký kulturní program – promítání fotografií pana Josefa Téry. 

60 let nepřetržitého provozu „SÁMOŠKY“ na polickém náměstí
Rozhodnutím MěNV byl v roce 1961 definitivně zrušen provoz hote-

lu Hvězda s jeho útulným lokálem a velkým kulečníkem. 
Po dvou letech adaptačních prací otevřel n. p. PRAMEN 19. března 

1963 v přízemí budovy první moderní samoobslužnou prodejnu potra-
vin v Polici nad Metují. Hned první den se v regálech objevila spous-
ta nedostatkového zboží (např. kyselé okurky, kakao, olejovky a jiné). 
Nebylo divu, že přišlo mnoho zákazníků. 

Od prvního dne byl odpovědný vedoucí p. Karel Švorčík. Poté mezi 
lety 1975 až 1983 vedl obchod p. Jiří Frýba zvaný „Gurin“. Roku 1984 
převzal „SAMČU“ p. Petr Purkert a od 2. 11. 1991 začala nová éra pro-
dejny pod názvem „KOLONIÁL Purkert Petr“. Po 31 letech provozová-
ní odchází pan Purkert koncem roku 2014 na zasloužilý odpočinek. 
Od 1.ledna 2015 přebírá obchod Renata Steinerová a přejmenovává ho 
na „Koloniál Renata“.  V letech 2020 až 2022 prošla „SAMČA“ náročnou 
rekonstrukcí a rozšířením prodejní plochy do domu č.p.78. 

Děkujeme všem zákaz-
níkům za dlouhodobou pří-
zeň a těšíme se na spoustu 
dalších společných let. 

Máte-li někdo foto-
grafie nebo jiné vzpomín-
ky z historie obchodu, 
budeme vděčni za jejich 
zapůjčení. 

Za Koloniál Renata 
zavzpomínal 

Roman Steiner 
obchodní příručí
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Činnost Sdh Velká Ledhuje v roce 2022
Dění v uplynulém roce se odvíjelo 

ve třech hlavních proudech. Stěžejním je 
v našem SDH v posledních letech příprava 
a vedení kroužku mladých hasičů.

Jeho vedoucí, p. Jana Kollertová dění 
podrobně popsala v prosincovém čísle PM. 
Za sebe doplním jen uspokojení nad tím, že 
děti projevují o kroužek zájem, s technikou, 
učebními a technickým prostředky zachází 
ohleduplně a projevují zájem o zvyšování 
kvalifikace (strojník - junior, preventista 
- junior.).  Samotné umístění na soutěžích 
v rámci hry Plamen je přímo důkazem ros-
toucí úrovně. V současné době jsou podmín-
ky, za kterých jsme nuceni trénovat před 
zbrojnicí jediným trnem v patě. I v tomto 
ohledu už ale vedoucí Jana K., společně se 
starostou našeho SDH, br. J. Kollertem, ko-
nají vše, co mohou. Děti se, v rámci možnos-
tí a schopností, podílí i na obnově těchto po-
můcek a tím si k zapůjčeným věcem vytváří 
kladný vztah, jak pevně doufám…

Činnost mužstva se projevuje zejména 
v účasti na soutěžích v požárním útoku 
(rozvinutí hadic a nástřiku terče). Rok 2022 
znamenal návrat k tradičním soutěžím oko-
lo Ostaše. Nevyslyšeným ale nezůstalo ani 
pozvání do Jetřichova. Ledhujské soutěž-
ní družstvo jste mohli spatřit v Radešově, 
České Metuji, Bělém, Pěkově, Bezděkově, 
Bukovici a sezónu tradičně uzavřela nejen 
divácky, ale i pro samotné soutěžící atrak-
tivní soutěž v Hlavňově. Vedle soutěžní 
činnosti se členové s odborností strojník, 
velitel, nositel dýchací techniky a obsluha 
motorové pily účastnili pravidelných, cyk-
lických školení. Zájem o školení, ale hlavně 
odpovídající schopnosti stále ukazuje jeden 
z nejstarších, aktivních členů, p. Jaroslav 
Kollert st.  Z praktických školení zmíním 
např. ukázku hašení tzv. D-programem 

(trend posledních let, kdy se k efektivnímu 
hašení využívá užšího hadicového vedení, 
umožňujícího snazší dopravu vody k oh-
niskům požárů lesních i bytových, s větším 
efektem hašení). Pro další praktický nácvik 
využil HZS ze stanice V. Poříčí snad všech-
ny dostupné jednotky z našeho okresu.  
„Místem činu“ bylo cvičiště v Ochozi a cí-
lovým bodem prostor před vodárnou, pod 
Klůčkem. HZS zhodnotil tento strojnický 
den jako zdařilý s tím, že byl splněn daný 
námět – doprava vody s využitím přečer-
pávací nádrže, na převýšení 40 m. Zárukou 
kvalitně zpracovaných námětů a témat pro 
výcvik SDH okrsku Ostaš je dlouhodobě,  
br. Ladislav Prouza z SDH Bukovice. Ten 
pro nás, vedle cvičení zaměřeného na vy-
hledávání ztracené a zraněné osoby, připra-
vil i školení bezpečnosti a ochrany zdraví 
při zásahu.  Není výjimkou, že ani dobráci 
s 30letou praxí musí skládat písemnou 
zkoušku pro ověření znalostí.

Za oblast kultury a brigád zmíním 
pomoc při stavění Máje, vítání Čerta 
a Mikuláše na polickém náměstí. Dále jsme 
brigádně vypomohli muzeu papírových 
modelů ve školní tělocvičně, při přípravě 
modelářské soutěže a benediktýnskému 
řádu na Broumovsku, při přesunu materiá-
lu k uskladnění.

Tady bych rád upřímně poděkoval 
všem našim členům, kteří nějakou formou 
pomohli a berou účast na brigádách jako 
samozřejmou sou-
část členství v na-
šem SDH. 

Díky péči na-
šich strojníků  
J. Kollerta a Jana 
Hubky, mohl se 
náš sbor pochlubit 

leskem, ba i klapotem ventilů historické po-
žární stříkačky, zn. Stratílek (r. v. 1936). Tu 
si v rámci oslav dovezli Velkopetrovičtí až 
k nim na náves a zařadili mezi další histo-
rickou techniku, přihlášenou do neobvyklé 
soutěže. Rozhodně technika ani naši soutě-
žící neudělali ostudu, ba naopak.

Díky uvolněným opatřením jsme se 
mohli sejít i na dvou tajných výletech, 
které už neodmyslitelně k průřezu naší 
každoroční činnosti patří. Výlety do okolí se 
pořád těší dobré účasti a pomáhají udržovat 
dobré vztahy a náladu uvnitř sboru. Co nám 
(nejen výboru sboru) však chybí je hostinec 
Krčma! Tam jsme nejednou po soutěži, ale 
i po výborové rádi zašli a spláchli hořkost 
z patra… Alespoň takto mi dovolte poděko-
vat, i jménem těch dříve narozených v na-
šem sboru, panu hostinskému Pášmovi 
a jeho Bedřišce za dlouholetou péči o místo, 
kam Ledhujáci rádi chodili... 

Závěrem bych rád poděkoval za pod-
poru soutěžního družstva dětí i mužů jak 
samotnému sboru, tak i městu Police nad 
Metují. Ani my, jako sbor, nejsme hluší 
k tomu, když naše město Police potřebuje 
organizačně zajistit akci, případně jen dílčí 
úkoly. 

Vám, našim spoluobčanům pak do roku 
2023 pevné zdraví, spokojenost a kéž se 
s hasiči setkáváte jen při kulturních akcích 
a na soutěžích!

Za SDH Velká Ledhuje sepsal Aleš Trojtl

Péče o duševní zdraví 
je tu i v roce 2023

I v roce 2023 jsme tu jako organizace Péče o duševní zdraví 
a nabízíme podporu pro osoby, kterým do života vstoupilo duševní 
onemocnění. Pokud hledáte pomoc pro sebe nebo pro někoho blíz-
kého, neváhejte nás kontaktovat na telefonním čísle 778 526 210 
(Bc. Lucie Kudrnáčová), nebo e-mailem na adrese pdz-na@pdz.
cz. Přijít můžete i osobně, buď po domluvě každý pracovní den 
od 8:00 do 16:00, případně bez objednání na kontaktní den každé 
úterý mezi 12:30 – 15:30. Působíme hlavně v terénu, naše služ-
by jsou zcela bezplatné a určeny pro osoby starší 18 let z okresu 
Náchod.

Nejčastěji nabízíme pomoc při: zvládání projevů duševní ne-
moci v běžném životě, jednání na úřadech, finančním hospodaření, 
nácviku péče o vlastní osobu i domácnost, řešení krizových situací, 
jako je ztráta zaměstnání či bydlení aj., aktivním trávení volného 
času a získávání společenských kontaktů.

V roce 2023 chceme naše středisko transformovat na cent-
rum duševního zdraví a poskytovat také zdravotní služby. Do na-

šeho týmu stále hledáme nové 
kolegy, a to psychiatrické 
sestry, klinického psychologa 
a psychiatra.
Více informací na www.pdz.cz.

Uvedena je hrubá mzda včetně benefitů po plném zapracování, 
pracoviště Červený Kostelec / Velké Poříčí. 

www.sgc.cz, personalni@sgc.cz, tel. 491 467 443

operátor/ka gumárenské výroby, 
mzda 36 000 Kč až 38 000 Kč měsíčně.

Saar Gummi Czech, evropský leader ve výrobě 
vytlačovaných pryžových těsnění pro automobily, 
hledá zaměstnance na pozice:

specialista gumárenské výroby - seřizovač, 
mzda 40 000 Kč až 55 000 Kč měsíčně,

25 dní dovolené + 12 dní bonusového volna ročně navíc.

zE SPOLKŮ A SPOLEČNOSTÍ
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PřÍMĚSTSKé TÁbORY V MUzEU PAPÍROVÝch MOdELŮ 
A V MUzEU STAVEbNIcE MERKUR

Komunitní příměstské tábory – projekt 
OPZ+ CZ.03.02.01/00/22_008/0000011 
„Společně pro MAS Stolové hory“ 

dObROdRUŽSTVÍ z PAPÍRU
Muzeum papírových modelů
1. turnus: 10. - 14. července
2. turnus: 21. - 25. srpna 

Pojďte s námi skrze pří-
běhy prožít týden plný zába-
vy, poznávání, tvoření, her 
a príma zážitků.

Každý den vás bude čekat 
papír s příběhem, na jehož 

základě se bude odehrávat celodenní akti-
vita. Odhalíme strašidelná fakta polických 
pověstí? Dozvíme se něco k tématu udrži-
telného hospodářství? Vyzkoušíme si, jak 
se žije dětem s hendikepem? Nebo se vy-
pravíme na dobrodružství s Vikingy? Papír 
využijeme i k různému tvoření. Zkusíme si 
vyrobit vlastní papír a na něj zaznamenávat 
zážitky z celého týdne, fotit, kreslit, psát…  
a udělat si jedinečné táborové noviny.  
Lektoři:  
Markéta Maršíková a Karolína Šimková.
Kontakt pro přihlášení:  
Markéta Maršíková 732 976 953,  
marketa.marsikova@gmail.com

MERKUR EDU
Muzeum stavebnice Merkur
1. turnus: 17. – 21. červenec
2. turnus: 14. – 18. srpna

Každý den se část 
dne budeme věnovat 
stavbě ze stavebnice 
Merkur a druhou část 

programu věnujeme pohybu.  Během týd-
ne nás čeká  jeden celodenní výlet. Na co se 
mohou děti v tomto týdnu těšit? Děti na při-
vítanou obdrží tajemnou zprávu od masko-
ta Muzea stavebnice Merkur. Společně 
s ním vyrazí na dobrodružnou misi. Každý 
den na ně budou čekat úkoly v naší EDU 
základně, které budou nejen konstrukční, 
tvořivé ale především zábavné. Odpoledne 
pak budeme trávit čas venkovními aktivita-
mi, které tuto misi doplní. Pokud nám bude 
přát počasí, strávíme co nejvíc času na kou-
pališti. V nepřízni počasí se zabydlíme v tě-
locvičně. V pátek odpoledne srdečně zveme 
rodiče na společnou svačinu a vernisáž vy-
tvořených věcí.
Lektoři:  
Martina Frydrychová a Martina Macounová
Kontakt pro přihlášení:  
Martina Frydrychová 737 583 144,  
martina-frydrychova@seznam.cz 

Tábory jsou určené pro děti 6-15 let. 
Skupina maximálně 15 dětí. Obědy zajistí jí-
delna Družstva vlastníků Police nad Metují. 
V ceně tábora jsou i dopolední a odpolední 
svačiny. Cena za jeden turnus 1 000 Kč. Markéta Maršíková a Martina Frydrychová
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Kladské pomezí – krajina výhledů
Rozmanitá zvlněná 

krajina česko-polského 
pohraničí je jako stvoře-
ná k dalekým výhledům, 
proto není divu, že na je-

jím území najdeme pěknou řádku rozhle-
den. Vystoupejte na některou z nich a užijte 
si dechberoucí pohledy z ptačí perspektivy. 
Většina je přístupná celoročně bez omezení.

Pomyslnou královnou mezi rozhled-
nami Kladského pomezí je Jiráskova turis-
tická chata na Dobrošově, která v letošním 
roce slaví 100 let své existence. Romantická 
stavba byla postavena podle návrhu sloven-
ského architekta Dušana Jurkoviče a nese 
jméno slavného spisovatele a hronovského 
rodáka Aloise Jiráska. Přístupná je v rámci 
otevírací doby zdejší restaurace a vstup je 
zpoplatněn.

V roce 2009 byla veřejnosti otevřena 
rozhledna Sendraž, která zároveň slou-
ží jako telekomunikační věž. Nachází se 
na modré turistické trase ze Sendraže 

do Pekla. Hned tři rozhledny byly vybudo-
vány v letech 2014-2015 v rámci největ-
šího investičního projektu z přeshraniční 
spolupráce, který destinační společnost 
Kladské pomezí ve své pětadvacetileté 
historii realizovala. Jedná se o rozhlednu 

Na Signálu v obci Horní Radechová, Čáp 
v Teplických skalách a Žernov ve stejno-
jmenném městysi poblíž Babiččina údolí. 

Ve stejné době vznikla i Slavětínská rozhled-
na na Markoušovickém hřebeni v Jestřebích 
horách, jejímž investorem jsou Lesy ČR. 

Od roku 2020 mohou turisté vystoupat 
na další dvě vyhlídková místa. Na nejvyšším 
vrcholu Jestřebích hor byla vztyčena roz-
hledna Žaltman, která nahradila původní 
nižší stavbu z roku 1967, a nad obcí Vysoká 
Srbská vyrostla nová rozhledna Na Větrné 
horce. Ta je součástí přeshraničního pro-
jektu Euroregionu Glacensis: Česko-polská 
Hřebenovka. 

Kdo by si chtěl kromě výhledů užít i tro-
chu historie, může v turistické sezóně vy-
stoupat na ochozy zámeckých věží v Novém 
Městě nad Metují a v Náchodě. Před jejich 
návštěvou si však nezapomeňte koupit 
platnou vstupenku a pohlídejte si otevírací 
dobu obou objektů. 

Markéta Tomanová, manažer pro styk 
s veřejností, e-mail: marketa.tomanova@

kladskepomezi.cz, tel.: 607 648 561

zájem pacientů o péči v Nemocnici Náchod roste!

Narození miminka, krásný okamžik 
v životě každé ženy. Naší snahou je ženám 
nabídnout komplexní služby v takovém 
rozsahu, abychom se co nejvíce přiblížili in-
dividuálním potřebám každé rodičky. Díky 
Královéhradeckému kraji máme nejenom 
moderní prostory, včetně přístrojového 
a dalšího vybavení, ale máme zejména pří-
větivé porodní asistentky a další personál. 
Chceme nabízet takové služby, aby se tu ma-
minky cítily skoro jako doma. Snad proto se 
v uplynulém roce narodilo v naší porodnici 
nejvíce miminek za posledních deset let. 
Ano, nemůžeme počítat rok 2021, ve kte-
rém byla zavřená porodnice v Trutnově, 
což mělo samozřejmě značný dopad na naši 
porodnici. Nejvíce se u nás narodilo malých 
Honzíků (24) a Elišek (21). Celkem 982 no-
vorozenců (z toho 9 dvojčat) je také velmi 
důležitým základem pro výborné zkuše-
nosti a erudici našich porodníků. Musíme 
si totiž přiznat, že ne vždy je porod bez 
komplikací a v takových případech, kdy jde 
o život miminka nebo rodičky, jsou bohaté 
zkušenosti mnohem více než pěkný výhled 
z porodního sálu, pěkný pokoj nebo chutná 
snídaně. 

Jednoznačně nejvyšší byl také počet 
operací provedených v naší nemocnici v po-
sledních deseti letech. Poprvé jsme za toto 
období překonali hranici pěti tisíc ope-
rací (5 280). Největší část z nich provedli 
naši chirurgové. Také ortopedie se dostala 
na vyšší než předcovidová čísla v počtu 
operací a snaží se tak dohánět manko, kte-
ré vzniklo v důsledku zastavení plánované 
péče během pandemie covid-19. Stejně tak 
urologie. Navíc plánujeme v letošním roce 
přidat jeden operační den ortopedii a nový 
operační den také urologii společně s chi-
rurgií. To by mělo přinést další navýšení na-
šich kapacit a prostor pro zkrácení čekacích 
lhůt, které patří již nyní zejména v chirur-
gii (2 týdny) nebo gynekologii (2-3 týdny), 
ale také urologii (3 měsíce) k těm výrazně 
kratším. 

Stejně tak byly rekordní počty ma-
mografických vyšetření (9 075), vyšetře-
ní na CT (7 944) a magnetické rezonanci 
(3 081). Také u vyšetření na CT a magne-
tické rezonanci patří naše objednací doby 
k těm krátkým (2-3 týdny). 

V případě mozkových příhod je pro 
pacienta a pro úspěšnost jeho léčby zcela 
zásadní rychlost poskytnuté péče a medi-
kace. Jednotlivé časové intervaly se v rámci 
iktových center pečlivě sledují a my máme 

radost, že naše iktové centrum je v tomto 
hodnocení nejlepší v Královéhradeckém 
kraji.

Zvyšování dostupnosti a kvality péče je 
společně s vedením našeho kraje naším cí-
lem. Proto v letošním roce započne další vý-
znamná investiční akce Královéhradeckého 
kraje do náchodské nemocnice. Bude jí vý-
stavba urgentního příjmu. Společně s ním 
vznikne nový budoucí hlavní vchod do ne-
mocnice, vstupní hala a také prostor před 
novým vstupem, který naváže na zrekon-
struované parkoviště. Urgentní příjem se 
pak stane jediným společným místem pro 
příjem akutních pacientů. Ať už těch, kte-
ré přiveze Zdravotnická záchranná služba 
nebo těch, kteří přijedou po vlastní ose. 

Mgr. Renata Dušková, MBA
Samostatný referent pro styk s veřejností
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NAbÍdKA PRONÁJMU 
NEbYTOVÝch PROSTOR 
v budově čp. 99 v  Kostelní 
ulici v Polici nad Metují

Město Police nad Metují nabízí 
k pronájmu nebytové prostory v pří-
zemí budovy č. p. 99, Kostelní ulice, 
Police nad Metují o výměře cca 56 m2. 
Nabídky obsahující výši nabízeného ná-
jemného a podnikatelský záměr je mož-
né podávat do 31. 3. 2022 v podatelně 
Městského úřadu v Polici nad Metují. 
Bližší informace poskytne pan Michal 
Mucha, e-mail mucha@tspolice.cz nebo 
paní Hana Plná, e-mail plna@policenm.
cz, telefon 778 498 154. Prohlídka na-
bízených nebytových prostor je možná 
po předchozí domluvě.

Mateřské centrum Ma Mi Na
Valentýnské 
dopoledne

Letos vyšel svátek sv. Valentýna 
na úterní dopoledne, které se snažíme 
tématicky zaměřit na vyrábění. Proto 
jsme se rozhodli tento den oslavit a vy-
robit si něco pro radost, třeba i z lásky. 
Pět dětí s maminkami vyrábělo srdíč-
ka z domácího moduritu a navlékaly 
z nich přívěsky. Z výsledku byly děti 
nadšené a pyšně si odnášely výrobky 
domů, kde obdarovaly tatínky.

Zvídálek
Tématem, kterému se děti během 

dopoledního programu Zvídálek věnu-
jí, jsou geometrické tvary a rozvoj mo-
toriky pomocí Montessory pomůcek. 

Lektorka Jana Kollertová má každé 
středeční dopoledne nachystané vy-
robené pomůcky, které si podle zájmu 
děti berou a hrají si s nimi. Pak si pro-
hlédnou skupinu obrázků, které dávají 
na tabuli a hravou formou se seznamu-
jí s pojmy… zvířátka na farmě, tvary, 
barvy, potřeby osobní hygieny a další. 
Po svačině stříhají, lepí, malují a nako-
nec zpívají a volně si hrají. 

Jarní focení
Na jaro chystáme v MC jarní focení 

dětí. Vše si pro Vás opět připraví Niki 
Zemanová. Sledujte náš FB, kde se ob-
jeví plakát s datem a časem.

KRASLICE
Sobota 11. března
Pro volně příchozí 14-17 hodin.

Projektový den mateřského cen-
tra MC Mamina v Muzeu papírových 
modelů.

Přijde si vyrobit dekorace nebo vý-
služku pro své koledníky.

Jak namalovat krásnou kraslici 
vás naučí Hana Váňová. Její kraslice 
mají certifikát Regionální produkt 
Broumovsko.

Vstup zdarma
Za MC MaMiNa Andrea Plná
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Astronomický klub  Police nad Metují

dEN hVĚzdÁREN A PLANETÁRIÍ 2023
je vyhlašován Asociací hvězdáren a planetárii jako společná 

akce zaměřená na propagaci astronomie napříč celou Českou re-
publikou. Příslušné instituce  v tento den otevírají své dveře  veřej-
nosti a pořádají různá dění s astronomickou tématikou.

K této události se letos připojí i Astronomický klub v Polici nad 
Metují, který pro Vás připraví prohlídku Měsíce, planet a dalších 
vesmírných objektů pomocí velkého astronomického dalekohledu. 
Možná budeme pozorovat i kometu!!! Součástí pozorování bude od-
borný výklad.

Akce proběhne za příznivého počasí v pátek 24. 3. od 16. 
hodin v prostoru Masarykova náměstí.

Den hvězdáren a planetárií 2023 se v našem městě koná 
za významné podpory města Police n. Met.

Libor VACEK, Astronomický klub Police mob. 724 890 278

břEzNOVé KONJUNKcE
Při pozorování těchto úkazů si většinou vystačíme s pouhým 

„neozbrojeným“ zrakem. K detailnějšímu pozorování můžeme po-
užít turistický dalekohled „na obě oči.“ 

2. března uvidíme konjunkci Venuše a Jupitera. Těsné přiblí-
žení planet můžeme pozorovat již 1. března. Obě planety jsou velmi 
jasné a budou lehce pozorovatelné po setmění nízko nad západním 
obzorem.

28. března budeme pozorovat těsné přiblížení planety 
Merkur a Jupitera. Pozorovat budeme hned po setmění stejně jako 
při konjunkci Venuše a Jupitera (2. března). K pozorování můžeme 
s výhodou použít turistický dalekohled protože planeta Merkur je 
méně jasným objektem než Jupiter.

30. března nastane konjunkce Venuše s planetou Uran. 
Pozorovat budeme opět po setmění nad západním obzorem. 
Venuše je velmi jasně zářící objekt. Ke spatření Uranu, který bude 
těsně pod Venuší, musíme použít zmíněný turistický dalekohled 
„na obě oči.“
Pohledy do vesmíru

LETNí ČAS (SELČ) začíná v neděli 26. března. Ve dvě hodi-
ny Středoevropského času si posuneme hodiny na třetí hodinu 
Středoevropského letního času. Středoevropský letní čas končí 
v letošním roce 29. října.
SLUNCE vstupuje 20. března ve 22 hodin 24 minut SEČ
 do znamení Berana. Začíná astronomické jaro,  
 Den se prodlouží o 1 hodinu  53 minut,
MĚSíC 7. v úplňku, 15. v poslední čtvrti, 21. v novu, 29.
 v první čtvrti,
MERKUR na konci března večer nízko nad západním obzorem,
VENUŠE večer vysoko nad západním obzorem,
MARS  po většinu noci kromě rána v souhvězdí Býka,
JUPITER na večerní obloze v souhvězdí Ryb,
SATURN není pozorovatelný,
URAN večer vysoko nad západním obzorem  v souhvězdí   
 Berana,
NEPTUN není pozorovatelný

Na projekty údržby astronomické pozorovatelny 
na Havlatce byla poskytnuta dotace z dotačního programu 
města Police nad Metují  Spolková činnost.

Karel VACEK, Astronomický klub Police

Moje nejstarší vzpomínky
Občas se přistihnu při tom, že se sna-

žím z paměti vydolovat ty absolutně nej-
starší vzpomínky, které mám. Třeba vzpo-
mínka, kdy mi táta z kousku prkna vyřezal 
pistoli, nebo jak se válím na podlaze v ku-
chyni u babičky v Benešově a děda si se 
mnou hraje. Moc jich není a nedokážu je 
časově zařadit. Mohly mi být čtyři roky 
stejně jako šest.

Ale jsou vzpomínky, které se dají zařa-
dit přesně. A to díky tomu, že to jsou vzpo-
mínky televizní. Tedy, abych to přesně de-
finoval, vzpomínky na vysílání v TV. 

Nejkrásnější na tom všem je, že při-
cházejí nečekaně. Stačí jen lehce naťuk-
nout a vlastně je úplně jedno, jestli je to 
vůně buchet nebo cokoliv jiného. U mě to 
byla procházka po Harrachově. Mamutí 
můstek na Čerťáku, sjezdovka se na kon-
ci listopadu pyšní zbytečky sněhové po-
krývky pouze v zatáčkách, nebe je šedivé 
a za malou chvíli mlha ukryje celý vršek 
největšího můstku v Čechách. Tohle samo 
o sobě ještě žádnou vzpomínku nespusti-
lo, ale už bylo rozhodnuto. Po pár metrech 
zastavím s kočárkem před jedním z pen-
zionů. Tenhle je speciální, protože má 
na fasádě dvě olympijské medaile a jme-
nuje se „Pavel Ploc“. A vzpomínka přiletě-
la rychlostí světla. Jsem doma s rodiči, je 
brzké jaro a díváme se na lety na lyžích 

z Harrachova. Komentátor představuje 
mladého Pavla Ploce a ten pak letí a letí 
a vypadá to, že nikdy nechce dopadnout. 
Když se pak přece jen dotkne dopadové 
plochy, komentátor s úžasem řekne, že 
jsme právě viděli nejdelší let na lyžích. 
181 metrů! Dokážu si vybavit to zatažené 
nebe nad Harrachovem a tvář tehdy osm-
náctiletého sportovce.

A teď střih a posun o čtyři desítky let. 
Stojím před penzionem Pavel Ploc a pan 
majitel jde ke mně. Samozřejmě tohle se-
tkání není náhoda, protože jsem ho při-
pravil a přicházím s prosbou o besedu či 
přednášku v Polici v rámci Nové Terasy.

„Když já už nějak moc nechci vzpo-
mínat,“ řekne mi pan Ploc, „každý rok mě 
zvou do televize nebo rozhlasu, ale odmí-
tám to. Před pár rokama jsem zjistil, že se 
mi už nechce.“ Dvojnásobný olympijský 
medailista, jeden z nejlepších skokanů 
na lyžích v celé historii Československa 
potažmo České republiky. A v mnoha ohle-
dech můj vzor a idol předpubertálních let.

„Víte, že si ten váš let skutečně pa-
matuju. Bylo mi šest a přesně vidím to 
pošmourný počasí a to, že to vypadalo, že 
prostě nechcete přistát.“

„To jste přece musel být hrozně malič-
kej,“ odpovídá mi, „mně tenkrát bylo osm-
náct, když jsem to skočil.“

„Asi to bude jedna z mých nejstarších 
vzpomínek,“ pokračuju a pak se roze-
směju, „a ta druhá ještě o kousek starší a je 
to pohřeb Brežněva.“

Pan Ploc se rozesměje a řekne, no jo, 
jak jim tam spadnul…

Ještě chvíli si povídáme, samozřejmě 
padne jméno Mattiho Nykänena, zmíníme 
se o době, kdy byl poslancem za ČSSD, ale 
třeba taky zavzpomíná na Machov, kam 
jezdil jako žáček na závody. Loučíme se 
s tím, že se na jaře ozvu a uvidíme, jestli 
přijede v létě do Police…

Odcházím s kočárkem. Vincent spinká. 
Harrachov zahalila tma zimního podveče-
ra. Moje staré a prastaré vzpomínky zůstá-
vají se mnou. Moji rodiče ty své nemůžou 
tak snadno časově určit, protože nebyla 
televize. Ale možná díky té spoustě vje-
mů – včetně těch televizních – máme nyní 
dávných vzpomínek míň, než měli naši 
předkové. Ale možná taky ne.

Nicméně bez ohledu na cokoliv: moje 
nejstarší televizní vzpomínky jsou z doby, 
kdy mi bylo pět a šest let. Postupně: po-
hřeb Brežněva (15. listopadu 1982) a let 
Pavla Ploce v Harrachově (19. března 
1983) který byl dlouhý 181 metrů. Ten 
den jsem já oslavil své šesté narozeniny…

Pavel Frydrych
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Sodoma i Gomora
Tak to bylo rčení mé babičky, ročník 

1870, a ta slova neřestných měst uvede-
ných v nadpisu neustále říkala, když se dělo 
něco nepřístojného a zvláště nemravného. 
Maminka byla názoru, ať nám neplete svý-
mi úvahami hlavu. A mně a ségře to nedalo 
a dověděly jsme se, že v křesťanské tradici 
jsou tato slova měst symbolem hříchu a ma-
nifestací hněvu. To už mám z vysvětlující 
Wikipedie. Je to metafora pro neřest. Tak 
v dnešní době by si babička přišla na své, 
protože těmi neřestmi se to dnes jen hýbe. 
A protože žijeme v poněkud neuspořádané 
době, na ledacos si zvykáme, a ani tu naši 
krásnou přírodu nenecháme na pokoji. 
Pleteme si svobodu a s ní související povin-
nosti k okolí a k sobě. To nás holt „předešlý 

režim „nenaučil, ale vedla nás k tomu ro-
dinná výchova a hodně nás, žáky, obohati-
li poličtí páni učitelé. Jako příklad Sodomy 
a Gomory nám předvedla televize a rozhlas 
popsal počínání dvanáctileté žákyně, která 
buší a šlape na 17 letou kamarádku, která 
jí zřejmě odloudila velice atraktivního ná-
padníka. Tak televize se zajímá i o takové 
„trháky“. Babička odešla ze světa po pětileté 
„vládě lidu“, ale ještě si ji užila a nechci opa-
kovat slova o tomto dovezeném východním 
režimu.

V této době prožíváme smutné událos-
ti, i když se odehrávají nějaký ten kilome-
tr od nás. Postihlo nás v Evropě zničující 
zemětřesení. V části Turecka a Sýrie při-
pravilo o život už k dnešnímu dni 12. 2. 

2023 28.000 obyvatel a počet není ještě 
konečný. Zkáza je hrůzostrašná, domy jsou 
pobořené a lidé na ulicích mrznou a jsou 
bez potravy. Celý svět pomáhá, ale co na-
plat, dílo zkázy je nepředstavitelné. Babička 
by na tu smutnou událost měla vysvětlení 
a nejsem s i jistá, zda by neměla pravdu, 
řekla by, že žijeme jak „utržení ze řetězu“. 
Nic nám není svaté, a ten nahoře se na naše 
počínání už nemůže dívat. 

Jsem optimista a věřím, že se polepšíme 
a zbavíme se prvků východního vlivu. Ale 
měli bychom věřit v toho, kdo nám pomůže 
a dívá se na naše počínání.

Jarca Seidelová

NEJ – památky České republiky
 y Nejdelší a nejkomplikovanější skalní hrad 

- Pantheon (Vranov) v Českém ráji
 y Nejvýše položený hrad - Hrad Vítkův Ká-

men (Vítkův Hrádek), 22 km jihozápad-
ně od Českého Krumlova

 y Nejstarší dochovaný kamenný hrad - Hrad 
Přimda, Plzeňský kraj

 y Nejstarší rozhledna - Rozhledna na Kleti
 y Nejvýše položená rozhledna - Rozhledna 

na Poledníku, Šumava
 y Nejvýše položená železniční stanice - Ku-

bova Huť (95 m n. m.), Šumava
 y Nejvyšší most - přes řeku Vltavu u Orlíka 

(Žďákovský most), 90 m
 y Nějvětší sluneční hodiny i ve střední Ev-

ropě - Prachatice (rozpětí 7 m a ukazatel 
času je dlouhý 3 m)

 y Nejvyšší trvale obydlené místo - Televizní 
vysílač na Pradědu, 1 491 m

 y Největší zvonková hra - Loreta na Praž-
ském hradě (součástí je 27 zvonů 
a zvonků o celkové hmotnosti 1 500 kg, 
které v roce 1694 odlil amsterodamský 
zvonař Claudy Fremy)

 y Největší kašna - svého druhu na náměstí 
Přemysla Otakara II. v Českých Budějo-
vicích

 y Nejmenší muzeum ČR - v obci Křenovy 
u Horšovského Týna, Minimuzeum vah

 y Největší česká socha - vládce hor Praděd, 
dřevěná socha, výška 10,5 metru, dolní 
základna má 5 metrů a váha je od 15 
do 18 tun., od sochaře Jiřího Halouzky. 
Sochu najdete v obci Jiříkov u Rýmařo-
va, tři kilometry od hradu Sovince

 y Nejstarší jeskynní kresba v ČR - v jeskyni 
Býčí skála v Moravském krasu, geomet-
rický tvar uhlem z mladší doby kamen-
né (okolo 3200 let před naším letopoč-
tem) 

Vybral František Janeček

zE zÁbAVNéhO 
KOUTKU
dvě úlohy nejen 
pro žáky zŠ, ale 
i jejich rodiče, příp. 
prarodiče

V následujících dvou 
úlohách sestavte pomocí 
zadaných číslic, základních 
matematických operací 
(včetně umocňování) a zá-
vorek nová čísla.
1.úloha

Z číslic 1, 2, 3, 4 sestav-
te všechna čísla od 1 do 15. 
Není povoleno měnit pořadí 
číslic.
2. úloha

Ze čtyř trojek sestavte 
všechna čísla od 1 do 10 
(na sestavení čísla 4 je povo-
leno použít jednu ne úplně 
základní operaci).

Řešení těchto úloh pro 
Vaši kontrolu najdete na  
str. 38.

Děkuji za Váš zájem.
Připravil František Janeček

19. března 2023 v 15.00 hodin - Divadýlko MRAK: 
ČARODĚJNÁ POHÁDKA

20. března 2023 v 19.00 hodin 
- Divadlo Na Fidlovačce Praha: EVA TROPÍ HLOUPOSTI

21. března 2023 v 19.00 hodin - HARFOVÝ DUET 
- Katarína Ševčíková a Zbyňka Šolcová

22. března 2023 v 19.00 hodin - PLANETA SLEPIC 
- Lukáš Pavlásek - STAND-UP SPECIAL

23. března 2023 v 19.00 hodin - JAROMÍR NOHAVICA 
– koncert

27. března 2023 v 19.00 hodin 
– PO JEDNÉ STOPĚ – beseda o Africe 

28. března 2023 v 19.00 hodin – LUCIE BÍLÁ 

  

Vás zve do Městského divadla Dr. J. Čížka Náchod

Více na www.beraneknachod.cz
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dESIdERATA 
- cO JE ŽÁdOUcÍ
Jak dosáhnout štěstí v životě

Zastav se a věnuj pár chvilek myšlenkám 
na sebe. Kdo jsi? Čeho jsi dosáhl? Kam kráčíš? 
A proč? Přemýšlej nad světem. Je takový, jaký ho 
chceš mít? Co pro něj můžeš udělat, aby byl lepší? 
A jak můžeš být lepší ty sám? Máš šanci ovlivnit 
vše, máš na to celý život. Máš šanci tvořit dějiny 
a způsobit změnu. Žádný čin není moc malý, když 
je vykonán pro někoho, pro něco. A žádný dost 
velký, jde-li o planetu. Pečuj o ni a její obyvatele, 
jakkoli jen můžeš. Záleží na tom.

 y Jdi klidně uprostřed rozruchu a spěchu 
a vzpomeň si, jaký mír může být v tichu.

 y Dokud je to možné bez ztráty tváře, vycházej 
dobře se všemi lidmi.

 y Říkej svou pravdu tiše a jasně a naslouchej 
ostatním, třeba i omezeným a nevědomým, 
také oni mají svůj příběh.

 y Vyhýbej se hlučným a svárlivým osobám, 
otravují ducha.

 y Jestliže se budeš srovnávat s jinými, můžeš 
se stát domýšlivým nebo malomyslným, ne-
boť vždy se najdou lidé větší i menší než ty.

 y Raduj se stejně z toho, čeho jsi dosáhl, jako 
ze svých plánů.

 y Udržuj zájem o vlastní životní cestu, jakkoliv 
skromnou, je to opravdové bohatství v pro-
měnlivém osudu.

 y Buď opatrný ve svých záležitostech, neboť 
svět je plný nepravostí.

 y Ale nenech se tím zaslepit. Mnoho lidí zápasí 
o velké ideály a všude je život plný hrdinství.

 y Buď sám sebou.
 y Zvláště nepředstírej city a nestav se cynic-

ky k lásce, neboť tváří v tvář vší vyprahlosti 
a rozčarování je věčně svěží jako tráva.

 y Přijímej klidně, co ti radí léta, a až přijde čas, 
s půvabem se vzdej toho, co náleží mládí.

 y Rozvíjej sílu ducha, aby tě mohla ochránit 
v nenadálém neštěstí.

 y Ale netrap se představami. Mnoho obav se 
rodí z únavy a osamělosti.

 y Buď k sobě přísný, ale ne tvrdý.
 y Jsi dítětem vesmíru, ne méně než stromy 

a hvězdy. Máš právo být zde.
 y Ať ti to je jasné či ne, vesmír se nepochybně 

rozvíjí tak, jak má.
 y Žij proto v míru s Bohem, jakkoli si ho před-

stavuješ.
 y Ať je tvé usilování v hlučném zmatku života 

jakékoliv, udržuj pokoj ve své duši.
 y Přes všechny nedokonalosti je to krásný 

svět.
Autorem poselství této básně byl americký 

právník a filosof Max Ehrmann žijící v letech 
1872 – 1945, poprvé ji uveřejnil roku 1927. 
Existovala však legenda tvrdící, že se jedná 
o anonymní text, který pochází ze 17. století 
a byl nalezen v kostele sv. Pavla v Baltimore.

Vybral František Janeček

Poděkování neznámému muži
Vážený a milý mladý muži, hasi-

či z Police. V pátek 20. ledna jsem 
šla po polickém náměstí, když se mi 
udělalo špatně, zamotala se mi hla-
va a zřejmě jsem zakopla a úplně 
jsem se rozplácla přes celý přechod. 
Kolemjdoucí lidé se mi snažili pomoci 
a zavolali sanitku. V tom jste přiběhl 
a představil jste se jako hasič se zá-
chranářským kurzem. Snažil jste se 
zjistit rozsah mého zranění a přede-
vším jste mě uklidňoval, jelikož jsem 

naprosto nechápala, co se mi stalo, 
a byla jsem neuvěřitelně vystrašená. 
Svým způsobem mi v té situaci při-
šla legrační otázka: Jak se jmenuji? 
A proč při tom ležím na zemi? Počkal 
jste u mne až do příjezdu sanitky. Moc 
si toho všeho, co jste pro mne udělal, 
vážím a chtěla bych Vám touto cestou 
moc poděkovat. Samozřejmě, pokud 
bych mohla osobně, bylo by mi ctí. 

Kontaktovat mne případně můžete 
skrze redakci.

Emma Wagnerová, Broumov

Poli(ti)cký měsíčník
Rád čtu Polický měsíčník. Baví 

mne fejetony Pavla Frydrycha, spor-
tovní příspěvky od lyžařů či fotbalistů 
(zvlášť ty od Vojty Kvapila), dostanou 
se ke mně informace, které potře-
buji vědět – poplatky, různé změny 
a události.

Poslední dobou se ale PM promě-
ňuje. Nebaví mne číst politicky zabar-
vené články nejmenované dámy, kdy 
se nám snaží tu vnutit svůj pohled 
na válku na Ukrajině, tu na volbu pre-
zidenta. Nezajímá mne to, nevím, čím 
to má obohatit čtenáře a nedokáži si 
představit (pouze hypoteticky), že by 
někdo napsal článek, kde by opěvoval 
V. V. Putina. Taky by to PM otiskl? Ne? 
Tak potom měřme stejným metrem 
a striktně dodržujme, aby byl náš mě-
síčník apolitický. Jinak se vedení měs-
ta může stát, že se opravdu dostane 
do nepříjemné situace, když nebude 
chtít z nějakého důvodu určité názory 
otisknout. 

Dále mne zarazil celostránkový in-
zerát Sdružení pro rozvoj města a rád 
bych se zeptal, zda to byla placená 

inzerce. Pokud ano, je to v pořádku. 
Pokud ne, znamená to tedy, že kdo-
koliv, třeba já, si mohu uprostřed 
měsíčníku zabrat celou stránku, kdy 
budu nejen sdělovat občanům, koho 
jsem volil, ale třeba také co jsem měl 
v neděli k obědu? Takováto reklama 
je naprosto v pořádku, pokud je před 
volbami a všechny politické subjekty 
mají rovné podmínky. Nezaznamenal 
jsem, že by v článcích Jirky Škopa, 
Jaroslava Součka nebo Radka Starého 
nějak zvlášť rezonovala politika, pří-
padně, že by si tito nejvyšší předsta-
vitelé města zabrali celou stránku 
a tam prezentovali své názory. Stačí 
jim k tomu prostý článek, kde z titulu 
své funkce sdělují lidem, kteří je vo-
lili, co dělají každý měsíc pro to, aby 
se v našem městě lépe žilo. Takovýto 
prostý článek, pokud stačí starostovi 
a místostarostům, měl by postačo-
vat i ostatním politikům, zvláště těm, 
kteří nezastávají žádný reprezentativ-
ní post ve městě. Jsou to občané jako 
všichni ostatní.  

Jaroslav Mazač

břemeno
Když člověk nese nějaké břemeno 

na hlavě a je pro něho moc těžké, ně-
kdy si uleví tím, že si ho přendá na ra-
meno. Tímto způsobem se snaží zbavit 
jeho přílišné tíhy. Všechna opatření, 
která vynalezne, však nejsou ničím 
víc, než že přemístí svoji zátěž z jed-
noho místa na druhé.

VÝZNAM: Zde je pěkný popis sna-
hy přemístit zátěž z jednoho místa 
na druhé. Když se člověk unaví tím, 
že nese břemeno dlouho na hlavě, 
přendá si ho na rameno. To ho však 
nezbaví jeho námahy. Stejně tak lidská 
společnost, která se chce zbavit jedno-
ho problému, vytváří ve jménu civili-
zace jiný. Současná civilizace vyrábí 
mnoho automobilů, abychom se rych-
le dostali z jednoho místa na druhé, 

ale zároveň tak vznikají další potíže. 
Musíme stavět mnoho cest, a přesto to 
nestačí zabránit dopravním zácpám. 
Vzniká také problém znečištění vzdu-
chu a nedostatku paliva. Závěr je, že 
snahy odstranit nebo zmenšit naše 
neštěstí ve skutečnosti nepřinášejí 
konec naším strastem. To vše je pouhá 
iluze. Neděláme nic víc, než že si přen-
dáváme břemeno z hlavy na rameno. 
Jediným skutečným způsobem, jak 
můžeme zmenšit své problémy na mi-
nimum, je odevzdat se Nejvyššímu 
Pánu a svěřit se pod Jeho ochranu. 
Pán je všemocný, a jako takový dokáže 
zmírnit všechny strasti našeho hmot-
ného života.

Ze Šrímad Bhagavatamu 
vybrala M. Jandová.
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Postní doba 
Máme tu březen a aktuální počasí je jako na houpačce, nestálé, 

rychle se měnící i poněkud živelné. Charakter zimy se mění a trochu 
to odráží i současný svět a jeho divoké tempo. Nicméně zimní obdo-
bí se i tak krátí, protože 20. tohoto měsíce cca ve 22.30 hod. začne 
astronomické jaro. V křesťanském světe je tento čas již tradičně 
spojený s postní dobou a přípravou na nejdůležitější křesťan-
ské svátky - Velikonoce. Do postní doby jsme vstoupili 22. února 
Popeleční středou, po krátkém mezidobí, ke kterému patří plesy, 
masopusty a karnevaly. Tento den je dnem přísného postu a je vždy 
prvním velkým milníkem v rámci křesťanského liturgického roku. 
O smyslu postní doby jsme psali už v únoru, a nyní tedy jen přidá-
váme povzbuzení k té správné postní aktivitě, aby se nám podařilo 
přiblížit se co nejvíce k Bohu. Jenom tak nám postní doba přinese 
hojný duchovní užitek a pomůže mám být dobrými a inspirativními 
lidmi nejen pro církev, ale i svět kolem nás. Biblické texty všedních 
i nedělních bohoslužeb nás povedou Ježíšovou cestou, naznačenou 
v minulém čísle, a dále z hory proměnění k setkání se samařskou 
ženou, které pomohl uzdravit její hříšnou minulost a projevil lás-
ku svým pochopením, přes setkání se slepcem a jeho uzdravení, 
po vzkříšení Lazara a jeho návrat ze smrti k životu. K postní době 
patří také symbolické Křížové cesty, které budeme letos opět spo-
lečně procházet. 

ÚřEdNÍ hOdINY dĚKANSKé KANcELÁřE: 
V úterý, ve čtvrtek a v pátek po bohoslužbě; případně podle 
potřeby po domluvě s knězem - kontakt je uveden na stránkách 
farnosti. Doporučujeme sledovat internetové stránky farnosti 
(www.farnostpolice.cz).

LITURGIcKÝ KALENdÁř:
26. února -  1. neděle postní (cyklus A)
5. března -  2. neděle postní
12. března -  3. neděle postní
13. března -  10. výročí zvolení papeže Františka    
19. března -  4. neděle postní 
20. března -  Slavnost svatého Josefa, snoubence Panny Marie
25. března -  Slavnost ZVĚSTOVÁNÍ PÁNĚ 
26. března -  5. neděle postní
1. dubna -  Květná neděle  

POřAd bOhOSLUŽEb V POLIcI N. M.: 
 y v úterý a v pátek mše svatá od 18.00 hod.
 y ve čtvrtek mše svatá od 8.30 hod.
 y v sobotu mše svatá s nedělní platností od 18.00 hod.  
 y v neděli mše svatá od 9.30 hod.

 y

Každý pátek v postní době bude před mší sv. od 17.30 hod. 
společná liturgie Křížové cesty. 

Změna času na letní se letos uskuteční ze soboty 25. na neděli 
26. března - ve 02.00 se posune na 03.00 hod.

Rádi bychom všem popřáli požehnanou a inspirativní dobu 
postní a krásné první jarní dny.

za ŘK farnost Lubomír Pilka, kněz 
a Jan Troutnar, člen pastorační rady farnosti

římskokatolická farnost v Polici nad Metují informuje

KdYŽ PřIŠLA zIMA….
…nejen na lyžařský vlek, běžecké 

stopy a kluziště byl, víkend náročný 
a ve znamení příprav na všech „fron-
tách“. Nyní s odstupem, když píšu 
tyto řádky, je již vše minulostí… 

Na sklonku roku 2022 bylo mož-
né díky mrazům připravit tradiční 
ledovou plochu na sídlišti. Dle ná-
vštěvnosti se těšila velké oblibě, 
stejně jako běžecké stopy. Byl to 
boj, ale i přes „skromnou“ sněho-
vou pokrývku mohli milovníci bílé 
stopy vyrazit poprvé „do terénu“. 
Nebíčko zatím stálo, jelikož sněhu  
nebylo tolik a sjezdovka byla díky 
silnému větru vyfoukaná. Lyžařský 
areál na Nebíčku se dočkal až v úno-
ru. V provozu zůstal bohužel jen tý-
den, a to od soboty do soboty… 

I přes krátký provoz vleku nás 
velmi překvapila hojná návštěv-
nost. Celkem bylo na vleku přepra-
veno 673 lyžařů (nezahrnuje žáky 
ZŠ). Což v průměru vychází na 96 
lyžařů denně. Zajímavé také bylo, 
že návštěvnost ve všední dny byla 
vyšší než o víkendech v odpoledních 
hodinách. 

Mnozí z Vás využili a ocenili 
skromný „ski bar“, který nabídl teplé 
a studené nápoje. 

Téměř každý den během dopo-
ledních hodin byl vlek v provozu pro 
základní školu nejen z Police nad 
Metují, ale nabídku lyžovačky vyu-
žila i škola bukovická. Poděkování 
a leckdy i obdiv patří učitelům (ze-
jména těm z I. stupně), kteří s dětmi 
vyrazili lyžovat. Přeci jen ukočírovat, 
dopravit a obout třídu do přaská-
čů a lyží je lidově řečeno „fuška“… 
a když k tomu všemu máte 10 lyžařů, 
5 nelyžařů, 8 běžkařů, 3 bobisty a 5 
dětí s omluvenkou, tak to aby se je-
den rozkrájel  … na jednoho docela 
dost.

V letošním roce se o chod vleku 
staralo již tradičně „zdravé jádro“ 
Jirka Meier ml., Jiří Meier, Radek 
Starý, Martin Balák, Michal John. 
Dále se aktivně zapojil Petr Jenka 
a Petr Jansa + nám vypomohla „mla-
dá krev“ Jakub Meier a Matyáš John. 
V kiosku pak Helča Hlaváčková. 
Letošní provoz se obešel bez poruch 
a závad. Děkuji moc všem za jejich 
čas a chuť „mrznout“ na sjezdovce. 

Poděkování patří také samo-
zřejmě „klukům ledařům“, Hasičům 
Police nad Metují a společnosti VAK, 
za pomoc s přípravou kluziště.

Balák Martin - sportovní referent

z cÍRKVÍ / MĚSTSKÁ POLIcIE / SPORT

Městská policie
Městská policie provedla celou řadu kont-

rol ohledně sjízdnosti a schůdnosti komunikací 
a chodníků ve městě. V době, kdy ledovka byla 
na svém vrcholu, byla místy situace opravdu kri-
tická. Sami jsme měli možnost si několikrát pro-
hlédnout chodník opravdu zblízka.

Bohužel několik pokut padlo i v oblasti od-
kládání odpadů. Kontejnerová stání jsou často 
obkládána vším možným a nemožným. Někteří si 
s tím hold hlavu nelámou.

Avizovaná zákonná povinnost pro chodce, no-
sit mimo obec v době snížené viditelnosti reflexní 
prvky, je stále v platnosti. Často jsme svědky toho, 
že se ale málo dodržuje. Prosím myslete na to, 
abyste byli viděni. Nepodceňujte to, protože ná-
sledky pro chodce jsou v těchto případech fatální.

Dále si dovolujeme upozornit na časté pod-
vody, kterým předcházejí různé telefonáty, či po-
hyb v počítači. Prosím rozmyslete si dobře, komu 
svěřujete své údaje. Z takové situace jen těžko 
vybruslíte, a často je bankovní konto vyluxováno 
během několika vteřin.  Buďte tedy ostražití.

Nedávno jsme se s takovou situací setkali 
a nemalá částka odlétla na druhý konec světa.

Spolupracovali jsme s Úřadem pro zastupová-
ní státu ve věcech majetkových, skrze neblahou 
situaci v domě v Tomkově ulici. 

Snad, snad se věc dává do pohybu a my jsme 
připraveni pomoci.

Tak snad již brzy přijde jaro….
Petr Zima, ved. strážník MP
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SPORT

Fotbalové turnaje mládeže v bukovici 
Nově vybudované “Sportovní a relaxač-

ní středisko Artamon” v Bukovici umožňuje 
uspořádat mimo jiné i početně hojně obsa-
zené fotbalové turnaje mládeže. Organizace 
se ujal jednatel firmy “Artamon”, Petr Hauk.   

V neděli 22.1. proběhl turnaj starších 
přípravek, tj. kluků a děvčat ročník 2012 
a mladších. Soutěže se zúčastnilo 11 druž-
stev, hrál každý s každým, takže na dvou 
hřištích proběhl celodenní maratón, před-
stavující 55 zápasů. Spartak Police postavil 
2 týmy. Výkonnostně slabší obsadil 9.místo. 
Silnější polické družstvo si poradilo se vše-
mi soupeři, pouze Náchod s ním dokázal re-
mizovat 5:5, a celý turnaj vyhrálo. O úspěch 
se zasloužili: Kuba Kovář v brance, dále 
William Hauk, Matyáš Entler, Tristan 
Laucký, Seba Machovec, Kryšpín Grumlík, 
Jirka Dostál. Trenér Michal Entler. Věřme, 
že úspěch kluky povzbudí do další práce. 
Kompletní výsledky a pořadí turnaje jsou 
uvedeny v přiložené tabulce.

Ještě vyšší účast byla na turnaji mlad-
ších přípravek (ročník 2014 a mladší) v ne-
děli 12.února. Zúčastnilo se dokonce 16 
týmů, které byly rozděleny do dvou skupin. 
Celkem tak v součtu se závěrečnými zápa-
sy o konečné pořadí bylo sehráno 64 zá-
pasů, což je úplně stejný počet, jako na MS 
v Kataru. Tam ale na odehrání měli celý mě-
síc, zatímco v Bukovici se vše muselo stih-
nout za jediný den.

Na tomto klání se představily i týmy, 
s kterými se běžně nesetkáváme. Žamberk, 
Kocbeře, Slavia HK, Javornice, Vítězná, 
Rtyně, Úpice. Z tradičních soupeřů Broumov, 
Jaroměř, Červený Kostelec, Náchod. Některé 
kluby přihlásily 2 družstva, Náchod do-
konce tři, z nichž jedno celý turnaj vyhrálo 
po finálovém vítězství 6:3 nad Slavií HK. 

To našim klukům se vůbec nedařilo. 

Některé zápasy prohráli těsně (se Slavií HK 
1:2), některé přiměřeně (0:3, 1:4) a s vítěz-
ným Náchodem utrpěli debakl 0:12.

Nejzajímavější tak pro nás byl zápas 
o pořadí s Jaroměří. Ten po napínavém 
průběhu skončil nerozhodně 2:2. Soupeř 
nám pomohl vlastním gólem, druhý přidal 
Tivadar Laucký. Následoval penaltový roz-
střel, ve kterém byli úspěšní všichni naši 
střelci (Artur Hauck, Michal Vítek, Jakub 
Kutík) i brankář Michal Vítek a vyhráli jsme 
3:2. Obsadili jsme tak 14.místo, což určitě 
není důvod k velkému jásotu. Snad kluci 
konečně pochopí, že bez důrazu, bojovnosti 
a týmové spolupráce je porazí každý.

Mimo halu v Bukovici se 4.února před-
stavila minipřípravka na turnaji ve Rtyni, 
kde obsadila pěkné druhé místo.

Vojtěch Kvapil, příznivec polické kopané  

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11 SKÓRE BODY POŘADÍ

TATRAN 
HOSTINNÉ

SLOVAN 
BROUMOV 

bílá

SPARTAK 
POLICE BÍ LÁ

FK NÁCHOD SLOVAN 
BROUMOV 

modrá

SOKOL 
VÍTĚZNÁ

TJ DVŮR 
KRÁLOVÉ NAD 

LABEM

SPARTA 
ÚPICE

VELKÉ POŘÍČÍ/
AFK HRONOV

JISKRA 
MACHOV

SPARTAK 
POLICE ČERNÁ

1 TATRAN 
HOSTINNÉ 4:2 2:4 5:1 8:0 6:0 3:1 5:0 0:4 5:3 4:1 42:16 24 2.

2 SLOVAN 
BROUMOV 

bílá
2:4 B 2:3 8:1 4:1 9:2 2:7 4:2 0:2 4:4 4:3 39:29 16 5.

3 SPARTAK 
POLICE BÍ LÁ 4:2 3:2 U 5:5 5:1 5:0 2:1 4:3 3:2 3:1 6:1 40:18 28 1.

4 FK NÁCHOD 1:5 1:8 5:5 K 4:0 3:1 2:5 3:4 1:1 1:4 1:3 22:36 8 8.

5 SLOVAN 
BROUMOV 

modrá
0:8 1:4 1:5 0:4 O 2:1 0:7 2:1 0:7 2:5 3:3 11:45 7 10.

6 SOKOL 
VÍTĚZNÁ 0:6 2:9 0:5 1:3 1:2 V 1:7 2:3 0:7 1:1 1:3 9:46 1 11.

7 TJ DVŮR 
KRÁLOVÉ NAD 

LABEM
1:3 7:2 1:2 5:2 7:0 7:1 I 2:3 1:1 4:3 4:1 39:18 19 4.

8 SPARTA 
ÚPICE

0:5 2:4 3:4 4:3 1:2 3:2 3:2 C 2:4 0:4 5:1 23:31 12 7.

9 VELKÉ 
POŘÍČI / AFK 

HRONOV
4:0 2:0 2:3 1:1 7:0 7:0 1:1 4:2 E 2:2 5:0 35:9 21 3.

10 JISKRA 
MACHOV

3:5 4:4 1:3 4:1 5:2 1:1 3:4 4:0 2:2 3:0 30:22 15 6.

11 SPARTAK 
POLICE 
ČERNÁ

1:4 3:4 1:6 3:1 3:3 3:1 1:4 1:5 0:5 0:3 16:36 7 9.
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Turnaj minipřípravek ve Rtyni v Podkrkonoší 
V sobotu 4. února 2023 naše polic-

ká fotbalová minipřípravka  ve složení: 
v útoku Jakub Hercík, Tobias Hečko, Patrik 
Šrůtek, Tivadar Laucký a v obraně Pavlína 
Štenglová, Matyáš Michálek, odjížděla 
na druhý turnaj do Rtyně v Podkrkonoší. 
Zúčastnilo se dvanáct týmů, které byly roz-
losovány do dvou skupin A a B. Ve skupině 
A byly zařazeny Police nad Metují, Červený 
Kostelec, Rtyně v Podkrkonoší modrá, Úpice 
1, Náchod modrá a Mladé Buky 1. Ve skupině 

B se setkaly Úpice 2, Hostinné, Náchod bílá, 
Mladé Buky 2, Rtyně v Podkrkonoší červe-
ná a Nové Město nad Metují. První zápas 
jsme hráli proti Červenému Kostelci a jasně 
jsme vyhráli 10:1. Druhý zápas, který jsme 
odehráli proti Náchodu pro nás skončil 9:4. 
Asi nejdůležitější zápas byl ten třetí, kde 
jsme hráli proti domácí Rtyni. Zápas skončil 
díky naší obraně těsně 2:1. Na čtvrtý zápas 
s Mladými Buky jsme čekali skoro hodinu, 
ale i ten jsme vyhráli 6:4. Před posledním 
zápasem s Úpicí jsme věděli, že hrajeme 
o vítězství v tabulce. Poté bychom se setkali 
s vítězem skupiny B o první místo turnaje. 
Zápas pro nás dopad nejlépe jak mohl, vy-
hráli jsme 5:1.  Byli jsme ve finále, už stačilo 
vyhrát poslední zápas, ale i tak jsme věděli, 
že budeme nejhůře druzí. Finále jsme hráli 
s vítězem skupiny B, což byla Úpice 2. Zápas 
pro nás nevyplýval vůbec dobře, po třech 
minutách jsme prohrávali 0:2, za další tři 
minuty bylo srovnáno a to od nás bylo asi 
vše.  Po pár hrubých faulech soupeře a naší 

smůle netrefit branku, jsme prohráli 2:5. 
Okamžitě, když byl zápas ukončen, naši 
všichni hráči měli na chvíli slzy v očích, ja-
koby prohráli finále mistrovství světa. Pro 
nás trenéry to bylo dojemné a jsme pyšní 
za vybojované krásné 2. místo v turnaji. 
Na závěr chci poděkovat našim hráčům, 
kteří hráli jako tým a navzájem se povzbu-
zovali. Málokdy to vidím u téhle kategorie 
minipřípravek. Dále děkuji rodičům, kteří 
nás jeli podpořit.

Trenér minipřípravky  Jiří Hercík 

zARUČENé zPRÁVY O „MALéM VLEKU“ 
Police je krásné malé město, ale se vším 

všudy. A to doslova… 
Když ke mně doputovala ona „zaruče-

ná informace“ o tom, že jsme na Nebíčko 
koupili starý, nefunkční vlek a utratili tak 
peníze z našeho rozpočtu města, tak mi už 
nedalo na toto téma reagovat…. 

Kdo jste postřehl, tak během 
září se na Nebíčku objevil malý dět-
ský vlek, který pochází z Janoviček.  
VLEK V DOBĚ INSTALACE BYL A JE PLNĚ 
FUNKČNÍ!!! Neměl „pouze“ kompletní 
dokumentaci a bylo potřebné ji doplnit. 
Provoz vleků spadá pod správu a kontrolu 
Drážního úřadu a bohužel před několika 
lety byl vydán zákon, dle kterého se na pro-
voz lyžařských vleků uplatňují stejná pravi-
dla jako na velké lanovky.

Původní majitel nám velkoryse nabídl, 
že platba za vlek proběhne až v momentě, 
kdy chybějící dokumentace bude kompletní. 

Proběhla předběžná kontrola strojní 
i elektrické části revizními techniky, kte-
ří předběžně zhodnotili technický stav 

a z jejich strany nebyla žádná překážka 
(po doplnění nedostatků) pro vydání klad-
ného souhlasu. ZÁMĚR NÁKUPU VLEKU 
BYL TEDY PROJEDNÁN A SCHVÁLEN 
V RADĚ MĚSTA. NÁKUP BYL SCHVÁLEN 
POUZE ZA PODMÍNKY, ŽE VLEK BUDE 
PROVOZUSCHOPNÝ A BUDE MÍT 
KOMPLETNÍ DOKUMENTACI. 

Jelikož pozemky, na kterých jsou vleky 
umístěny, nejsou v majetku města, bylo ne-
zbytné požádat o souhlas s umístěním vle-
ku majitele pozemků. 

Lyžařský vlek je elektrické zařízení, tak 
bylo také nezbytné ověřit, jestli přípojka 
kapacitně „utáhne“ oba vleky. Díky přesu-
nu elektroměru ze soukromé chaty v za-
hrádkářské kolonii „nad pekárnou“ na nové 
místo hned k boudě vleku a díky navýšení 
kapacity hlavního jističe, nebyl problém…

Pro dětský vlek se musí zhotovit přípoj-
ka zcela nová, což nám museli také schvá-
lit majitelé pozemků. Vybudování přípojky 
schvaluje Stavební úřad, což se neobejde 
bez projektové dokumentace, kterou musí 

také někdo nakreslit a vypracovat. To vše 
stojí nějaký čas.

 Nezbytná bude také úprava elektroin-
stalace v boudě na Nebíčku. Vlek musí mít 
i své bezpečnostní prvky, které chrání lyža-
ře před úrazem. Každá věc má i svou finanč-
ní stránku atd.

Všechny výše popsané věci se muse-
ly nejprve vyřešit a vyjasnit a teprve poté 
se mohlo žádat na Drážní úřad o schválení 
provozu. 

Chvílemi to připomínalo pohádku 
„O kohoutkovi a slepičce“. Aktuálně má 
„Malý vlek“ všechnu potřebnou dokumen-
taci vč. „PRŮKAZU ZBŮSOBILOSTI“ (obdoba 
velkého Technického průkazu automobilu) 
a během letošního roku 2023 se pokusí-
me dotáhnout jeho připojení, aby mohl být 
spuštěn snad a doufejme v příští sezóně! 

Věřím, že jsem dostatečně objasnil pro-
blematiku, aby již nekolovaly „zaručené in-
formace“ po našem městě. 

Balák Martin – sportovní referent
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Ohlédnutí za lednovými závody
První měsíc v roce patří tradičně zá-

vodům v lezení v Polici nad Metují. Kromě 
jedné covidové pauzy 31letá historie. Závod 
pořád žije díky entusiasmu členů HK Ostaš 
a zájmu lezců o závody. Týden příprav tedy 
vyústil 14. ledna v závod v lezení na ob-
tížnost. Tento rok si cestu k nám našlo 25 
mužů a 5 žen a je jen škoda, že svaz hodí 
trochu necitlivě soustředění na stejný ter-
mín a ubere nám možnost přivítat více 
závodníků.

Trio stavěčů, Prťka, Alberto a Sanka, 
připravili tři kvalifikace a dvě finálové cesty. 
V deset startujeme předlezením a už se jde 

na to. O půl druhé jsou jasní finalisté. Díky 
malému počtu, to mají holky jasný a kluků 
jde dál osm. Z toho první čtyři se třemi topy. 
Akorát čas na oběd a přestavbu stěny na fi-
nále. Ve tři hodiny startují holky obhlídkou 
a sál se zatím slušně zaplnil diváky. V cestě 
se postupně prokousávají dál a dál a je jen 
škoda, že po kvaldě vedoucí Ježková dělá 
chybu při patování a padá mnohem dříve, 
než by si přála. Pro prvenství si tedy dolezla 
Kateřina Zímová, druhé místo bere domá-
cí Míša Hornychová těsně před Markétou 
Sýkorovou. Po úpravě cesty pro chlapy po-
kračujeme ve čtyři prohlídkou. Cesta tento-

krát není tak dlouhá 
jako jiné roky, přesto 
určitě lezcům prově-
ří každý kousek těla. 
Stejně jako u holek se 
postupně každý lezec 
dostává dál. Nakonec 
nejdál dolézá Lukáš 
Uherec, dva kroky 
od topu. Za ním končí 
silák Jan Novák a tře-
tí tradiční účastník 
Jan Zíma.

Týden na to po-
kračujeme závody 
pro děti a mládež. 
Pozvali jsme oddíly 

z okolí a jsme rádi, že je nabídka lezeckých 
závodů oslovila. V registraci jsme zapsali 
69 dětí z Trutnova, Náchodu, Nového Města 
nad Metují, Pece pod Sněžkou a samozřej-
mě místní lezce. Pro každou kategorii jsme 
vybrali 4 cesty, které se lezli top rope.  Tolik 
závodníků znamenalo zdržení při registraci 
a přípravě startovek, ale pak už se všech-
no rozběhlo. Kupodivu to šlo docela dobře 
a někdy kolem jedné hodiny bylo dolezeno. 
Jen kluci U10 byli tři stejně, a tak si museli 
dát ještě rozstřel. Připravená bedna s cena-
mi nakonec málem nestačila. Každý si od-
nesl nějakou tu drobnost v podobě plakátu 
či karabinky na klíče a pětice nejlepších si 
mohla vybrat hodnotnější cenu dle vlast-
ního výběru. Parádní byly hlavně medaile 
ve tvaru osmy, které pro nás vyrobil kama-
rád Martin Balák. A jak jsme si vedli v kon-
kurenci z okolí? Myslím, že to není špatné. 
Tři první místa a dvě druhá jsou dobrým 
odrazovým můstkem do dalších závodů.

Nezbývá než poděkovat všem za účast, 
divákům za atmosféru, členům HK Ostaš 
za přípravu a samozřejmě sponzorům 
za podporu a ceny. Těmi jsou AIX, Makak, 
Singing rock, Hudy, Rafiki, Direct Alpin, 
Ocun, Doldy, BlueFly, ManMat, Redpoint, 
Město Police nad Metují, Sokol, Bonati.

Tomáš Hornych, předseda HKO

Starší přípravka
Starší přípravka fotbalového Spartaku 

se zúčastnila 10. prosince 2022 halové-
ho turnaje v Úpici. V sestavě Kovář, Mareš, 
Machovec, Tůma, Plocek, Laucký, Hauk 
a Entler se hrála skupina pěti týmů sys-
témem každý s každým. Tři zápasy jsme 
ve skupině   vyhráli, jeden se Dvorem 
Králové prohráli 1:0, což nás v základní čás-
ti vyneslo na druhou příčku, a tím i do dal-
šího boje o titul. Tým z prvního místa 
v základní tabulce postupoval přímo do fi-
nále, a my jako druhý tým v tabulce, jsme 
se museli utkat s třetím týmem v semifiná-
le. Utkání o finále hráli naši kluci s týmem 
z Vítězné. Boj to byl velmi vyrovnaný, ale 
díky gólu Matyho Entlera jsme vybojova-
li postup do finále. Tam nás čekal tým ze 
Dvora Králové, který nás ve skupině porazil 
– a o to byla motivace je porazit ještě větší. 
Finále pro nás začalo dobře, nasazení bylo 
vysoké a dostali jsme se do vedení. Potom 
jsme ale dostali nešťastný gól a v základní 
hrací době skončilo utkání remízou. Šlo se 
tedy do  pětiminutového prodloužení a náš 
bojovný výkon vyústil vstřelením branky 
Michala Mareše. Výsledek jsme ubránili, 
a tak se mohlo slavit vítězství v turnaji.

Navíc jsme si odvezli dvě individuál-
ní ocenění: nejlepšího brankaře pro Kubu 
Kováře a nejlepšího střelce pro Matyho 
Entlera, který nastřílel šest branek.

Další turnaj starších přípravek se konal 
22.ledna 2023 v domácím prostředí nového 
sportovního areálu Artamon, kam chodíme 

pravidelně trénovat. Na tomto turnaji se 
odehrálo 55 utkání na dvou hřištích a padlo 
306 gólů.

Celkem se zúčastnilo 11 týmů, z nichž 
dva týmy nasadila Police. Police bílá: Kovář, 
Laucký, Entler, Dostál, Hauk, Grumlík a  
Machovec. Police černá: Mach, Mareš, Vítek, 
Tůma, Plocek a Jirman. I když se černému 
týmu těsně před turnajem ze zdravotních 
důvodů omluvili dva hráči, tak snaha uhrát 
co nejlepší výsledek je neopustila. Z dese-
ti zápasů vybojovali za dvě výhry a jednu 
remízu krásné deváté místo (skóre 16:36). 
O poznání lépe se dařilo týmu Police bílá 
- devět výher a jedna remíza se ziskem 28 
bodů (skóre 40:18) je vynesla na fantas-
tické první místo. Jediná ztráta bodů byla 
s týmem Náchoda, kdy jsme dotahovali až 

do posledních okamžiků. A byl z toho divo-
ký výsledek 5:5. Ale jako černý mstitel se 
zachoval tým Police černá a porazil Náchod 
3:1.  

Tyto úspěchy jsou výsledkem poctivého 
trénování a klukům patří velká pochvala 
za předvedené výkony. Snad se nám bude 
takhle dobře dařit i v blížícím se turnaji 
ve Rtyni v Podkrkonoší.

Trenéři Michal „Hugo“ a David „Dauda“
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Na konci ledna se nám konečně opět 
ohlásila zima. Natěšení místní borci po-
slední lednovou neděli vyrazili do závod-
ních stop na Bišíku. Tradiční závod tříčlen-
ných hlídek Memoriál Gustava Lamky, 
pořádaný hronovskými horolezci, byl 
stejně jako loni upraven na závod štafet. 
Zařazena byla také trať pro děti. Zázemí 
v myslivecké chaloupce bylo jako vždy 
teplé a útulné. 

První závod středečního poháru 
Běžkové středy se jel 1. února na tratích 
v Machově v Dolečku. Za SKI Police se 
účastnilo 15 dětí a 5 dospělých. Děti do 10 
let jely klasicky a ti starší volně (skate).  

Republikové závody mladšího žac-
tva Hledáme nové talenty - HNT (ročníky 
2012 a 2011) se letos konaly ve Vimperku 
4. a 5. února. Náš klub statečně reprezen-
tovala Anička Knillová a v silné konkurenci 
se neztratila. 

A ten samý víkend se konaly závody 
na tratích v Deštném v Orlických horách 
– Orlický maraton. V sobotu byly součástí 
také závody mini skitour pro děti a vol-
ná dvacítka (21. ročník půlmaratonu). 
Bednu si na svých tratích vyjeli: 1. místo 
Míša Čada (2015), 2. místo Adam Beran 
(2016), 1. místo Ivan Hornych (2011), 3. 
místo Václav Liskovský (2009) a 2. místo 
Matylda Pohlová (2009). Na klasické čty-
řicítce reprezentoval Míra Hornych, Jan 
Pohl, Dušan Hejl, Jirka Fulka a Míra Hejnyš. 
Kdo se necítil na 40, mohl si v krásných 
tvrdých stopách objet 20 nebo 10 km. Síly 
s dospělými si porovnala na 10 km trati 
Adéla Pohlová (2007) a vyjela si 2. místo 
v kategorii do 18 let. Stejnou kategorii ale 
na 20km trati vyhrála Matylda Pohlová 
(2009). Dvacítku dobře zvládl také Kuba 
Meier (2005). Počasí pořadatelům vyšlo 
a v neděli závodníkům dopřálo opravdu 
krásné lyžování. 

A aby se tak úplně moc neodpočívalo, 
hned další víkend jsme konečně plnili ter-
mínovku závodů Krajského poháru a podle 
plánu bojovali s krajskou konkurencí. 
V sobotu 11. února v Trutnově na tratích 
Nové Dvory a hned v neděli v Polici nad 
Metují na Nebíčku. Závody na Nebíčku 
byly vzhledem k nočnímu dešti v ohrože-
ní. Jako organizátoři jsme neměli lehkou 
noc, ale stále jsme věřili, že to dopadne. 
Věřilo i 140 závodníků, kteří do Police při-
jeli. Za SKI Police závodilo 48 lyžařů. Tratě 
sice nebyly ideální, ale o to náročnější a za-
jímavější to byl závod. Nakonec z toho byla 
krásná slunečná neděle.

Bohužel tím nám opět skončilo po-
lické lyžování. Sníh se naštěstí stále drží 
na Slavném, kam jezdíme dvakrát týdně 
trénovat. Děkujeme skútristovi Jirkovi 
Černému, že nám připravuje tréninkové 
tratě na míru.

SKI Police nad Metují – klub běžeckého lyžování
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PRODÁM
dámské 

elektrokolo, 
málo jeté, 

nutné vidět.
cena:

8 tisíc Kč.
Kontakt: 

605 041 632 

Sokolské výročí
16. 2. 2023 uply-

nulo 161 let od vzni-
ku Sokola. Dnes má 
tento spolek 150 tisíc 
členů ve více než tisí-
covce jednot po celé 

České republice a nabízí stovku různých 
sportů. Dál pokračuje ve své misi vést členy 
k pohybu, společným aktivitám, pospolitos-
ti a mravním hodnotám.

Naše jednota děkuje za jakoukoli pod-
poru a spolupráci. I městu Police nad 
Metují, které nám opětovně v grantovém 
programu přidělilo finanční částku nutnou 
pro činnost i životaschopnost sokolovny. 
Děkujeme!

Letní prázdninový tábor s Radkou 
a Maruškou proběhne od 10. 7. do 14. 7. 
2023.

Více informací na radanar@centrum.cz.
 IJ

Po tříleté „covidové“ přestávce se opět 
uskutečnilo Mistrovství Evropy lesníků 
v klasickém lyžování. Hostitelskou zemí 
byla Bosna a Hercegovina. Olympijské 
tratě na sarajevském Igmannu okusilo 
30 lesníků a jejich rodinných příslušníků 
z České republiky. Nás těší, že 14 z nich 
bylo z našeho polického klubu. Kluci a hol-
ky Beranovi, Binarovi a Hrůšovi. Ve třech 
závodech vzorně reprezentovali a získa-
li 16 medailí (7 zlatých, 6 stříbrných a 3 
bronzové). K tomu 8x rozšířené pódium 
(4-6 místo). Parádní úspěch našeho bě-
žeckého lyžování, všem moc blahopřeje-
me. (autor Jiří Beran)

Rádi bychom své příznivce informo-
vali, že jsme uspěli s naší žádostí o dotaci 
MAS v Programu rozvoje venkova. Díky 
získaným prostředkům budeme schopni 
zajistit zázemí sportovních akcí dvěma 
nůžkovými stany 
3x6m. Děkujeme 
www.mas-stolo-
vehory.cz

Skol
Za SKI Police nad Metují, z s.

Helena Pohlová

Činnost klubu a námi pořádané závody fi-
nančně podporují: Královéhradecký kraj, 
Město Police nad Metují a MŠMT.

zE zÁbAVNéhO KOUTKU
řešení úloh ze str. 31.

ÚLOhA Č.1        ÚLOhA Č.2

2

2

1 1 2 3 4
2 1 2 3 4
3 1 2 3 4
4 1 2 3 4
5 12 3 4
6 1 2 3 4
7 1 (3 4)

128 4
3

39 12
4

10 1 2 3 4
11 1 2 3 4
12 1 3.4
13 12 3 4
14 1 2 3 4
15 1 2 3 4

= ⋅ + −
= ⋅ ⋅ −
= + ⋅ −
= + − +
= − −
= − + +

= ⋅ +

= +

= ⋅

= + + +
= + ⋅ +

= ⋅
= − +
= ⋅ + ⋅
= + + ⋅

31 3 3
3
3 32
3 3

3 3 3 3 3
34 3! 3
3
35 3 3
3

36 3 3
3

37 3 3
3

38 3 3
3

9 3 3 3 3
310 3 3
3

= + −

= +

= ⋅ − −

= − +

= + −

= ⋅ +

= + +

= ⋅ −

= ⋅ + −

= ⋅ +
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SPORT  

VÝKUP A SBĚR KOVOVÉHO 
ODPADU 

 
 
 

      

Ke Koupališti, Police nad Metují 549 54 
       

Provozní doba:  sobota 08:00-11:30  
 středa 14:00-17:00  

Tel: 702 295670, sberna.police@seznam.cz    
VYKUPUJEME: 

starý a nový železný odpad 
barevné kovy - měď, hliník, mosaz, bronz, 

olovo, nerez 
Nevykupujeme: 
nebezpečný odpad, plechovky od barev, značky, 
kolejnice, víka od kanálů, autobaterie, 
elektroodpad (počítače, monitory, televize) atd... 
 

TŘÍDIT SE VYPLATÍ 
roztříděný železný šrot = vyšší peněžní odměna. 

Otevřeno od soboty 25.03.2023   
www.sberna.policenadmetují.cz 
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INZERCE 

POLIcKÝ MĚSÍČNÍK
- periodický tisk města Police nad Metují -
Termín uzávěrky:  vždy 20. den v měsíci do 15 hod. 
distribuce: obvykle první pracovní den v měsíci
Vychází v Polici nad Metují v nákladu:  700 ks
Registrační číslo: MK ČR E 11974
Za obsah a jazykovou správnost odpovídá autor příspěvku.
Tisk: Tiskárny b.N.b. spol. s r.o. Velké Poříčí
Vydavatel: Město Police nad Metují, Masarykovo nám. 98, 549 54
  IČO 272 949
Telefon:  491 541 113
E-mail:   polickymesicnik@policenm.cz  
Autor obálky: Jan Flieger
ceník inzerce: (stránka bez 1,3 cm okrajů)
Velikost 1/2A4 - A4 2000,- Kč + DPH
Velikost ¼ A4 - 1/2A4 1000,- Kč + DPH
Velikost 1/8A4 – ¼ A4  500,- Kč + DPH
Velikost do 1/8A4 250,- Kč + DPH

Množstevní slevy se neposkytují

FIEDLER s.r.o.

Broumov 28. 3. 2023 v 15.00 hod. 

30. 3. 2023  v 15.00 hod.

Informace na tel. číslech: 
491 522 877, 777 621 552 
http://autoskolafiedler.cz

AUTOŠKOLA

Police n. Metují 

Zahajuje kurzy: 

PRODEJ CHOVNÉ DRŮBEŽE 
 

(z veterinárně kontrolovaných chovů, které zaručují kvalitu 
 a vysokou užitkovost) 

 13 h Police nad Metují (odstavné parkoviště - naproti kostelu) 
   

Prodej objednané drůbeže 12. 4. 2023 
Kuřice bílé, černé, červené, kropenaté, sussex  stáří: 14-18týd. cena: 270,-Kč 
Kuřice Vlaška         14-18týd.  270,-Kč 
Kuřice Modrá         14-18týd.  270,-Kč 
Dominant Greenshell – hnědá až zelená vejce   14-18týd.  290,-Kč 
Pekingské kačeny        2-3týd.  130,-Kč 
Husy bílé         2-3týd.  210,-Kč 
Krůty /kanadské širokoprsé brojlerové/    6-10týd.   340-420,-Kč     
Perličky         1-3týd.  140,-Kč 
Brojlerová kuřata        1-7dní              35,-Kč 

 

Drůbež, prosím, OBJEDNÁVEJTE na adrese: Gallus Extra s.r.o., Hubenov 20, 588 05 Dušejov 
tel. 567 212 754, 567 214 502, mob. 731 701 331, 734 833 158 /NE SMS!/ 

volejte po-pá 7-15h!, email: info@prodej-drubeze.cz, www.prodej-drubeze.cz 

HLEDÁME KOLEGY  
NA NÁCHODSKU 

Jsme nezisková organizace s celokrajskou působností. Sníme o světě, ve kterém má 
každý člověk rovnou šanci najít důstojné uplatnění ve společnosti i životě.  
Pro náchodský region hledáme kolegy na tyto pozice: sociální pracovník, pedagog 
a terénní sociální pracovník. 
Náplň práce: pomoc ohroženým rodinám překonávat problémy s hospodařením, 
péčí o dítě, výchovou či školní docházkou, v terénním programu řešíme s klienty 
problémy s bydlením, prací a dluhy. 
Požadujeme: vzdělání dle Zákona č. 108/2006Sb., nebo dle Zákona č. 359/1999Sb. 
(dle pozice) 
Nabízíme: plat od 25 000 Kč dle dosažené kvalifikace, dovolenou navíc, samostatně 
rozvrženou pracovní dobu a další 
Více o pozicích zde:  www.aufori.cz/volna-pracovni-mista 
Kontakt:   personalista.aufori@gmail.com; 774 089 428 



Pobíráte důchod? NZÚ Light se týká právě Vás 
Dotace pokrývá 70-100% z celkové ceny podle velikosti objektu
Dotaci lze čerpat před realizací  

Zateplujeme střechy a stropy nových i starších domů
Používáme pouze kvalitní materiály od prověřených výrobců
Zateplením střechy, nebo stropu dosáhnete úspory 25-35%

Zateplujeme pomocí foukané izolace
a vyřídíme za Vás dotaci NZÚ Light

EMAIL
info@lunastav.cz

TELEFON
 +420 605 898 894

ADRESA
Šimkova 1224/2b 
Hradec Králové

LUNASTAV
www.lunastav.cz

info@lunastav.cz 739 513 090 www.lunastav.cz

MÁTE TAKÉ ZÁJEM?



http://www.barcode-generator.de

KULTURA
BŘEZEN 
2023 POLICE NAD METUJÍ

Provozní doba Informačního centra Police nad Metují: pondělí - pátek: 8:30 - 11:30 a 12:00 - 16:00, sobota  a svátky: 8:30 - 11:30.

pellyho domy
VSTUPENKY ON-LINE NA WWW.PELLYHODOMY.CZ

ZÁPIS DO KURZU SPOLEČENSKÉHO TANCE 
A VÝCHOVY PRO MLÁDEŽ NA ROK 2023
Přihlášky jsou k dispozici v Informačním centru  
a na www.pellyhodomy.cz/cs/ke-stazeni

JARNÍ PRODEJNÍ VÝSTAVA 
3. 3. - 1. 4. 2023 / Informační centrum 
Dekorace a výrobky s jarní a velikonoční 
tematikou - drátkované i keramické dekorace, 
ozdoby z korálků, voňavé svíčky a mýdla, 
háčkované ozdoby, kraslice dřevěné, malované 
i děrované, kuřátka, zajíčci, věnečky a mnoho 
dalších krásných výrobků od tvůrců z regionu.
Výstava otevřena Po – pá 8:30 – 16:00, polední 
pauza 11:30 – 12:00, So – 8:30 11:30 
POLICKÁ UNIVERZITA  
VOLNÉHO ČASU
Přednášky v rámci cyklu na téma: Cesta  
za historickými prameny aneb co kde najdu.  
MGR. JAN TŮMA: 
PROČ SE VYDAT DO MUZEA NÁCHODSKA A VŠECH 
JEHO POBOČEK VČ. POLICE NAD METUJÍ
Úterý 14. 3. 2023 od 15:00 / Společenský sál
Úkolem muzeí je spravovat a zpřístupňovat 
své sbírky prostřednictvím výstav, přednášek,  
ale také pro badatele. Mgr. Jan Tůma, zástupce 
ředitele a odborný pracovník, představí sbírky 
Muzea Náchodska. 
 
MGR. MILAN KOŠŤÁL:  
POLICE NA STARÝCH FOTOGRAFIÍCH
Úterý 28. 3. 2023 od 15:00 / Společenský sál
Historické fotografie a pohlednice ze sbírek 
Miroslava Pichla představí Milan Košťál. 

Cena jednotlivé přednášky:  
80 Kč pro předem přihlášené, 90 Kč ostatní.

Přihlášky na univerzitu přijímá 
Knihovna města Police nad Metují  
v půjčovní době nebo  na tel. 491 543 230  
a  775 440 686. Vstupné se bude platit jednotlivě 
před každou přednáškou na místě.

 

BUKO
Čtvrtek 2. 3. 2023 od 19:00
Buko je kůň. A taky je to „dar z nebes“, který 
vypadá jako špatný vtip, protože jeho nová 
majitelka se koní bojí. Film Alice Nellis vypráví  
o tom, že štěstí přeje připraveným a taky těm, 
kteří se svému strachu dokážou postavit. 
Komedie / Drama. Česko, 2022, 112 min.

Vstupné: 100 Kč

Prodej vstupenek na vybrané pořady v Informačních centrech v Polici nad Metují, Hronově, Náchodě, na www.pellyhodomy.cz 
a v pokladně Kolárova divadla. Prostory konání akcí jsou veřejnosti otevřeny již hodinu před začátkem.

ASTERIX A OBELIX: ŘÍŠE STŘEDU
Neděle 5. 3. 2023 od 18:00
Píše se rok 50 před Kristem, celá Galie je obsazena 
Římany. Celá? Ne, jedna vesnice v Armorice 
pořád odolává římskému uchvatiteli. A právě 
sem přijíždí, do nám již známe vesnice, vozík 
s čínskou císařovnou FuYi, která požádá Galy  
o pomoc. V čínském císařství se totiž dostal k 
moci jistý Feng Tsin Qin, který svrhl princeznu. 
Komedie / Dobrodružný. Francie, 2023, 112 min. 

Vstupné: 100 Kč
SRDCE DUBU
Neděle 12. 3. 2023 od 18:00
Kdesi na Zemi stojí starý dub. Již přes dvě stě let 
chrání mohutnou korunou své nájemníky jako 
dobrý král své království. Dokument Srdce dubu 
přináší dechberoucí dobrodružství obyvatel 
jednoho stromu. Podívaná stvořená pro velké 
plátno vám otevře oči a vtáhne vás do světa 
dobrodružných příběhů a zvláštních zážitků. 
Dokumentární. Francie, 2022, 80 min.

Vstupné: 100 Kč

LEŽ … ANEB KOMEDIE O PRAVDĚ
Úterý 7. 3. 2023 od 19:00
V inscenaci Divadla Verze se představí Petra 
Špalková, Petr Lněnička, Eva Kodešová / 
Gabriela Mikulková a Jan Dolanský. Hra o 
tom, zda je možné ve vztazích lhát. Kde 
končí ohleduplnost a začíná lež. A zda lze 
s absolutní pravdou ve vztahu obchodovat.  
Věkové doporučení: 15+, 
Délka představení: 1:40 hod,bez přestávky.

Vstupné: 490 Kč v předprodeji / 590 Kč na místě

DŮM Z TŘÍSEK
Čtvrtek 9. 3. 2023 od 18:00
Projekce k připomenutí začátku války na Ukrajině 
24. 2. 2022.  
Simon Lereng Wilmont, 2022, 87 min.
Válka na východě Ukrajiny rozdělila rodiny 
a probudila v řadě lidí jejich stinné stránky  
i závislosti. Děti, o které se vlastní rodiče v této 
situaci nedokážou či nechtějí postarat, teď  
v ústavu nedaleko bojové linie čekají  
na rozhodnutí o svém dalším osudu. Dokument 
odkrývá důsledky rodičovského selhání, které 
děti nutí dělat dospělá rozhodnutí a brání jim 
prožít skutečné dětství. Zároveň však vykresluje 
sílu vztahů s vychovatelkami. Cílem obyvatel 
ústavu často není dostat se zpět k rodičům, 
ale především zaujmout potenciální pěstouny  
a vyhnout se státnímu sirotčinci. Film nominován 
na Oskara v kategorii celovečerní dokument. 
Projekci doprovodí beseda s Natálií Dotsenko, 
která pracuje v Integračním centru pro cizince 
v Hradci Králové a je předsedkyní regionálního 
krajanského spolku v Královéhradeckém kraji. 
Vstupné na promítání je dobrovolné a jeho výtěžek 

věnujeme na pomoc Ukrajině.

VELIKONOČNÍ POHÁDKA
Pondělí 20. 3. 2023 od 18:00
Účinkuje Divadýlko Mrak Havlíčkův Brod. Země 
se probouzí ze zimního spánku a lidé oslavují 
příchod jara a Velikonoc. I Andulka se těší na 
nové jaro a snaží se dodržovat řadu rituálů a 
zvyků, které jsou spojeny s oslavou probouzející 
se přírody. Jenže přátelství s falešnou Pepinou 
– jejíž touha po pokladu je větší než víra v 
nové přátelství - děvčátku předjarní přípravy 
pořádně zamotá. Pohádka je zpestřena 
množstvím loutek všech velikostí a doladěná 
tóny lidových písní i slovy velikonočních říkaček.  
Představení vhodné pro děti z mateřských školek a 
prvního stupně základních škol, délka cca 50 min. 
         Vstupné: 90 Kč v předprodeji / 120 Kč na místě

SEDMERO KRKAVCŮ
Sobota 25. 3. a neděle 26.3. 2023 od 18:00
V novém muzikálu ZUŠ Police nad Metují a její 
dvorní skladatelky Ádi Kubečkové se představí 
pěvecké, taneční a dramatické oddělení ZUŠ. 
Prodej vstupenek od 8. 3. 2023.

Vstupné: 120 Kč v předprodeji / 150 Kč na místě

JEDEN SVĚT
30. 3. - 2. 4. 2023
Cena bezpečí - téma letošního festivalu, které 
otevírá otázky toho, co pro nás ve světě plném 
nejistot, obav a krizí bezpečí znamená a co jsme 
ochotni pro něj udělat. Pořádá Julinka z. s.
Více na https://www.facebook.com/

KOCOUR V BOTÁCH:  
POSLEDNÍ PŘÁNÍ - kino
Úterý 4. 4. 2023 od 18:00
Do kin se vrací jeden z nejoblíbenějších hrdinů 
z pohádek o Shrekovi. Má ten nejroztomilejší 
kukuč, před alkoholem dává přednost mléku  
a jako šermíř je přímo geniální. Animovaný / Akční 
/ Dobrodružný / Komedie / Rodinný / Fantasy. 
USA, 2022, 101 min.

Vstupné: 100 Kč

OSTROSTŘELECKO-MĚSTSKÝ 
PLES
Sobota 15. dubna od 20:00 / Sál Pellyho domů
Hraje Bumble Bee Band. Prodej vstupenek  
v Informačním centru v Pellyho domech.

Vstupné: 150 Kč

DIGITIME - PŘEDSTAVENÍ PRO DĚTI                                                                                                          
Pondělí 17. 4. od 18:00 / Kolárovo divadlo
Autorská pohádka Divadla Nosálci zpracovává 
aktuální téma. Délka představení: 60 min. 
Představení vhodné pro děti od 4 let.                                                       

Vstupné: 90 Kč v předprodeji / 120 Kč

Pellyho domy

Kino

Kolárovo divadlo

Připravujeme
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